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TIGR - prvi upor zoper 
fašizem

Izgubili legendo 
Ribniške doline

Bo Ribnica manjša?



SEENA NEIZPETA PESEM...

1:: '»ts

Janez Debeljak

...so bile zadnje besede, ki jih je pokojni profesor Janez Debeljak izrekel 
župniku, ki mu je zakrament bolniškega maziljenja in obhajilo podelil 
teden dni pred smrtjo... ravno ko je zvon odbil dvanajsto uro.
Še ena neizpeta pesem, ..Legenda Ribniške doline je s seboj odnesla vse sanje, 
načrte in znanje. Janez Debeljak je bil nesporna avtoriteta kulturnega in 
družbenega življenja zadnjih nekaj desetletij. Ljudi te doline je prežel s svojo 
osebnostjo, silovito energijo, z močno voljo in neumornim delom. Vedno na 
voljo, vedno tam, ko smo se znašli v zagati, ker je bilo naše poznavanje 
preteklosti včasih tako pomanjkljivo in revno. Dvomim, da se večina zave
da, koga smo izgubili in kako prazno bo mesto, ki mu gaje Bog dodelil za

tako kratek čas. Veliko več kotle človeka, 
ki je leta 1997 prejel naziv častnega 
občana, ustvaril Park kulturnikov, 
napisal monografijo Ribnica skozi sto
letja, sodeloval pri vseh mogočih 
knjižnih izdajah o Ribnici in njenih 
znamenitih osebnostih, povedel vsako 
sejemsko parado z orjaško leseno žlico, 
nas zastopal v nepregledni množici 
nacionalnih oddaj...Z večjim žarom kot 
marsikateri domačin je znal goste 
navdihniti za Dolino, ki v sebi skriva 
toliko zgodb. Kar stresal jih je iz rokava, 
mi pa smo ob njegovih pripovedih 
radovedno strigli z ušesi.

Preden je zbolel, meje poklical k sebi, rekoč, da bi rad, da ponovno izide 
znamenita ribniška monografija, a prenovljena, z novimi podatki. Želel je, 
da mladi prevzamemo pobudo, ker njega zapuščajo moči. Bog ve, morda 
bomo v sebi našli moč, da zapojemo vsaj delček pesmi, ki ji je nastavil 
melodijo...

Zapisati besede v spomin je bila več kotle moja dolžnost do človeka, kije bil 
vsa leta član programskega sveta Rešeta in neštetokrat oseba, h kateri smo 
romali, da smo dobili dragocene informacije.
Njegovo smrt sprejemam osebno. Najprej bo treba dojeti, da me po osmih 
letih na pragu ne bo več pričakal človek, ki me je znal vsakokrat že navsez
godaj zjutraj sprejeti z nasmejanim obrazom in sva se lahko pošalila za še 
en lepši dan...
Iz njega je vela globoka modrost, zavoljo katere sije prislužil neomajno spoš
tovanje. Dal nam je nekaj, zavoljo česar bo spomin nanj vedno lahko živ. 
Hvaležna sem, da je bil del našega življenja, ker so se lahko rodili čudoviti 
spomini. Nekateri čutimo, da smo zavoljo njegove topline, prijaznosti, 
treznega pristopa, neulovljive moči in volje postali boljši ljudje. Naučili smo 
se lepo govoriti o svojih domačih tleh, se poskušali ogibati turobnih misli in 
se ugriznili v jezik, če nam je kdo preveč zasolil življenje. Ne delamo drame 
iz življenja. Kotje niste Vi. Z blago besedo ste nam znali posredovati resnice, 
ki se jim ne moremo ogniti, učimo pa se jih sprejemati. Bolj dragocene 
zapuščine nam, dragi gospod Janez Debeljak, niti ne bi mogli dati. 
Neskončna Vam hvala.

Urednica
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S Cvetkom Stanišem o risu

Jubilejna praznovanja
120 let ribniških gasilcev

In memoriam
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oktet Gallus
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Hrovači in na 
Prešernovi ulici, je 
vladala prava 
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ki jim je Bog vzel
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Ris, nočna 
gozdna mačka
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pomet in so nasedli 
na pesku, ki so ga 

■klavci nasuli kot 
Bdatno oviro in 

■poro. Trije ljudje
■ se morali lotiti 

■dkopavanja avta
■ peska!

Botem pa pride

Med našimi ljudmi
"Pleteninke" je družilo delo in veselje

Pisma bralcev 

Športni utrinki
Ribniški rokometaši zopet prvoligaši 
Nagrajeni Dare Petkovič 
Srebrni Čebin

Ü
Občinsko glasilo REŠETO izdaja Občina Ribnica.

Uredniški odbor: 
Alenka Pahulje - odgovorna urednica

Naslov:
Škrabčev trg 40, 1310 Ribnica 

Tel.: 8369 765/8372 023
f,\ Metka Tramte - članica E-pošta: reseto.ribnica@siol.net

-L/
Zdenka Mihelič - članica FAKS: 8361 091

Programski svet: Jože Tanko, Darja But, Izid naslednje številke:
v
M

Vesna Horžen, Benjamin Henigman, 
Majda Vrh, Pavel Hočevar

27. junija 2005
Na podlagi Zakona o davku na dodano vrednost (Ur. list št.u

r 1
Lektorica: Tanja Debeljak

Trženje oglasnega prostora:
89/98) sodi glasilo Rešeto med proizvode, za katere se 

obračunava DDV po stopnji 8,5%.

Ji Marko Modrej, GSM: 041-536-889 V primeru objave istih oglasov v drugih tiskovinah si
Tisk in prelom strani: pridržujemo pravico do avtorskega honorarja. Pridržujemo si

M1 KVM Grafika, Ribnica. 
Naklada: 3.200 izvodov

pravico do nenapovedanega obiska tiskarskega škrata v
našem glasilu.

Gradivo za naslednjo številko 
oddajte do 

15. junija 2005

Članki v časopisu niso uradno 
mnenje Občine Ribnica.

Fotografija na naslovnici (Robert Kužnik):
Rojstvo
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Q ODPORNIŠTVO JE OHRANILO 
SLOVENCE KOT NAROD

■

Osrednja državna proslava ob dnevu upora proti okupatorju tokrat prvič 
v bosti in prvič pri obeležju TIGR na Mali gori nad Ribnico

Letošnja osrednja državna slovesnost ob dnevu 
upora proti okupatorju je prvič po 64 letih potekala 
na ribniški Mali gori pri spomeniku TIGR na 
Bašlju, kjer so se 13. maja 1941 trije pripradniki 
protifašistične organizacije TIGR spopadli z itali
jansko patruljo. Prve strele slovenskega upora so 
sprožili Tone Majnik, Ferdo Kravanja in Danilo 
Zelen. Slovesnosti, ki je potekala v lepem

Slavnostni govornik Janez Janša

sončnem vremenu, se je udeležilo preko tisoč 
ljudi, med njimi tudi okoli 250 pohodnikov pod 
vodstvom planinskih vodnikov Planinskega društ
va Ribnica. Pohoda iz Ribnice na Bašelj so se 
med drugimi udeležili tudi veleposlanik EU v 
Sloveniji Ervvan Fouere, navdušen pohodnik in 
tekač, pa ameriški ambasador Thomas B.

Robertson in veleposlanik Švedske v Sloveniji 
John Pl.M. Hagard. Peš se je v spremestvu podal 
tudi bivši predsednik Republike Slovenije Milan 
Kučan. Pa tudi sicer je osrednji državni slovesnos
ti prisostvovalo kar precej političnih imen. V prvih 
vrstah pripravljenega prostora pred spomenikom 
TIGR so bili: slavnostni (in 
edini) govornik predsednik 
Vlade RS premier Janez 
Janša, predsednik državne
ga zbora France Cukjati, 
finančni minister Andrej 
Bajuk, minister za delo, 
družino in socialne zadeve 
Janez Drobnič, minister za 
okolje in prostor Janez 
Podobnik, zdravstveni min
ister Andrej Bručan, minis
ter za kulturo Vaško 
Simoniti, ribniški župan 
Alojz Marn, poslanec SDS 
Jože Tanko, poslanka SNS 
Barbara Žgajner Tavš, 
opozicijski poslanec Samo 
Bevk, predsednik
Slovenske akademije
znanosti in umetnosti 
Boštjan Žeks, direktor RTV Aleks Štakul itd. 
Videni so bili tudi predsednik ZZB NOB Janez 
Stanovnik, Andrej Lovšin, Samo Pahor, duhovni 
oče zamejskega narodoljubnega gibanja Edinost, 
in predsednik današnjega TIGR-a Franjo Batagelj. 
Program slovesnosti, ki sta ga prenašala tudi 
nacionalna televizija in radio, je zajemal polaganje 
venca na obeležje spopada med tigrovci in 

iKomorni zbor "p. 
Stanislav Škrabec" 
Ribnica, Oktet Gallus in 
orkester Slovenske poli
cije. V svojem govoru je 
predsednik vlade Janez 
Janša dejal, daje bil duh 
odporništva, samoo
brambe med Slovenci 
vedno živ, kar nas je 
ohranilo kot narod, 
medtem ko je bila kul
tura vedno temeljna 
podlaga vseh pomemb
nejših odporniških 
gibanj v slovenski 
zgodovini. Zaradi tega je 
bil premišljeno izbran 
kraj obujanja spominov 
na začetek slovenskega 
oboroženega upora, ki 
ga je povojna oblast 

sicer uradno zamolčala, a se je, kot je dejal pre
mier Janša, o tem junaškem spopadu kmalu 
razvedelo po vsej Sloveniji. Premier Janša je dejal, 
da je bil to prvi spopad Slovencev z okupatorjem 
in da s proslavo ob tem spomeniku vlada popravl
ja zgodovinsko krivico. V svojem govoru seje pok
lonil tudi spominu vseh, ki so se v zgodovini

slovenskega naroda bojevali proti zavojevalcem in 
okupatorjem. Kajti "temelj vsega zla, ki se je zgodi
lo v Sloveniji med drugo svetovno vojno in takoj po 
njej, je bila tuja okupacija. Brez nje ne bi bilo ne 
vojne, ne strahotnih žrtev, ne državljanskega 
spopada, ne fojb in ne drugih medvojnih in povo
jnih zločinov", je dejal Janša. Sledil je gromek 
aplavz, ki je tudi sicer Janšev govor kar nekajkrat 
prekinil. TIGR je bil prvi upor zoper fašizem v 
Evropi, v tem smislu je TIGR čisto uporništvo, 
predpartizanstvo, pomembno za obstoj Primorcev 
in Slvoencev, je nadaljeval premier Janša in dodal: 
'TIGR je tisto, kar bi bilo partizanstvo brez komu
nistične prevlade slovenskega upora zoper oku
patorja." Poudaril je tudi, da nas odpor proti tuje
mu zlu vseskozi spremlja, saj se danes spomin
jamo tudi pripadnikov TO in slovenskih policistov, 
ki so leta 1991 v vojni za Slovenijo izbojevali

zmago proti JLA, zadnjemu okupatorju, ki je z 
orožjem ogrožal naša ognjišča ter dejal, da "je bilo 
to odporništvo, ki ni delilo, ampak nas je povezalo." 
Predsednik vlade je za konec dejal, kako pomem
bno je, da poudarjamo čas, v katerem smo bili 
enotni in povezani, saj bo tako manj prostora za 
nesmiselne in škodljive stare delitve in razdvajanja. 
Obstali smo ob vseh vihrah vse do lastne države 
in EU, "zato je prav, da ob tem, ko se spominjamo 
uporništva naših prednikov v viharni zgodovini, 
hkrati izrazimo globoko hvaležnost za njihov 
pogum in žrtve. Kajti z njimi smo se ohranili kot 
narod, se kot narod razvili in po vojni za Slovenijo 
in z osamosvojitvijo povezali z drugimi evropskimi 
narodi v obetajočo prihodnost." 
Protiimperialistična fronta (PIF), katere osnovni cilj 
ni bil narodnoobrambni, med ustanovne skupine 
ni nikoli povabila organizacije TIGR. PIF, za katero 
pa se je kasneje začelo uporabljati ime 
Osvobodilna fronta slovenskega naroda (OF), je 
bila ustanovljena 26. aprila 1941 v hiši književnika 
Josipa Vidmarja v Rožni dolini v Ljubljani. Nastala 
je deset dni zatem, ko je jugoslovanska vojska v 
Beogradu podpisala vdajo in dobrih 14 dni po 
okupaciji Slovenije. OF je takoj po ustanovitvi 
začela zbirati in vključevati privržence, po 
nemškem napadu na Sovjetsko zvezo, 22. junija 
1941, pa je Slovence pozvala k takojšnjemu 
odporu proti okupatorjem. Še v letu 1941 je OF 
oblikovala svoj temeljni program v obliki devetih 
temeljnih točk; program je ostal nespremenjen do 
konca vojne. V spomin na ustanovitev OF Slovenci 
praznujemo 27. aprila, torej dan po ustanovitvi OF, 
državni praznik kot dan upora proti okupatorju.

Vodila pohodnike, spremljala in fotografirala:
Zdenka Mihelič

Polaganje vencev k spomeniku je potekalo pod budnim očesom medijev iz 
cele države

Na slovesnosti so se zbrali skoraj vsi visoki predstavniki države

4 läTM'O



DOLENJA VAS NA POTI DO LASTNE 
ODČINE
Krajevna skupnost je bila soglasna pri odločitvi, da se začne ustanavl
jati občina Dolenja vas

Pobuda Športnega društva Lončar, da bi Dolenja 
vas postala samostojna občina, je krožila okrog 
že marca, vendar podpredsednik društva in 
pobudnik ideje Srečko Vrbinc takrat še ni želel 
dajati izjav. Zadeva naj bi bila še nedorečena, saj 
je bilo najprej treba počakati na mnenje 
sedemčlanskega sveta krajevne skupnosti. Ta se 
je 10. maja soglasno odločil, da se gre v projekt 
ustanavljanja lastne občine, vendar naj bi inicia
tivni odbor ustanovil pobudnik, Športno društvo 
Lončar. Do konca junija bi bilo potrebno pripravi
ti elaborat o strokovni utemeljenosti po novi obči
ni, zato se bodo ob zaključku naše redakcije 
ponovno sestali predstavniki KS in društva. 
Janezu Pogorelcu, predsedniku KS Dolenja vas, 
se zamisel o občini ne zdi nerealna, kot vzorčni 
primer navaja Sodražico, ki naj bi bolj napre
dovala kot samostojna občina. Število prebivalst
va je v obeh občinah podobno; Dolenja vas ima 
1900, Sodražica pa 2000 ljudi.
KS obsega vasi Dolenjo vas, Prigorico, Makoše, 
Lipovec, Grčarice, Grčarske Ravne in Rakitnico. 
Vrbinc pravi, da pobuda izvira bolj iz želje, da bi 
kraj dobil večji pomen in da ni edini namen 
ustanovitev občine, pač pa decentralistično 
usmerjen razvoj. "V KS Dolenja vas se vlaga od 
10-15 mio SIT letno, prikrajšani pa smo vsaj za 80 
mio SIT na leto."
Predsednik Pogorelec sicer meni, da bolj kot 
novo občino Ribnica potrebuje dobrega župana, 
hkrati pa je razočaran nad tem, da v letošnji pro
račun spet ni umeščena kaka večja investicija za 
KS Dolenjo vas. "Le obnova dvorane OŠ, ki je 
načrtovana šele za leto 2007." Dolenja vas bi po 
njegovem mnenju nujno potrebovala tudi ureditev 
kanalizacije.

Srečko Vrbinc, pobudnik ideje o ustanovitvi 
občine

O novih občinah naj bi se v parlamentu odločalo 
jeseni, namiguje pa se, da naj bi se zeleno luč 
dalo okrog 15 novim občinam.

Tekst in foto Alenka Pahulje

Z županom o...

RACIONALIZACIJA ŠPORTNEGA CENTRA

Športna dvorana naj bi med vikendi nehala 
delovati, češ da se ne splača kriti tako visok
ih stroškov zdaj, ko se je šport preselil na 
zunanje površine. Ali je ta strošek res tako 
velik v primerjavi s sredstvi, ki bi jih lahko 
dobili z oddajo prostorov v najem?

“V sezoni je zasedenost notranjih športnih 
površin največja. Tudi ŠCR ni izjema in osem 
mesecev je dvorana odprta od sedmih zjutraj do 
enajstih zvečer. Med tednom se dejavnosti odvi
jajo po vnaprej pripravljenem urniku, preko 
vikendov pa so prilagojene tekmovanjem in 
prireditvam, vendar vseeno trajajo od jutra do 
večera.
Ni naključje, da se proti koncu maja, ko se prav
iloma končajo ligaška tekmovanja v dvoranskih 
športih in se prične sezona športov na prostem, 
rekreacijske dejavnosti selijo v naravno okolje.
V pred- in posezoni skušamo vadbo čimbolj 
racionalizirati, glede na interes uporabnikov pa 
lahko omogočimo termine predvsem med ted
nom, saj za vikende ni interesa. Takrat so pravilo
ma le še kakšna tekmovanja in delno rekreacijsko 
plavanje.
Izven sezone, v mesecu juliju, pa se opravljajo 
najrazličnejša vzdrževalna dela in je dvorana zapr
ta. Odpre se avgusta, ko so na vrsti razne 
športne priprave ekip in morda tudi že kakšna 
interesna rekreativna dejavnost.
ŠC Ribnica sodi med večje objekte in vsi si 
želimo, da bi bil kar najbolje zaseden, toda paziti 
moramo tudi na racionalnost pri oddaji prostorov 
v uporabo. Odprti smo za vse pobude in dogov
ore, ki še zagotavljajo racionalnost in mislimo, da 
si vsakdo (še posebej v pred- in posezoni) v 
okviru tedenskih terminov v ŠCR lahko zagotovi 
svoj vadbeni termin.”

KANALIZACIJA ŠE NA PREŠERNOVI, 
TRUBARJEVI IN DELU STRUŠKE ULICE

Istočasno kot urejanje križišča v Mali Hrovači 
so se začela tudi dela na Prešernovi ulici. 
Kdaj naj bi bila dokončana in koliko so vred
na? Ali je ta ulica zadnja v mestnem naselju, 
ki še ni imela urejene kanalizacijske in 
ostale infrastrukture?

“V letošnjem letu se bo izgradila kanalizacija na 
Prešernovi, Trubarjevi in delu Struške ulice. 
Pogodbena vrednost investicije je 35 mio sit 
(brez DDV), dela pa naj bi se predvidoma 
zaključila v sredini julija.
Po izvedbi kanalizacijskega omrežja v navedenih 
ulicah bo potrebno zgraditi še kanalizacijo v 
nekaj manjših ulicah."

NASTAJA KRIŽIŠČE MALA HROVAČA

Križišče v Mali Hrovači naj bi bilo urejeno do 
avgusta 2005. Gre za državno investicijo, 
toda ali se občina pripravlja na novo ureditev 
prometa, saj naj bi križišče večino voznikov 
odvrnilo od vožnje v središče naselja? Tega 
bi bilo torej možno urediti na prebivalcem 
bolj prijazen način.

Nadaljevanje na strani 25
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Marko Obrstar odstopil kot svetnik

17. maja je Marko Obrstar na obči
no poslal dopis z naslednjo vsebi
no: Nepreklicno odstopam s 
funkcije občinskega svetnika ter 
člana Odbora za okolje in prostor.
A ne po svoji lastni želji. Zakon o 
preprečevanju korupcije je tako 
kot Obrstarja k tej odločitvi prisilil 
še mnoge svetnike po Sloveniji.
Obrstar je solastnik podjetja 
Gramiz oz. Kočevja, in to v več kot 
20%, zato občina po novem 
zakonu ne bi smela s tem podjet
jem sklepati nobenega posla,
Gramiz pa bi bil onemogočen tudi 
pri ostalih poslih v Sloveniji, kjer bi naročniki 
poslovali po predpisih o javnih naročilih.
"Podjetju bi se s tem delala prevelika poslovna 
škoda, zato sem s položaja svetnika odstopil,"\e 
odločitev komentiral Obrstar.
Dodal je, da se bo s tem zakonom bržkone delala

H

1

i

j škoda družbi, ker bodo o gospo
darstvu odločali ljudje, ki niso 
domači na tem področju, mnogo 
ljudi pa zakon pospremi z 
besedami, da bo zavoljo ostrih 
pogojev moral pasti.
Marko Obrstar je sicer član 
Liberalne demokracije Slovenije, 
v ribniškem občinskem svetu pa 
je bil eden izmed redkih svet
nikov, ki se je redno priglašal k 
besedi, še posebej, kadar je bil 
govor o urejanju prostora, inves
ticijah in ostalih gospodarskih 
temah.

Vseskozi je v vrstah LDS tudi eden najresnejših 
kandidatov za mesto župana, od lani pa je tudi 
predsednik rokometnega društva, ki ga je 
ponovno povedel v 1. A državno ligo.

A. Pahulje
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OBČINA RIBNICA VABI NA

OBČINSKO PROSLAVO 
DNEVA DRŽAVNOSTI,

ki bo na večer pred praznikom,
v petek, 24. junija v Ribnici:

30 let okteta Gallus

MRAVLJINCI V TELESU IN SOLZE V
OČEH...
V župnijski cerkvi so se zbrali vsi dosedanji pevci okteta Gallus, ki so 
ustvarili skupino, prepoznavno kot eno najboljših v Sloveniji

ob 191' v župnijski cerkvi sv. papeža Štefana 
maša za mir in domovino, 

ob 20h v ribniškem Gradu praznična prireditev 
s kulturnim programom.

Če bo deževalo, bo praznična prireditev v 
dvorani centra Ideal!

■k "k -k -k

Dragi ljubitelji zborovskega petja!

V soboto, 28. maja,
ste vabljeni na jubilejno, že

30. srečanje pevskih 
zborov zahodne 

Dolenjske,
ki bo ob 20. uri

v dvorani DC-16 v Dolenji vasi.

Pričakujemo vas...
Ol JSKD Ribnica in sodelujoči pevci

k k k k

Vabimo vas na

večer skladateljice 
Nine Šenk

v ponedeljek, 20. junija ob 20. uri,
v cerkev Sv. trojice v Hrovači.

Izvajalci:
Anja Bukovec 
Gregor Pele 

Tadej Podobnik 
Trio Marakle 

Godalni kvartet Fiasco

* * * *

Saj res, a kdaj pomislimo, kaj vse se nam zgodi v 
30 letih bivanja? V toliko letih preide otrok do 
odraslosti in prav toliko let se je nabralo na umet
niški poti oktetu Gallus, ki se ga prišteva med 
peščico najboljših oktetov v Sloveniji. V svojih 
vrstah ima trenutno kar štiri pevce Slovenskega 
komornega zbora, ki znatno dvigujejo tudi njego
vo kakovost. Ta, starejši kot je, boljši je, priznava 
tudi njegov umetniški vodja Alojz Osvald, ki je na 
tem mestu pet let, Gallusov pevec pa od leta 
1992.

"Kvaliteta okteta raste izleta v leto, k temu pa prav 
gotovo pripomorejo šolani glasovi. Tadej Osvald 
In Robert Kožar sta dokončala 
Srednjo glasbeno šolo in se 
šolata naprej. Nasploh ima oktet 
na voljo dovolj solistov, praktično 
so vsi usposobljeni za to," je 
dejal Osvald po jubilejnem kon
certu, ki ga je oktet ob svoji 30. 
obletnici delovanja pripravil 14. 
maja v župnijski cerkvi.
Navdušenje občinstva je bilo 
popolno in tokrat so obrazi 
pevcev kar sijali od veselja. Med 
koncertom so se vrstile čestitke; 
najprej Ol JSKD Ribnica, ki je 
trem članom podelil zlate 
Gallusove značke za 25 ali več 
let pevskega udejstvovanja.
Prejeli so jih Mirko Halilovič,
Janez Rigler in Igor Žnidarič,

medtem ko je svet Ol JSKD Alojzu Osvaldu 
podelil častno jubilejno priznanje. Jubilejno priz
nanje omenjenega sklada za ljubiteljske kulturne 
dejavnosti je dobil tudi celotni oktet, ker '!že 30 let 
častno zastopa pevsko kulturno dejavnost na revi
jah in tekmovanjih ter dosega odlične rezultate." 
Gesta, ko so sedanji pevci v ospredje povabili vse 
bivše člane in umetniške vodje, pa je dodala 
večeru jubilejno noto, saj smo se z njimi dejansko 
sprehodili preko dolgih 30 Gallusovih let. Najprej 
s Tonetom Lovrenčičem, ki je pevce zbral in jih 

dolga leta tudi vodil; 
pridružil se je Marjan 
Trček, ki je umetniško 
vodenje prevzel do 25. 
obletnice okteta, nato pa 
so bili aplavza deležni še 
člani: Danilo Lušin,
Franc Levstek, Tone 
Klun, Lado Vesel, 
Bogdan Bartol, Franc 
Lovšin, Bogdan Pod
lesnik in Janez Oblak. 
Jože Virant in Orlando 
Markič sta žal že pokoj
na.
Dveurni koncert se je 
začel s pesmimi skla
datelja Gallusa, kar ni 

bilo naključje. Oktet in skladatelj sta si sorodna 
po imenu, pevcem pa je blizu tudi njegova glasba,

Zlate Gallusove značke so prejeli: Mirko Halilovič (na fotografiji), 
Janez Rigler in Igor Žniderič

Napovedujemo
literarni večer z izbranimi udeleženci

71. svetovnega 
kongresa

Mednarodnega PEN
v soboto, 18. junija 2005

v skednju Škrabčeve domačije v Hrovači.

Odzivi na koncert so bili zelo dobri, le sem ter tja je kdo pripomnil, da bi 
morali biti manj resni, je dejal Alojz Osvald. In dodal: "A skozi se ne moreš 
smejati..." Smeh, dobra volja in neumorna zagnanost pa so lastnosti, ki 
drugače odlikujejo oktet. Ta ima s tem, ko ima v svojih vrstah kar štiri 
poklicne pevce (Marjan Podkrajšek, Mirko Halilovič, Tadej Osvald in 
Robert Kožar) kar precej težav pri določanju pevskih nastopov, a dobrih 
pevcev si pač vsakdo želi. Oktet bo ob svojem letošnjem jubileju priredil še 
nekaj koncertov izven Ribniške doline, konec maja pa se bo ponovno 
udeležil tudi 30. revije odraslih pevskih zborov v Dolenji vasi. "Samo pri 
eni reviji nisem bil, drugače pa sem na njih nastopal kar s tremi ali štirimi 
skupinami," je dejal Alojz Osvald, ki ga Dolina prišteva med nesporne 
avtoritete zborovskega dogajanja.

s Aešsfo



čeprav je malo zahtevnejša za uho. Program je 
bil sestavljen tako, da so bili lahko zadovoljni 
tudi tisti poslušalci, ki oktet spremljajo na 
mnogih njegovih koncertih. Prvič smo v njihovi 
izvedbi v Ribniški dolini slišali pesem Sedem 
si rož ter Na Poljani, ostale pa so bile prirejene 
tako, da so vzdušje dvigovale vse do konca, ko 
so nas pričakale znamenite Žabe.

Pevci najraje pojejo za ljudi in skrbijo za njiho
vo pevsko radost, je dejal Osvald, ki zato rad 
izbere slovenske narodne pesmi, pri čemer 
nikoli ne izostanejo koroške. "V program 
moramo v skladu z današnjimi pevskimi trendi 
vnašati tudi tuje skladatelje in moderne pesmi, 
ki jih mnogi poslušalci pogosto ne razumejo, 
zato vedno poskrbimo, da je naš izbor blizu 
tudi takšnim, ki želijo slišati bolj preproste 
pesmi. Žabe so bile zato razumljiv zaključek 
koncerta."
Na koncertu seje prodajala tudi zgoščenka, ki 
jo je oktet izdal prav za to priložnost, a je bila 
prodana le osemkrat; verjetno je bil spomin na 
minuli koncert še toliko živ, da ni bilo potrebe, 
da se kupi pesem še v elektronski podobi. 
Zgoščenko, ki je izšla v nakladi 500 izvodov, 
največ prodajo izven ribniških meja, kamor je 
oktet vsa ta leta odhajal na številna gostovanja. 
Kljub temu da je oktet pravi pušeljc najbolj 
izbranih glasov, je bilo te težko dobiti, kadar je 
bilo potrebno nadomestiti kakega člana, ki se 
je odločil prenehati s petjem. "Petje v oktetu je 
bolj zahtevno kot v zboru, saj le-ta potrebuje 
samostojne pevce, sposobne solističnih 
nastopov in popolnoma prepričanih v 
kakovost svojega petja. Primernega pevca za 
oktet je bilo zato vedno težko najti. Dobre 
pevce pa itak vabijo k vsem pevskim 
skupinam, tako da so ponavadi silno 
zasedeni."
Osvald, ki je kot organist v ribniški župnijski 
cerkvi zaposlen že 38 let, se ne sprašuje o pri
hodnosti okteta, ki nas razveseljuje ob vseh 
mogočih priložnostih. Ena najtežjih nalog pa je 
za pevce prav gotovo petje žalostink na pogre
bih, "še posebej, če pokoplješ kakega znanca. 
Takrat te tako stisne pri srcu, kar se je že 
zgodilo, da kdo ni mogel peti,"je dejal umet
niški vodja. Oktetu Gallus se pripisuje 
neizmerne zasluge za dvig pevske kulture v 
Ribniški dolini. V časih, ko je bil poznan še kot 
Donit, pa je tesno sodeloval tudi z Vitro, ki se 
mu je za to posebej zahvalila. "Počaščene 
smo, da prijateljujemo z vami že skoraj 30 let," 
je dejala Bernarda Kogovšek. V imenu občine 
jim je čestital tudi župan Alojz Marn, med gosti 
pa smo opazili tudi ministra Janeza Drobniča, 
medtem ko se je poslanec Jože Tanko pisno 
opravičil.
K pevcem se je vila prava jara kača pred
stavnikov pevskih skupin, ki so želeli Gallusu 
čestitati za visoki jubilej, med njimi župnijski 
pevski zbor, kjer pojejo tudi trije gallusovci, 
potem Komorni zbor p. Stanislava Škrabca, 
Moški pevski zbor Lončar, katerega vodja je 
zdaj tudi Alojz Osvald, ter Oktet Valvasor iz 
Litije, ki je ob koncertu pripomnil, da Gallus 
"poje kot šus!" Vokalna skupina Cantate 
Domino iz Kočevja pa je pevcem zaželela, da 
bi še dolgo izvabljali mravljince po telesu in 
solze iz oči...

Jubilej okteta Gallus spremljala
Alenka Pahulje

Foto Zdenka Mihelič

Portret NIrae Finlc

"Moliere je bil zame zlata kletka."

Nina Fink, igralka Vetd Hrovača, je 
prejela Posebno priznanje za 
najboljšo glavno žensko vlogo 
Javnega sklada republike Slovenije 
za kulturne dejavnosti. Nagrado ji 
je dodelila selektorica Simona Zorc 
Ramovš, ki je ocenjevala med 
sedemnajstimi gledališkimi 
skupinami.

Še se jo lahko spominjate, kako je svojega Jožka 
preganja po kuhinji in mu ni dovolila, da bi popil 
preveč domače medice. Veliko skrbi so ji povzročili 
tudi štirje otroci, ki so bili v razcvetu mladosti. 
Dobre lastnosti je videla tudi v mladem obiskoval
cu iz Amerike, ki ji je povzročil nemalo težav. Še več 
besed bi lahko namenili mami Mariji, vendar se raje 
osredotočimo na avtorico vloge - Nino Fink.
Mlada ustvarjalka že vrsto let, letos je prejela tudi 
nagrado JSKD Ribnica za desetletno delovanje na 
amaterskem gledališkem področju, daje dih 
gledališkim odrom Ribniške doline. S skupino 
Vetd Hrovača deluje že šesto leto. Režiserka Urška 
Duščak jo je že velikokrat presenetila z dodelitvijo 
vloge, ki Nini ni bila pogodu. Ravno pri zadnji, za 
katero je dobila tudi priznanje, je bilo kar nekaj 
vroče krvi, saj je Nina menila, da se ne vidi v tej 
vlogi. Rekla je, da jo takšne suhoparne vloge utes
njujejo. In kaj se je zgodilo? Ravno nasprotno, ust
varila je lik, ki je dinamičen, slikovit in predvsem 
viden v vsej svoji nevidnosti.
"Ko sem bila majhna punčka, sem imela ob nedel
jah, ko je bilo pri hiše največ ljudi, svoje koncerte. 
S staro mamo sva se med tednom naučili prepe
vati pesmi, ki sem jih potem slavnostno predstavila 
na svojih šovih." Velikokrat je tudi na pamet 
deklamirala Ficka in Packa, nastopala za osmi 
marec, obiskovala recitatorski krožek, skratka bila 
dejavna že kot osnovnošolka. Nastopala je tudi v 
gledališki predstavi Janeza Debeljaka in Vesne 
Horžen. Pravi, da ne 
more pozabiti igre 
Zaljubljenca v pod
zemeljski železnici. Tisto 
je bila predstava, kjer si 
se lahko našel kot 
igralec, dala ti je 
možnost, da si se pois
tovetil z različnimi liki.
Ko je odigrala vlogo 
Angelike v Molierju se je 
počutila utesnjeno.
"Moliere je bil zame 
zlata kletka."
Razlaganje o tem, kako 
se pripravlja na gledal
iško predstavo, je pod
krepila s kretnjami rok, 
ki so še poudarile njeno 
gorečnost do gledal
iškega odra. "Grem na 
rolerje ali na sprehod s 
svojim psom Pikom in 
premišljujem, kaj bi jaz 
naredila v določeni 
situaciji in kaj bi naredil 
lik, ki ga bom upodobila.
Osvobaja me energija

mojega Pika."Ko spregovori ime svojega labrador
ca, ji zažarijo oči in v njih se prikažeta veselje, 
ljubezen, ki ju goji do živali. Zase pravi, da lahko le 
na ta način da liku tisto, kar potrebuje. Ko je študi
rala vlogo mame Marije, je v svoji kuhinji pripravljala 
kosilo, kot bi ga naredila mama Marija.
Na vprašanje, kako se počuti med soigralci, je 
najprej malce pomislila, potem pa dejala, da ji 
veliko pomeni, ko si igralci pomagajo med seboj, 
rada ima kritiko še preden stopi pred publiko. 
Pravi, da so te kritike dobrodošle in lahko poma
gajo k večji celovitosti predstave. Moti jo, da neka
teri posamezniki ne prihajajo redno na vaje. Malce 
zviša ton glasu, ko pripoveduje, da bi take "nedis- 
ciplinirance" takoj izločila iz ansambla. "Gledališče 
je garanje, ne pa da samo prideš na predstavo, se 
lepo oblečeš in špilaš frajerja na odru. Za gledalce 
si mogoče res smešen, vendar s tem onemogočaš 
soigralcem, da bi pokazali svoje zanje."
V prihodnosti ne namerava zapustiti hrovaške 
skupina, v hecu tudi pravi, da še ni dobila nobene 
ponudbe iz Hoolywooda. Bi sprejela izziv, če bi bila 
npr. sprejeta na avdiciji za film? "Zakajpa ne, tudi v 
filmu bi dala iz sebe ves svoj talent, kar ga imam." 
Njeni stavki so dokaz, da res predano živi z gledal
iščem. To je potrdila tudi režiserka podmladka Vetd 
Hrovača Urška Duščak, ki je o Nini povedala, da je 
prava igralka. “S predanostjo in zavzetostjo za igro 
ter interpretacijo vlog zna včasih kar prijetno pre
senetiti. Najbolj pa mi je všeč to, ker želi vedno 
imeti natančno razdelana odrska opravila, ki zade
vajo njeno vlogo. Takšna preciznost pri igranju je v 
amaterskih gledališčih namreč redka, razlog za to 
pa je predvsem v pomanjkanju časa. Mislim, da 
Nino "potegne" predvsem vloga sama, tako da je ta 
preciznost pravzaprav vsebovana v njeni nravi 
sami. Interpretacija in prezentacija njenih vlog je 
zato poglobljena in pristna, kar nedvomno dokazu
je, da si zasluži nagrado, ki jo je prejela.” 
Duščakova meni, da je ta nagrada osebno priz
nanje Nini kot igralki, saj se je v hudi konkurenci 

igralcev in predstav 
amaterskih ljubiteljskih 
gledališč, v očeh selek- 
torke Simone Zorc 
Ramovš izkazala kot 
najboljša v tej zvrsti. 
"Septembra začnemo z 
vajami za novo gledal
iško predstavo, nismo 
se še odločili, kaj bomo 
igrali, verjetno spet kaj 
čisto drugačnega kot v 
prejšnji sezoni. To nam 
je v izziv." Pri Dragovih v 
garaži jih sicer 
velikokrat zebe, saj je 
garaža tako velika, da 
se v enem dnevu ne 
segreje dovolj, da bi 
lahko vadili v normalnih 
razmerah. "Mislim, da je 
to tudi eden izmed 
zunanjih dejavnikov, da 
včasih ne moremo 
dodelati kakšne scene 
čisto v detajle. Kako naj 
se vendar mečemo po 
tleh, ko pa so betonska.Nina s soprogom Bilijem
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tor, saj smo edina skupina, ki deluje v Ribniški 
dolini, pa še ta nima svojega prostora. Še dobro, 
da imajo vsaj v Slemenih dokaj normalne delovne 
razmere. Hrovačo občina včasih jemlje kot 
kakšne kmete, vendar si upam trditi, da marsikdo 
ne bi tako učinkovito deloval na prostovoljni 
ravni."
"Ja, kaj naj povem o podelitvi? Ko sem zaslišala 
svoje ime sem samo vstala in šla na oder. Ko so 
brali utemeljitev priznanja, sem si zapomnila le 
zadnji stavek, ki je govoril o tem, da ko sem na 
odru izgloda, kot da sploh ne igram. "V utemeljitvi 
je še pisalo, da s svojo prefinjeno realistično film
sko igro vedno sproži isto reakcijo: gledalec ne 
more umakniti oči od nje niti takrat, ko igra samo 
tihe detajle. Vsak trenutek mame Marije, igralke 
Nine Fink, pride do gledalca iskreno, resnično ter 
predvsem zelo preprosto. Pravi, da ji je nagrada 
v nekem smislu tudi breme za vnaprej. "Gledalec 
bo zagotovo bolj kritično spremljal mojo igro, bolj 
bodo pozorni na moje geste, ki jih bom naredila 
na odru."
Ko sva opravljali intervju doma ni bilo njenega 
soproga Bilija, ki bi povedal, kakšno začinjeno o

svoji ženi. Vendar nam je veliko besed o njej 
povedala že njena kuhinja, ki je polna majhnih 
stvari. Rada ima polnost. Ko vstopiš v kuhinjo, se 
ti zdi, ko bi bil v toplem prostoru, čeprav kurjava 
sploh ni vključena. Pogled se ti najprej vstavi na 
papirnatih ovčkah, ki krasijo bele stene, na oken
ski polici te pozdravljajo prikupni kipci račk, v 
kotu so rože, ki zapolnijo velik prostor. Vse je tako 
okusno postavljeno, da bi lahko ure samo opazo
val, kaj vse se skriva na policah. Že v njeni kuhin
ji se skriva natančnost, popolnost in preciznost, 
ki jo ceni tudi na gledališkem odru.

Maruša Prelesnik
Foto Urška Duščak

Naslednja številka 
Rešeta izide 
27. junija. 

Gradivo oddajte do 
15. junija.

s

VELIKI ORTNESKI OLTAR HRANI 
RIRNICA
Po razstavi v Narodni galeriji je Ribnica spet gostiteljica dragocene ort- 
neške zapuščine, začenja pa se tudi projekt obnove kapele

Velikemu ortneškemu oltarju in prižnici se po 
vrnitvi z restavriranja in z razstave v Narodni galer
iji dobro godi. Ležita sicer razstavljena in ju ni 
moč videti v podobi, za kakršno sta bila ustvarje
na, toda imata vsaj ugodne klimatske pogoje. 
Občina je za dobo 10 let najela prostore podjetij 
na lokaciji bivše Žičnice, poleg Lovskega doma 
Ribnica, najem pa jo bo stal 1,5 mio SIT letno. 
Najeta sta dva prostora: v enem so veliki ortneški 
oltar in prižnica iz kapele sv. Jurija nad Ortnekom 
ter Miklova zapuščina, v drugem pa sta kiparska 
in del likovne zbirke Galerije Miklova hiša (večji 
kipi in muzejski eksponati, ki so občutljivi na 
vlago).
Tja se z Marofa seli tudi vsa ostala kulturna 
dediščina, ki je bila do zdaj hranjena v stari grajs
ki pristavi.
"V gornjem depoju sta regulirana taka temperatu
ra in vlaga, zato ni bojazni, da bi oltar začel propa
dati. Novi prostor si je ogledala tudi Koslerjeva 
rodbina in bila s hrambo zelo zadovoljna. Zdaj ta 
kulturna dediščina čaka kvalitetno postavitev. 
Morda bo to samo začasno Marof ali pa celo 
kapela sv. Jurija," je dejal Stane Kljun, vodja 
Galerije Miklova hiša.
Želja po obnovi ortneške kapele je zelo zaživela in 
aktivno so se vključili tudi lastniki, Koslerjevi. 
Hubert Kosler je dejal, da so pripravljeni sodelo

Ribnica zdaj hrani vso zapuščino iz 
ortneške kapele: stranska oltarja sta 
v župnijski cerkvi, veliki oltar in 
prižnica pa v depojih. Glede na to, da 
so naši predniki takoj po vojni oltar
je spravili na varno v stiski 
samostan, da bi jih ubranili uničerga, 
je brezpogojno nujno, da tudi

novodobna Ribnica 
vzpostavi enako 
spoštljiv odnos do 
svoje dediščine in jo 
namesti tja, kjer so 
oltarji prvotno že 
bili. Interes last
nikov je, in zamisel 
o obnovi kapele ni 
utopična. Tak seje 
nekdaj zdel tudi 
predlog priznanih 

kulturnih strokovnjakov, doktorjev 
Jureta in Marjete Mikuž, ko sta 
začela glasno pozivati k obnovi oltar
jev, ki so razdrobljeni na majhne 
delce ležali v novomeškem muzeju. 
Ministrstvo za kulturo seje takoj 
odzvalo, že v času obnove pa sije 
tudi ribniška kulturna srenja 
prizadevala na tem, da bi za oltarje 
našla primerno mesto. Vodja Galerije 
seje s takratnim župnikSm Maksom 
Ipavcem dogovoril, da bi se oltarji ter 
zbirka stare sakralne umetnosti 
namestili na Marofu, če bo tamkaj 
postavljena stalna galerija.

Stane Kljun

vati v obnovi, če se bosta vanjo vključila tudi 
Ministrstvo za kulturo in občina, saj gre za izjem
no dragocen kulturni objekt in zapuščino, ki ne 
more biti le finančno breme posameznika. 
Trenutno poskušajo lastniki in Galerija priskrbeti 
strokovne podlage, da bi se kapelo lahko raz-

V tej upravni stavbi je nameščen veliki ortneški 
oltar

V sosednjem objektu je skladišče za velike muze
jske eksponate

glasilo za kulturni spomenik. V tem primeru po 
Kljunovem mnenju ne bi bilo težav pri pridobivan
ju državnih sredstev za obnovo, "kandidirali pa 
bomo tudi na evropske razpise. Seveda pa mora 
s tem soglašati tudi Občina."
Upa se, da bo na pomoč priskočila tudi Cerkev, 
saj gre za sakralni objekt, čeprav se je ravno pri 
ortneških oltarjih vnela debata o tem, da naj bi, če 
kapela ne bo obnovljena, stali v cerkvi na Velikih 
Poljanah. Mnenja so se kresala okrog tega, ali 
oltarji sploh sodijo tja: Ortnek je sicer del te 
podružnice, a po mnenju restavratorjev so v 
omenjeni cerkvi klimatske razmere neugodne in 
bi oltarje načele. Ti naj bi tudi sicer po času nas
tanka in videzu ne sodili v to cerkev, ker so bili 
narejeni v baročnem obdobju, cerkev pa je 
okrašena z rezbarskimi mojstrovinami. Polemika 
se je pomirila, ker se je začel rojevati projekt 
obnove kapele, kjer so bili oltarji prvotno postavl
jeni. Če bosta Občina in Ministrstvo za kulturo 
zagotovila potrebna sredstva, potem bo obnova 
uresničljiva morda že prihodnje leto, je dejal vodja 
Galerije.

Tekst in foto Alenka Pahulje

-Rešeto



Dobrodelni koncert Sožitja

Posluh ZA OTROKE, KI 
POTREBUJEJO VEČ

Občinstvo je vstalo in stoje aplaudiralo 
vsem sodelujočim na prvem dobrodel
nem koncertu društva Sožitje v Ribnici. 
Takega spontanega odziva nismo 
dostikrat deležni, a tokrat je ljudi kar 
pognalo k ovacijam. Iz več razlogov: na 
odru v dvorani Ideal so nastopale osebe 
z motnjami v duševnem razvoju ali kako
rkoli drugače hendikepirani, ki so se z 
recitali, s harmoniko, plesom in petjem 
priljubili vsem obiskovalcem, med kater
imi je bilo mnogo staršev ali ostalega 
sorodstva. Gledati osebo, ki ti je ljuba, 
kako suvereno nastopa na odru, čeprav 
veš, kako hudo tremo ima, vzbudi v 
človeku posebna ljubeča občutja. Vsa 
dvorana je bila ponosna na varovance 
Varstveno delovnega centra iz Ribnice, 
ki so imeli svoj nastop, radostila pa se je 
tudi ob dejstvu, da se je ena najpopu
larnejših klap odpovedala honorarju v 
dobrodelne namene.
Klapa Fortunal je prišla z Reke in je že 
kar reden gost na Kočevskem. Viktor 
Kužnik, ki je prevzel organizacijo 
nastopa, je pri njih naletel na neverjetno 
topel in prijazen sprejem, ko jih 
povprašal, ali bi bili pripravljeni priti na 
omenjeni koncert. Takoj so privolili. Še 
več. Na odru so preprosto žareli, peli 
občuteno in že obljubili, da prihodnje 
leto pridejo spet, če jih bo društvo le 
povabilo. Navdušenje nad petjem klape, 
ki je letos nominirana za prestižno 
hrvaško glasbeno nagrado Pori n in je 
lani praznovala 10. obletnico obstoja, se 
je kazalo tudi v tem, da je bilo pred kon
certom prodanih le nekaj zgoščenk, po 
njej pa kar 30.

Celotni izkupiček od vstopnine in spon
zorskih sredstev je v blagajno društva 
prinesel dobrih 430.000,00 SIT, 
porabljen pa bo za osebe z motnjami v 
duševnem razvoju.
Samostojno društvo Sožitje iz Ribnice je 
bilo ustanovljeno leta 1983 in sodi v 
sklop 51 društev po Sloveniji z 20.000 
člani. "Povezalo je starše in pomagalo 
otrokom," je dejal Jože Košmrlj, 
predsednik društva. Začelo se je s klub
sko dejavnostjo, nadaljevalo z delavnica
mi, zdaj pa je med nami VDC. Ta naj bi v 
prihodnje dobil v Ribnici tudi bivalne 
enote, ki jih starši oseb z motnjami v 
duševnem razvoju težko pričakujejo, saj 
so njihovi otroci sedaj razkropljeni po 
zavodih.
Sožitje Ribnica vključuje 180 članov, 
med njimi je 66 oseb z omenjenimi mot
njami in niso sposobni živeti samosto
jno. "A duševna prizadetost ni bolezen, 
le več pozornosti potrebujejo," ]e dejal 
Košmrlj, saj je ključni problem odnos 
drugih do takih oseb. Zaradi neznanja 
jih pomilujejo, namesto da bi jih 
poskušali razumeti. Vikend seminarji, 
predavanja, skupinsko plavanje, pohodi, 
izleti in pikniki so dejavnosti, ki starše in 
otroke zbližujejo, staršem pa pomagajo 
tudi bolje spoznati duševno stanje svojih 
otrok. Namesto obupa se jim odpre 
povsem nov svet, v katerem jih otroci 
presenečajo s svojimi nepredvidljivimi 
reakcijami in z napredkom, ki jim ga 
omogočajo strokovni spremljevalci.

Tekst in foto A. Pahulje

ZAKLJUČNI 
KUNCERT MALO 
ORUGAČE

Dijakinja Lucija Geize je z letošnjim šolskim letom 
(2004/ 2005) zaključila 10. letnik violine in s tem tudi 
obiskovanje pouka violine v glasbeni šoli, saj programa 
za nadaljevanje po 10. letniku ni.
Je pa zato Lucija še z večjim trudom in zanosom pred
stavila svoje dosedanje delo in uspehe na zaključnem 
koncertu, ki ga je priredila 10. maja v Glasbeni šoli 
Ribnica kot zaključni izpit. To je bil koncert malo dru
gače, koncert, kjer se je glasba srečala s poezijo, in kjer 
se je Lucija predstavila tudi preko vseh knjižic desetih 
letnikov obiskovanja pouka violine pri prof. Kseniji 
Abramovič in fotografij od svojih začetkov s prvim

.ftSŠBTO

Lucija Geize z mentorico Ksenijo 
Abramovič

nastopom 'Kuža pazi' do danes. Tudi prav posebno 
lepi koncertni listi z opisanimi življenjskimi sanjami 
izdelovalca violin Andreja Glavice ter zlata ribica v 
akvariju namesto ikebane kot dekoracije v dvorani so 
bili posebnost. Kot pravi Lucija, ki je na koncertu 
izvedla Variacije na popularno škotsko temo (A. 
Arcidiacono), Partito III za solo violino: Bouree, 
Gigue (J. S. Bach), Koncert v C-duru (D. 
Kabalewsky), Legondo H. Wieniawskyja, 
Srebotnjakove Slovenske ljudske plese (Rezija), pa 
Ave Mario (J. S. Bach - Gounoud) in New York, New 
York J. Kauderja, si je želela narediti koncert na malo 
drugačen način. Zato je tudi povabila v goste Jano 
Šega in Matijo Bartola, ki sta z izbranimi pesmimi 
zaokroževala, kar je v glasbi morda ostalo 
nedorečenega. Tudi številni glasbeni gostje in pri
jatelji so naredili njen koncert poseben. Pokazali pa 
so tudi, da glasba ni rezervirana za eno samo osebo, 
saj glasba lahko raste in se razvija samo, če se raz
daja in sooblikuje skupaj z drugimi.
Kot življenje in ljudje.

Zdenka Mihelič
Foto: Tomaž Levka
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RIS, NOČNA GOZDNA MAČKA

Strokovnjak za rise je v več kot desetletnem inten
zivnem opazovanju te zveri našel preprost odgov
or na to, kako opisati risa. Ris je mačka, je odvrnil 
Cvetko Staniša, ki ga v Ribnici bolj poznamo kot 
občinskega inšpektorja. Je sicer velika mačka, a 
po obnašanju podobna domačim mačkam, ki se 
rade igrajo, so radovedne, a tudi nepredvidljive in 
svojeglave.
Njihova življenjska doba je prav tako podobna 
mačji, tam nekje okrog 10 let, njegovo domorod
no območje v Sloveniji pa je ravno na Kočevskem 
in Notranjskem.
Spomladi je izšla knjiga Ris na Slovenskem, ki jo 
je z ekipo petih soavtorjev izdal dr. Ivan Kos. V njej 
so prvič na enem mestu zbrani vsi podatki o 
večletnih raziskovanjih risa v slovenskem in 
evropskem prostoru. Večkrat so citirani tudi tisti 
viri, ki jih je zbral Staniša, ki pa pri izdaji omenjene 
knjige ni sodeloval. Je pa zato očitno toliko bolj 
zanimiv za mednarodne strokovnjake, s katerimi 
ravnokar ustvarja monografijo o risu v Evropi. 
Cvetko Staniša je bil razumljiva izbira, saj pred
stavlja eno najvišjih avtoritet v poznavanju risa. Že 
njegova diplomska naloga je bila sestavni del 
raziskovalnega projekta dunajskega in ljubl
janskega inštituta za gozdarstvo in lesarstvo 
Projekt RIS Kočevska - projekt telemetričnega 
spremljanja življenjskih navad risov, njegovo živl
jenje pa se je deset let 24 ur na dan gibalo le 
okrog te privlačne in skrivnostne nočne mačke, s

katero se lahko ponaša ravno naša regija.
Koliko je ris na Slovenskem sploh avtohtona 
vrsta in zakaj ga je bilo potrebno v naše goz
dove leta 1973 ponovno naseliti?

Iz zgodovinskih virov lahko razberemo, daje bil ris 
na Slovenskem prisoten že pred 30.000 leti, v 19. 
stoletju pa se je začela izrazita gonja proti tej živali 
in so za ubitega risa razpisovali celo denarne 
nagrade. Risi naj bi delali škodo, ker so pobijali 
ovce...Tako smo imeli v Sloveniji zadnjega avto
htonega risa leta 1908, potem pa je bil iztrebljen, 
tako kot po celi Evropi. Leta 1973 smo ga v 
Slovenijo ponovno naselili, ko so iz Slovaške 
pripeljali 6 risov in jih po določeni karanteni 
spustili v naravo. To se šteje za enega najbolj 
uspešnih naselitvenih projektov živali nasploh. 

Torej zdaj lahko govorimo o večjem številu 
risov, ki se gibljejo na našem območju?

Tu jih je okrog 40 do 50 in kar 3/4 jih biva na 
območju Kočevske in Notranjske, ki se štejeta za 
centralno območje risa na Slovenskem. Takoj po 
naselitvi se je populacija naglo širila v prostoru in 
smo jo kmalu zasledili v Gorskem Kotarju, 10 let 
kasneje pa še v BIH ter vse do avstrijske in itali
janske meje. Dandanes oz. zadnjih pet let pa že 
zaznavamo rahlo upadanje njihovega števila. 

Koliko risov bi moralo prebivati tu, da ne bi 
živeli v strahu, da nam bo ta vrsta ponovno 
izumrla?

Zaradi mešanja genskega materiala je kritični

minimum 100 osebkov, tako da zdaj komaj 
dosegamo to mejo, saj je v Sloveniji, Gorskem 
Kotarju in Dinaridih trenutno od 120 do 150 risov. 
Slovenija je nasploh premajhno območje za živl
jenje 100 risov, saj se en odrasel ris giblje na 
področju 100 kv. km. Enotna evropska strategija 
za upravljanje z risom v Alpah zato predvideva, da 
bi se risa naselilo v celotnem alpskem prostoru. 
Toda kateri so razlogi za upadanje števila risov? 
Domnev je več; nekateri menijo, da je to ilegalni 
odstrel, sam pa se najbolj nagibam k temu, da so 
za upad krive genske motnje, bolezni in spre
membe okolja. Vedno več je namreč zahtev do 
istega prostora: želijo ga človek, žival, industrija, 
turizem, kmetijstvo itd., in tako prihaja do konflikt
nih situacij.

Najpogostejši so napadi na drobnico, o takih
na človeka ni slišati. Ali pač?

Od leta 1973 sta bila samo dva napada na člove
ka, pa še takrat je imel ris steklino. V 85 odstotk
ih vseh napadov je žrtev risa drobnica. Vedeti je 
treba, da ris, kolikor pri hranjenju ni moten, požre 
vse, razen kože in večjih kosti, saj ubija zaradi 
lakote. Če mu jed prepreči pes na domačem 
pašniku ali človek, odide in se ponovno vrne, če 
hrane ne najde v naravi, recimo divjadi.

Od kod izvira človekov strah pred to gozdno
mačko?

Risove stopinje so relativno velike, če jih 
zagledamo v snegu, nakazujejo na veliko zver. 
Prav tako nas prestraši pogled na risov plen (srna

Ekipa, v kateri je bil tudi Cvetko Staniša (desno), 
je bila pri odlovih risa za raziskovalne namene 
zelo uspešna, saj je v treh mesecih odlovila kar 4 
rise. Najprej risa uspavajo, nato opravijo vse 
telesne meritve, risa opremijo z radijsko ovratnico 
in ga spustijo na prostost. Kasneje ga zasleduje
jo in opazujejo njegove življenjske navade: kje se 
giblje, kdaj spi, čas parjenj a... Po enoletnem opa
zovanju enega primerka živali se lahko sklepa o 
njegovih vedenjskih vzorcih. Najbolj presenetljive 
so bile ugotovitve, da ris mirno prehaja državne 
meje in da se slovenska populacija risa razširja 
na območje štirih sosednjih držav. Prav tako se je 
potrdila domneva švicarskih strokovnjakov, da je 
obseg življenjskega območja risa pri odrasli živali 
od 100 do 400 kv.km. in da v enem dnevu lahko 
prehodi tudi do 30 km.

Cvetko Staniša je z diplomsko nalogo o ugotavljanju prisotnosti velikih 
zveri na Biološki fakulteti diplomiral leta 1996, nato pa sodeloval pri 
vseh velikih projektih, ki so spremljali življenje risa. Bilje pri 
ustanovitvi mednarodne raziskovalne skupine SCALP, ki se ukvarja z 
raziskovanjem in zaščito risa v alpskem prostoru in pomagal sestavljati 
pet- in triletna poročila o stary'u risa v Sloveniji. V okviru SCALPAje 
sodeloval tudi pri nastajanju enotne alpske strategije za upravljanje z 
risom (PACS), ki jo je leta 2001 sprejel Svet Evrope. Nepogrešljiv je bil 
tudi pri izdelavi nacionalne strategije upravljanja z risom na Hrvaškem 
ter na številnih strokovnih srečanjih za ponovno naselitev risa v 
Nemčiji. Njegovi strokovni članki so bili objavljeni tako v slovenskih spe
cialističnih publikacijah, kot so Gozdarski vestnik in Lovec, kot tudi v 
tujih (Acta ther eologica..).

10 itEŠETO



Cvetko Staniša z mladičem v naročju

ali domača žival), ki leži vsa razmesarjena. Risa 
pa nikjer...Zato so ga že v prejšnjih stoletjih upod
abljali kot mistično žival, z izbuljenimi očmi in 
krvavimi kremplji. Nikjer je ni bilo videti, ker je 
izmuzljiva, vidne so bile le posledice.

Terensko delo je zato bržkone težko, saj 
raziskovalci oprezate za živaljo, ki praktično 
nima stika s človekom?

Ris je nočno aktivna žival, zato je tudi raziskoval
no delo težko. Začne se v popoldanskih urah, 
nadaljuje v noč, vse do jutra. Dopoldne je treba 
zbrane podatke obdelati ter napisati strokovne 
članke. Rezultati so vidni šele na osnovi večme
sečnega opazovanja, v naravi pa je risa brez 
sodobnih metod opazovanja skoraj nemogoče 
videti.

Na Jasnici, kjer poteka znan prehod živali 
preko prometne ceste, je vsako leto opažen 
tudi ris, celo povožen je že bil. Na ta prehod 
lovci in gozdarji pogosto opozarjate, toda do 
zaščite ni prišlo. Ali sploh ni mogoča? 

Najprimernejši bi bil ti. zeleni most, ki je po vrhu 
obraščen z vegetacijo in služi za varen prehod 
živali preko ceste, voznikom pa se zdi, kot da so 
nenadoma zapeljali v nek tunel. Na Hrvaškem so 
uredili kar nekaj takih prehodov, morali pa bi jih 
tudi v Sloveniji. So sicer dragi, a ne utopični, ker 
je država podpisnica konvencij o zaščiti živali. 
Veliko pogostejša je divja mačka, s katero mnogi 
zamenjujejo risa. Gre pa za dve različni vrsti, 
kakor pravite...
To sta različna rodova, a na večji razdalji kaj hitro 
pride do pomote. Opazna razlika je rep: pri mački 
je dolg, pri risu pa znaša komaj 10 do 15 cm. 
Značilni so tudi risovi čopki na ušesih.

Pri vsem tem dolgoletnem opazovanju risa 
ste gotovo doživeli tudi kaj nepredvidenega. 
Morda kaj takega, zavoljo česa se je v Vas 
porodil strah?

Prav nikoli nisem zašel v kako konfliktno situacijo, 
najbolj pa se spominjam tiste, ki me je zelo pozi
tivno presenetila. Ko smo s terensko ekipo s 
pomočjo radijskega signala našli leglo mladičev, 
smo začeli raziskovati. Nenadoma se je v naši 
bližini pojavila njihova mati in nas na skali mirno 
opazovala iz zračne linije 30 metrov. Mladički so 
vekali, toda ni prišla bližje ali se kako drugače 
agresivno vedla. Še prhala ni. Ko smo se 
odmaknili, smo tamkaj pustili kamero, da bi pos
nela reakcijo matere. Ta je po nekaj minutah res 
prišla in mladiče prestavila drugam.

Alenka Pahulje, Foto arhiv C. Staniša

Rešeto

OB 120 - LETNICI PGD RIBNICA 
ODPRLI NOVE GARAŽE

Zadnji dve leti sta zaznamovani 
tudi z gasilstvom, uspešnimi in 
požrtvovalnimi akcijami ter z 
visokimi obletnicami praznovanj. 
Ribniško gasilsko društvo je eno 
izmed najstarejših slovenskih 
društev. 8. maja je zaznamovalo 
120 - letnico "požarne brambe" v 
Ribnici.

Z razglasom št. 67 je 5. septembra 1869 
Županstvo Ribnice občanom naznanilo, kaj vse 
morajo storiti, da bi se obvarovali pred ognjem: 
"nobeden se ne sme v štali, skednju ali kozovcu z 
golo svečo znajdi Vodne posode morajo biti 
napolnjena vsak večer. Raufenki in velbje zmerej 
v dobrem in čistem stanju biti..." V tem letu je 
Ribnica dobila že tudi svojo prvo brizgalno na 
vozu na ročni pogon. Eden od ustanoviteljev 
organiziranega gasilstva v Ribnici je bil Jožef 
Flesch, ki je že leta 1873 nameraval ustanoviti 
"gasilno društvo" in je nabral 30 mož in fantov, a 
jim občinski odbor ni priskočil na pomoč za naba
vo orodja in oprave. Do ustanovitve "požarne 

brambe na prostovoljni osnovi" je 
prišlo pred 120 leti, ko je 15. sep
tembra 1885 Deželni odbor 
Kranjske izdal "Postavo", ki župan
stvom naroča, "da se ustanove pros
tovoljne požarne brambe".
Po velikem požaru v Ribnici, 8. julija 
1887, je županstvo društvu prepusti
lo v uporabo vse dotedanje občinsko 
gasilno orodje. Poživitev društvene
ga dela se je zgodila leta 1894, kose 
je zbralo 39 prostovoljcev, ki so tudi 
prvi poimensko znani gasilci iz 
Ribnice, Gorenje vasi in Hrovače.
Na občnem zboru so izvolili odbor v 
naslednji sestavi: načelnik Fanjo 
Pirker, ponačelnik Ivan Arko, tajnik 
Avgust Juvane, blagajnik Jožef 
Flesch in 6 odbornikov. Med prvo 
svetovno vojno je bila večina članov 
vpoklicana, gasilski dom je zasedlo 
vojaštvo, društvo pa je utrpelo veliko 
škodo na orodju in opremi. Po oživitvi 
društva se je v dvajsetih letih prejšn
jega stoletja pokazala potreba po 
uspešnejši brizgalni. To in pa velik 
požar v Prigorici leta 1926 sta bila 
povod in vzrok za nakup "štirikolne 
motorne brizgalne Rosenbauer", ki 
se je kasneje večkrat izkazala; prvič 
pa ob velikem požaru v Goriči vasi, 
13. septembra 1927. Vaški hudo- 
mušnež se je takrat takole izrazil o 
brizgalni: "Šprica ježe dobra, šprica, 
samo ognja je premalu!" V letih do 
druge svetovne vojne je bilo opravl
jenega veliko dela. Poveljnik Alojz 
Lesar - Martinovec z Mlake-je pripel
jal v letih od 1924 do 1940 članstvo 
na zelo visoko stopnjo. Seznanjal se 
je s tujo gasilsko literaturo in tudi 
sam napisal veliko člankov, med njimi 
tudi strokovnih, v gasilsko glasilo 
Gasilec. S svojim strokovnim delom 
in znanjem je v tistem času usposobil 
veliko članov. Ob izbruhu druge sve
tovne vojne je veliko gasilcev odšlo 
pod orožje ali v internacijo. Nemci so 
odnesli gasilski agregat, motorna 
brizgalna pa je bila popolnoma opus- 
tošena.

Nadaljevanje na strani 12
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Slavnostni govornik je bil Franc Šink, predstavnik URSZR pri 
Ministrstvu za obrambo RS

Matjaž Virant predaja ključe novih garaž poveljniku Miranu 
Kozini
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In memoriam Janezu DebeljakuNadaljevanje s strani 11

Po osvoboditvi se je društvo znašlo pred težkimi 
vprašanji in problemi. Ni bilo ne orodja ne oblek. 
Za silo so leta 1949 popravili motorno brizgalno. 
Predsednik je bil takrat Jože Drčar, poveljnik pa 
Ivan Rober. K izboljšanju je leta 1950 močno 
pripomogla mladina iz Hrovače in Ribnice, ki jih 
je požrtvovalno vodil Albin Pelc.
Gasilci pa so se udejstvovali tudi na kulturnem 
področju, kjer je v društvu občasno delovala 
dramska skupina, vodil jo je sedaj že pokojni 
Tone Petek, ki je bil tudi celih 43 let blagajnik 
društva. Pred vojno je delovala tudi tamburaška 
skupina in fanfaristi.
Leta 1995 je prišlo v društvu do pomembne 
prelomnice. Z državo so namreč podpisali 
pogodbo o zagotavljanju pripravljenosti za reše
vanje v prometnih nesrečah in nesrečah z nevarn
imi snovmi. Za zagotavljanje te pripravljenosti je 
namreč finančno začela skrbeti Republiška upra
va za zaščito in reševanje. Istega leta 1995 so se 
prvi med gasilci v občini Ribnica izdali svoj 
koledar in ga razdelili po gospodinjstvih, kjer 
deluje ribniško gasilsko društvo. Sodelujejo tudi 
s Turističnim društvom Ribnica, za katerega že 
vrsto let sodelujejo pri pripravi Ribniškega sejma. 
Ti dve vsakoletni akciji sta jim tudi edini vir dohod
ka, s katerim lahko sami razpolagajo, da zago
tavljajo boljšo požarno varnost v kraju in občini. 
Da je potreba po vedno novejši in kakovostnejši 
opremi, kažejo podatki iz analize intervencij, ki jih 
je opravilo društvo. Tako so v obdobju od 1995 
do 2004 kar 163-krat posredovali. Od tega je 
bilo 116 požarov, 40 prometnih nesreč in 7 nes
reč z nevarno snovjo. Številne intervencije so 
opravičevale potrebo po novih garažah. Tako so 
leta 2002, že prej so od Inlesa dobili v dar 
današnji prostor, sklenili, da gredo v gradnjo. 
Celotna izvedba je bila pod budnim očesom 
člana PGD Ribnica Janeza Goršeta. Klub temu 
da so na vsa večja in manjša podjetja v kraju 
naslovili prošnje za pomoč, med večjimi podjetji 
ni bilo odziva, je dejal predsednik PGD Ribnica 
Matjaž Virant. K sreči je projekt izdatno podprla 
Uprava RS za zaščito in reševanje (URSZR). Še 
dvajset donatorjev in brezštevilne ure prosto- 
voljnjega dela so pripeljali do prostornih novih 
garaž. 8. maja so se po sv. maši za vse gasilce, 
ravno po godu zavetnika gasilcev, sv. Florjana, v 
povorki in ob pritrkovanju zvonov skupaj z godbo 
in pevci podali do svojih prostorov. Ribniški 
župan Alojz Marn je izrazil zadovoljstvo in 
hvaležnost ob njihovi požrtvovalnosti, član 
presedstva Gasilske zveze Slovenije Božo Knez 
pa jim je ob tem visokem jubileju izročil tudi sre
brno plaketo GZS. Kot boter tokratne slovesnos
ti je spregovoril še predstavnik URSZR Franc 
Šink, ki je med drugim poudaril, da je "ribniška 
gasilska enota osrednja v občini in tudi ena 
izmed 44 gasilskih enot širšega pomena ob nes
rečah v cestnem prometu, posredovanju ob nes
rečah z nevarnimi snovmi in ekoloških nesrečah." 
Za požrtvovalno delo v društvu sta tajnik Tadej 
Mate in poveljnik društva Miran Kozina prejela 
priznanja 1. stopnje Gasilske zveze Ribnica od 
predsednika GZ Ribnica Janeza Henigmana. Po 
odprtju novih garaž je ribniški župnik in dekan 
Anton Berčan le-te še blagoslovil, svojemu 
namenu pa je predsednik Virant garaže s sim
bolnim ključem predal poveljniku Kozini. Sledil je 
kratek kulturni program, v katerem so Ribniški 
pihalni orkester in Župnijski pevski zbor Ribnica 
še z glasbo počastili visoki jubilej.

Tekst in foto Zdenka Mihelič

Vse člane Turističnega društva Ribnica je pre
tresla vest, da smo iz naših vrst za vedno izgubili 
nenadomestljivega sodelavca in prijatelja.
Janez je postal član društva izvršnega odbora že 
daljnega leta 1965, kar pomeni, da je bil z nami 
40 let. Takrat je društvo iskalo primerno osebo, 
da bi tudi na kulturnozgodovinskem področju 
obogatilo svojo pestro dejavnost, saj smo v gra
jskem kompleksu načrtovali postaviti spomenike 
zaslužnim kulturnim velikanom, ki so bili rojeni v 
Ribniški dolini. Ni se dal prositi. Takoj se je ogrel 
in sprejel moje vabilo k sodelovanju. Še več. 
Odzval seje z navdušenjem, saj je bil to pravi izziv 
profesorju, ki je začel poučevati na naši šoli. Z nje
govimi idejami ter s strokovno utemeljenimi pred
logi, ob pomoči njegovega profesorja dr. A. 
Slodnjaka,smo dokončno zasnovali, tako po vse
bini kot obsegu, podobo današnjega Parka kul
turnikov.
Janez se je kmalu pričel vključevati v razne 
dejavnosti kulturnega dogajanja, ki je presegalo 
meje občine kot tudi dejavnosti društva, saj mu 
njegovo znanje in žilica po raziskovanju starega in 
odkrivanju novega ni dala miru. Postal je pisatelj, 
publicist, priučen zgodovinar in dober poz
navalec domačih zgodovinskih znamenitosti. 
Skratka, vsestranska, razgledana osebnost, 
obdarjena z veliko mero modrosti in humanosti. V 
občini skoraj ni bilo kulturnega dogodka, kjer ne 
bi sodeloval, bil njegov pobudnik ali akter. 
Spomnimo se samo letnih festivalov, prevoza 
bale, ribniškega sejma ter številnih drugih pred
stav. Bil je tudi nepogrešljivi znanec in sodelavec 
raznih medijskih hiš, kjer je sodeloval pri promo
ciji naše doline.
Predvsem pa je bil človek - humanist, poln 
vedrine in šegavosti. Njegova duša ni poznala 
praznine ne črnogledosti. Do svojih sogovornikov 
je znal biti vselej umirjen in spoštljiv in vedno tudi 
korekten kritik. Vsakemu brezumju se je upiral, 
zlasti pa ni mogel razumeti današnjega hlastanja 
po materialnih dobrinah na račun siromašenja 
človekovega duha. Spominjam se ga še iz šolskih 
klopi, pa tudi, ko je prejel nagrado Prešernovo 
študentsko nagrado... ko ga je Turistična zveza 
Slovenije odlikovala z zlatim znakom..., ko je pre
jel najvišje občinsko priznanje za svoje delo - naziv 
častnega občana. Vselej je njegov nasmeh kazal 
hvaležnost do prejetega odličja, vendar pa 
nekega huronskega navdušenja in razglašanja ni 
maral; ostal je tih in vedno skromen, kot je bilo 
tudi njegovo življenje, dokler nam ga ni 8. maja 
2005 iztrgala kruta Morana.
Za vse tvoje dolgoletno sodelovanje in prijatelje
vanje, dragi Janez, se ti iskreno zahvaljujem v 
imenu vseh članov, in tudi v svojem. Tvoje zasluge 
in delo nam bosta ostala v najlepšem spominu, 
saj se zavedamo, da smo s teboj izgubili naj
močnejšo oporo - nosilni steber kulturne 
dejavnosti v naši dolini.

Prezgodaj smo te izgubili, 
prehitro utihnil tvoj je glas, 
vendar te nismo pozabili, 
saj v naših srcih boš ves čas.
Zdaj krošnje blizu ti šumijo, 
kaj kmalu bodo tudi nam, 
ker dnevi hitro nam bežijo - 
sahne kot z veje list speljan.

Predsednik TD Andrej Klemenc

Janezu Debeljaku v spomin
Vedno, kadarkoli se soočimo s smrtjo, še pose
bej tistih, s katerimi živimo, delamo ali smo jih 
dobro poznali, nam ta prinese bolečino in trpljen
je. Novica o Vaši smrti nas je presenetila.
Kljub vaši bolezni nanjo nismo bili pripravljeni.
V prvem hipu smo se vprašali: "Je resnična ali 
ne?" Ponovno pa nas je opozorila na minljivost 
lastnega bivanja, kateremu ste Vi dali svoj 
neizbrisen pečat.
Spominjali se Vas bomo kot človeka, ki se je raz
dajal in je deloval na številnih področjih. Poleg 
znanja, energije in volje, ki so Vas vedno spreml
jali pri delu, ste k temu dodajali ravno pravšnjo 
mero humorja. S tem so zastavljene naloge in cilji, 
ki so bili sicer nemalokrat težki, postali lažje 
rešljivi.
V svojem poklicu, ki ste ga opravljali, kakor radi 
rečemo, z "dušo in telesom", ste sloveli ne samo 
kot z znanjem podkovan profesor slavist, ampak 
tudi kot odličen vzgojitelj, sijajen učitelj ter preda
vatelj in izjemna avtoriteta. Številnim generacijam 
ribniških učencev ste dali neprecenljivo življen
jsko popotnico - spoštovanje do slovenskega jezi
ka. S svojim znanjem in izkušnjami ste se doka
zovali tudi kot publicist. Monografija Ribnica skozi 
stoletja, Plenkača pesmi poje, publikacija 
Popotovanje k Levstiku, Trubarjeva Rašica nekdaj 
in danes so le nekatera najvidnejša dela. Z Vašim 
sodelovanjem so se izvajali projekti, ki so obeležili 
spomin na znamenite Ribničane, kot so Anton 
Skubic, Franc Jaklič, dr. Jože Mihelič, p. Stanislav 
Škrabec in drugi.
V njih ste postavili Ribniški dolini, njenim ljudem 
in širši okolici brezčasen spomenik.
Več desetletij ste tvorno vplivali na kulturno doga
janje v Ribniški dolini, ga oblikovali in vodili. 
Sodelovanje pri zasnovi in postavitvi Parka kul
turnikov je bilo neprecenljivo. Enako velja za 
področje turizma. Na ta način ste oblikovali dušo 
kraju.
Za vsa Vaša prizadevanja in opravljeno delo Vam 
je bilo že leta 1989 podeljeno državno odlikovan
je Red dela s srebrnim vencem, Občina Ribnica 
pa Vam je leta 1997 podelila najvišje občinsko 
priznanje naziv častnega občana.
Z Vašim odhodom se zaključuje, lahko rečemo, 
tudi del ribniške zgodovine, katere aktiven soust
varjalec ste bili. Nastala je praznina, ki jo bomo 
težko zapolnili.
Za Vaše delo smo Vam hvaležni. Spomin na Vas 
bo večno živ.

Alojz Marn, župan

Korenu v slovo
"Življenje je kot basen: ni važno, kako 
dolgo je, ampak koliko je vredno."

(Seneka)

Zgodilo se je, čeprav smo upali, da se bo vrnil kot 
zmagovalec.
Toda nihče ni tako močan, da ga smrt ne bi podr
la, kajti kratka smrt konča tudi najdaljše življenje. 
Bil nam je več kot prijatelj, človek neštetih darov. 
S svojo domiselnostjo, iskrivostjo, hudomušnos
tjo in z zdravim humorjem je znal pregnati sivino 
vsakdanjika in nam ponovno dati sveže pozitivne 
energije.
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Janezu Debeljaku v spomin
(1932 - 2005)

Ostala nam je bogata zapuščina plemenitega 
človeka, poznavalca etike, pobudnika in obliko
valca dogajanj na področju kulture, pisca in soav
torja številnih publikacij kulturnozgodovinskih 
posebnosti Ribniške doline. In še bi lahko našte
vali. Profesor Janez Debeljak je nedvomno ena 
največjih avtoritet svojega časa in okolja, kar je že 
bilo zapisano.
V svojem kotičku pri kaminu, kjer smo skupaj 
preživeli nepozabne trenutke, je modroval in ust
varjal umetnine iz lesa. Do lesa je imel spoštljiv 
odnos. Včasih je povedal: "Les je živ, lahko ga 
celo slišiš. Les spremlja človeka od njegovega 
rojstva do smrti. Lesena je zibelka ob njegovem 
rojstvu, lesena je bila miza javorova, na kateri je 
slonela očetova roka, kadar je delil nauke svoji 
družini, lesena je rakev ob človekovi smrti." 
Nihče ne ve zagotovo, kdo je na boljšem: tisti, ki 
odide s tega sveta, ali ta, ki začasno ostane. 
Mogoče pa je zaključek zemeljske poti najlepše 
doživetje tega življenja. Mogoče pa navidez zaspi- 
mo samo zato, da se prebudimo v novo zavedan
je. Zakaj ne bi dopustili te možnosti le zato, ker 
nam nihče ne pride tega povedat.

Dragi Koren, počaščeni smo, da smo bili 
lahko tvoji prijatelji.

Hvala ti za vse.

Matjaž Lesar v imenu prijateljev

Naša globoka zahvala velja dolgi vrsti 
dobrih in plemenitih ljudi, vam vsem, ki ste 

našemu

JANEZU DEBELJAKU
Korenu

profesorju slavistu,

krajšali dneve in ure njegove bolezni ter se 
v dnevih pokojnikovega slovesa od vsega 
zemeljskega kakorkoli poklonili njegovemu 
spominu, nam pa pomagali, da laže presta
jamo bolečino ločitve.
Premalo je prostora za vsa imena.
Želimo, da se v zahvali najdete prav vsi, ki 
ste našemu Janezu in nam posvetili dobro 
misel, besedo, dejanje. V teh žalostnih 
dneh nam lajša bolečino zavest, da med 
nami ostaja sled Janezove ustvarjalnosti in 
človečnosti.

Pogrešali ga bomo: 
žena Tanja in sinovi Boštjan, Aleš, Rok z 

družinami

Poslovili smo se od Janeza Debeljaka, nepoz
abnega profesorja slovenščine, publicista, 
kulturnega delavca, pobudnika in organizator
ja turističnih prireditev, umetnika, predvsem 
pa izjemnega človeka.
Na Osnovni šoli dr. Franceta Prešerna 
Ribnica se ga bomo vedno živo spominjali po 
obsežnem in raznovrstnem delu, ki ga je zaz
namoval s svojo enkratno, spoštovanja vred
no osebnostjo.
Rodil se je leta 1932 v Retjah pri Velikih 
Laščah, v kmečki družini, kjer so se ukvarjali z 
izdelovanjem suhe robe. V družini je bilo 11

otrok, on je bil tretji po vrsti. S šestimi leti je 
začel obiskovati osnovno šolo, kar je bilo za 
tisti čas zelo zgodaj. Ko je končal tretji razred, 
se je začela druga svetovna vojna.
Leta 1942 je končal osnovno šolo ter se hotel 
izučiti za mizarja. Obrnilo se je drugače.
V razred so prišli učiteljica, župnik in ravnatelj 
ter določili, kdo bo šel naprej v ljubljanske 
šole. Med tremi izbranimi je bil tudi on. Šel je 
v klasično gimnazijo. Stanoval je v internatu, v 
današnjem dijaškem domu Ivana Cankarja. 
Končal je osem razredov gimnazije, po maturi 
pa je nadaljeval študij slavistike na Filozofski 
fakulteti. Med šolanjem je opravljal razna dela, 
da se je lahko preživljal. Prvo delovno mesto 
učitelja slovenščine je bilo v Velikih Laščah, 
nato pa od leta 1961 do leta 1997 na naši 
šoli.
Svoj poklic je opravljal s srcem in med učenci 
je bil zelo priljubljen. Znal je na izviren način 
vzbuditi zanimanje za učno snov in jim vcepiti 
ljubezen do materinščine. Bil je strog, dosle
den in nepopustljiv, hkrati pa pravičen, 
prizanesljiv in šaljiv.
Mnogi med nami se ga spominjamo kot izvrst
nega profesorja slovenščine, pa tudi kot kole
ga v zbornici. Njegove preudarne in modre 
besede so marsikdaj zaključile burne debate 
o pedagoški problematiki.
Nepozabni so njegovi recitali in igre iz tistih

časov, ko je bilo proslav veliko več kakor 
danes.
Želja po pisanju je izvirala že iz njegovega 
otroštva, saj je zelo rad bral, se učil pesmi na 
pamet, pisal spise in se nasploh zanimal za 
slovstvo. Kot urednik ali sourednik je sodelo
val pri številnih publikacijah: Plenkača pesmi 
poje, Popotovanje k Levstiku, Ribnica skozi 
stoletja, Trubarjeva Rašica nekdaj in danes, 
Bodeče vreteno, Vre, vre, vre...
Kot študent slavistike je leta 1960 za svoje 
raziskovalno delo o Franu Levstiku prejel štu
dentsko Prešernovo nagrado.

Tudi v Ribnici je ogromno napravil na kul
turnem in turističnem področju:
Park kulturnikov, Slikarske kolonije, obuditev 
kmečkih običajev, ribniški semenj in še in še, 
za kar ga je občina Ribnica nagradila z 
naslovom častni občan. Tudi v Velikih Laščah 
so mu podelili naslov častnega občana.
V zgodovino ribniške šole se je zapisal zlasti z 
dvema velikima prispevkoma: 1961 je vpeljal 
vsakoletno literarno ekskurzijo s kolesi v 
velikolaško okolico, leta 1973 pa smo na nje
govo pobudo ponovno uvedli Zlato knjigo. 
Zadnja leta je veliko svojega časa posvetil 
rezbarjenju. Izdelal je preko 200 izdelkov iz 
različnih vrst lesa, in jih večinoma podaril 
sorodnikom in prijateljem. Za svoje originalne 
jaslice je prejel različne nagrade.
Veliko lepih trenutkov se je nabralo v času, ki 
smo ga preživeli skupaj, veliko doživetij, bilo je 
veliko smeha in tudi resnih trenutkov.
Z bogatimi izkušnjami je bil prof. Debeljak 
opora mlajšim učiteljem, s svojo razgledanos
tjo, družabnostjo in modrostjo je znal stkati 
prijetne medsebojne vezi, ki so kljub upoko
jitvi ostale med nami.
S toplino v srcu se ga bomo spominjali vsi, ki 
smo delali z njim.

Kolektiv Osnovne šole
dr. Franceta Prešerna Ribnica
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Niti zbogom nisi rekel
niti roke nam podal, H
tiho, mimo si zaspal, Hnrnsp j i j
a v srcih naših boš ostal. MPr'f' ’ ) dLj
Vse življenje si garal.
Ostale so sledi povsod l&S ?
od dela tvojih rok. {

Ti si nam ga dal, Gospod, 
in bil je naša sreča.
Ti si ga nazaj zahteval,
in mi smo ti ga dali, 1
vdani v tvojo sveto voljo. Si./sJhx *W

K'

ZAHVALA
ZAHVALA

Ob izgubi našega dragega moža, brata, svaka in strica
V 87. letu starosti nas je zapustil naš dragi ata, stari ata, brat, svak in

stric

ŠTEFANA GOMBOCA JOŽE BEVKA
iz Sajevca 30 iz Brež

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in 
znancem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje, sveče in svete maše, 
ter vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji 
poti.
Iskreno se zahvaljujemo gospodu župniku Antonu Berčanu za 
darovano sveto mašo in lepo pridigo ter pevcem za zapete pesmi.

Tiho in skromno seje izteklo njegovo življenje...
Vsem, ki ste mu v težkih trenutkih stali ob strani, ga pospremili na nje
govi zadnji poti, mu darovali cvetje in sveče, se iskreno zahvaljujemo.
Še posebna zahvala osebju ZD Ribnica, sosedom Tončkovim za 
nesebično pomoč, gasilcem PGD Jurjeviča za izkazano čast in 
govor, pevcem in župniku iz Dolenje vasi.

Žalujoči: žena Milena 
in ostalo sorodstvo

Hvala vsem, ki ste ga imeli radi.

Vsi njegovi

Niti zbogom nisi rekel 
niti roke nam podal, 
smrt te vzela je nenadno, 
v srcih naših boš ostal.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta in starega očeta

VINKA KROMARJA
iz Dolenje vasi

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
ste se od našega dragega moža, očeta in starega očeta poslovili, nam 
izrekli ustno ali pisno sožalje, poklonili sveče in darove za svete maše. 
Posebna zahvala gospodu župniku Branku Potočniku za lepo opravl
jen obred in cerkvenemu mešanemu pevskemu zboru Sv. Rok, pod 
vodstvom g. Feliksa Podgorelca, za lepo zapete pesmi.

Žalujoči vsi, ki smo ga imeli radi

/4

Ubogi kakor kamenje na poti, 
ki čezenj časa voz drvi, 
strmimo v luč nekdanjih dni. 
(Vinko Beličič)

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše ljubljene žene, mamice, tašče in mame

MARICE TURK,
rojene Marolt,

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in 
sosedom za podarjeno cvetje, sv.maše, sveče, pisna in ustna sožalja. 
Posebna hvala dr. Žagarjevi za vso skrb v času njene bolezni. Hvala 
gospodu župniku Antonu Berčanu in gospodu Francetu Gorjupu za 
lepo opravljen obred. Hvala pevcem za ganljivo zapete pesmi. Prav 
tako hvala vsem, ki ste jo spremili na njeni zadnji poti in bili z nami v naši 
žalosti.

Vsi njeni
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Tiho in mirno, kot si živel, 
tako si tudi odšel.
Nisi nam rekel ne zbogom ne srečno, 
vendar srce te naše v spominu imelo bo večno.

ZAHVALA

Ob nepričakovani izgubi našega moža, očeta, ata in brata

Vsa leta si delal, 
pošteno živel, 
potem pa z ljubeznijo 
tiho odšel.
Srce je omagalo, 
duh zastal, 
spomin pa nate 
bo vedno ostal.

ZAHVALA

IVANA LOVŠINA
iz Sušja 25

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, ki so nam v teh težkih trenutk
ih priskočili na pomoč in nam stali ob strani.
Zahvaljujemo se tudi vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
izrečeno sožalje ter darovano cvetje in sveče.
Iskrena zahvala gospodu kaplanu Andreju Ojstrežu in patru Petru 
Vrabcu za lepo opravljen obred. Hvala gasilcem iz Sušja in pevcem za 

zapete žalostinke.

Hvala vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi 

zadnji poti.

Žalujoči vsi njegovi

Ob smrti našega dobrega moža, ata, starega ata, brata in strica

VINKA GORNIKA
iz Dan

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in 
znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje, sveče in sv. maše. 
Zahvala tudi osebju ZD Ribnica, posebno še dr. Alenki Nadler Žagar in 
reševalcem Tonetu, Lojzu in Milanu. Zahvaljujemo se tudi gasilcem 
PGD Bukovica, pevcem za zapete žalostinke in Komunalnemu podjetju 
Ribnica.
Posebna zahvala tudi župniku, g. Antonu Berčanu, g. Francetu Levstiku 
in g. Janezu Oberstarju za lepo opravljen obred in vse tolažilne besede.

Vsi njegovi

Bolečina in praznina je 
doma ostala, ko nam je 
ata h Bogu odpeljala. 
Bog hotel je tako, da 
trpljenje se končalo bo.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dobrega ata, starega ata, brata in strica

FRANCA VIDERVOLA
iz Rakitnice

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
vaščanom in sodelavcem, ki ste se v tako velikem številu poslovili od 
pokojnega ata, izrekli sožalje, poklonili cvetje, sveče, in darovali za sv. 
maše. Še posebej se zahvaljujemo medicinskemu osebju ZD Ribnica, 
gospodu župniku in pevcem za lep obred. Vsem in vsakemu posebej 
hvala!

Žalujoči vsi, ki smo ga imeli radi

$!C>l.net

V življenju le delo in skrb si poznala, 
sedaj si od vsega truda zaspala, 
odšla si tja, kjer ni bolečin, 
a nate, MAMA, bo ostal večen spomin.

ZAHVALA

V 93. letu starosti nas je tiho zapustila naša draga mama

MARIIA LOVŠIN,
po domače KMETOVA MAMA,

iz Jurjeviče 22

Ob tej boleči izgubi se zahvaljujemo vsem, ki ste jo poznali in jo v času 
njene bolezni obiskovali, saj je bila vsakogar iz srca vesela. Zahvala 
patronažni sestri Majdi Starc za vso skrb in pomoč. Zahvaljujemo se 
vsem sorodnikom, vaščanom in znancem za izrečeno sožalje, za 
darovane svete maše, podarjeno cvetje in sveče. Iskrena zahvala tudi g. 
kaplanu za molitve in lepo opravljen obred, gasilcem PGD Jurjeviča za 
izkazano čast, Anici in Ivanu Škofu, gospe Zdenki Tomazin za lepe 
poslovilne besede, pevcem za lepo zapete žalostinke in vsem, ki ste jo 
v lepem številu pospremili na njeni zadnji poti.

Vsi njeni



Podjetniške

Vavčerski sistem svetovanja: možnost 
sofinanciranja svetovalnih storitev do višine 
300.000 SIT. Preko vavčerskega sistema 
svetovanja vam npr. lahko pomagamo pri pri- 

pa javi na spodaj navedene in druge razpise 
(pomoč pri prijavi na razpis, izdelava 
poslovnega načrta...).

Javni razpis za dodeljevanje sredstev, 
namenjenih za financiranje investici
jskih projektov podjetniškega značaja v 
regijah iz seznama A in B ter na 
območjih s posebnimi razvojnimi prob
lemi v regijah iz seznama C in D, U. list 
RS št. 10/05, st. 1019. Sredstva: 1.000 mio 
posojil in 400 mio SIT posojil za mikrokred- 
ite, euribor+0,35% (ali +1%). Razpisnik: 
Javni sklad RS za regionalni razvoj in ohran
janje poseljenosti slovenskega podeželja. 
Rok za vložitev prijav - do porabe sredstev 
oziroma do 30. 9. 2005. Podrobnosti: splet
na stran PCMG:
http://www.pcmg.si/index.php?id=2366

Javni razpis za odobritev neposrednih 
dolgoročnih investicijskih kreditov za 
nova podjetja v letu 2005, U. list RS št. 
26-28005, st.214. Predmet razpisa so 
neposredni dolgoročni investicijski krediti 
(200 mio SIT), ki jih razpisuje Slovenski pod
jetniški sklad. Dolgoročni investicijski krediti 
se odobrijo za upravičene stroške, nastale 
od 1.1.05 do 30.6.06. Investicija do 30 mio, 
do 50% kredita, obr.m. do 3% nominalna. 
Rok za prijavo je odprt do skupne odobritve 
sredstev v razpisanem obsegu oziroma : 25. 
5., 25. 6., 25. 7., 25. 9. in 25. 10. 2005. 
Podrobnosti: PCMG: 
http://www.pcmg.si/index.php?id=2507.

Javni razpis za odobritev mikrokreditov 
za mala podjetja v letu 2005, U. list RS št. 
26-28/05, str. 214. Predmet razpisa so 
mikrokrediti (100 mio), ki jih razpisuje 
Slovenski podjetniški sklad v letu 2005. 
Mikrokrediti se odobrijo za upravičene 
stroške investicije, nastale od 1.1. do 31. 12. 
2005. Rok za prijavo je odprt do skupne 
odobritve sredstev v razpisanem obsegu 
oziroma najkasneje do 25. 10. 2005. 
Vmesni roki so: 25.5., 25. 6., 25. 7., 25. 9. in 
25. 10. 2005. Investicija največ do 12 mio 
SIT, kredit do 50%, obr.mera 4,5% nominal
na. Podrobnosti razpisa: Spletna stran 
PCMG:
http://vwvw.pcmg.si/index.php?id=2508.

Javni razpis za izdajanje garancij za dol
goročne kredite, najete pri bankah v RS 
s subvencijami v letu 2005, U. list RS 
št.30-31/05, srt.2352. Predmet razpisa je 
izdajanje garancij (1.300 mio SIT) za dolgo
ročne kredite s subvencijami (462 mio SIT) 
za investicije za mala in srednja podjetja, ki 
jih razpisuje Slovenski podjetniški sklad v 
sodelovanju z bankami. Subvencija do

Podjetniške

informacije

35,5% od izdane garancije. Rok za prijavo je 
odprt od objave razpisa do skupne odobritve 
sredstev oziroma najkasneje do 10. 11. 
2005. Vmesni roki so: 1.6., 20. 6., 10. 7., 1. 
8., 20. 8., 10. 9., 1.10., 20.10. Spletna stran 
PCMG:
http://www.pcmg.si/index.php?id=2537. 
Javni razpis za odobritev posrednih dol
goročnih investicijskih kreditov s sub
vencijami v letu 2005, U. list RS št. 30-
31/05, st.2353. Predmet razpisa so posred
ni investicijski krediti (2.250 mio SIT), s sub
vencijami (270 mio SIT) malim in srednje 
velikim podjetjem, ki jih razpisuje Slovenski 
podjetniški sklad v sodelovanju z bankami. 
Investicija do 90 mio SIT, kredit do 50%, euri- 
bor+1,8%, subvencija do 12% od glavnice. 
Rok za prijavo je odprt od objave razpisa do 
skupne odobritve sredstev oziroma do 
vključno 10.11. 2005. Vmesni roki so: 10. 7., 
10. 9., 10. 10. Podrobnosti: PCMG: 
http://www.pcmg.si/index.php?id=2540.

Javni razpis za kreditiranje okoljskih 
naložb 34PO05A, U. list RS št. 15-16/05, 
st.134. Predmet razpisa so krediti 
Ekološkega sklada RS, za okoljske naložbe, 
v skupnem znesku 3 milijarde SIT. Krediti so 
namenjeni lokalnim skupnostim, gospo
darskim družbam in drugim pravnim osebam 
ter samostojnim podjetnikom za naložbe 
oziroma zaključene faze naložb. Razpis je 
odprt do porabe razpisanih sredstev oziro
ma najkasneje do 30. 12. 2005.
Podrobnosti razpisa: PCMG: 
http://www.pcmg.si/index.php?id=2394.

Ministrstvo za gospodarstvo razpisuje 1.050 
mio SIT (sofinanciranje) za povečanje 
konkurenčnosti malih, srednjih in velikih pod
jetij, ki so osredotočena na razvoj in trženje 
lastnih produktov (razvoj tehnologij, design, 
razvoj proizvodnih procesov, uveljavljanje 
produkta na ciljnem trgu, uveljavljanje 
blagovne znamke, zaščita industrijske last
nine...). Vloge je potrebno oddati do 21. juni
ja 2005. Uradni list 50, z dne 20. 5. 2005.

Pripravil Področni center za razvoj gospo
darstva d.o.o., Ribnica, na osnovi spletne 
dokumentacije Moj spletni priročnik, ki jo 
pripravlja: Informacijsko Raziskovalni Center 
Celje, Ulica XIV.Divizije 12, 3000 Celje, (tel.: 
03 4253 150, E-mail:
inforace@irrc.pcmg.si). Za natančne 
podatke si oglejte celotne razpise v uradnih 
listih ali na spletnih straneh www.pcmg.si. 
Vse, ki bi želeli na svoj elektronski naslov pre
jemati tedensko sveže informacije o podjet
niških razpisih, sejmih, novostih iz poslovne
ga sveta, ponudbe - povpraševanje po izdelk
ih in storitvah vabimo, da pokličete na 
številke 8369-753, 041/436-233 ali pišete 
na e-naslov pcrg.ribnica@amis.net. 
Posredovanje informacij po e-pošti je brez
plačno.

informacije

MALI OGLASI
___________________________ PRODAM

Prodam zelo dobro ohranjeno zakonsko posteljo, veliko 
omaro in dve nočni omarici, stari preko 100 let.Tel.: 01 / 
836 07 23.

Prodam 250 kosov betonske strešne kritine po zelo 
ugodni ceni. Tel.: 040 / 890 450.

Prodam dvosobno stanovanje v Ribnici, 52,6 m2, nad
stropje 4/4, vpisano v ZK, obnovljeno in opremljeno. 
Cena po dogovoru.Tel.: 040 / 314 702 (po 17. uri).

Prodam otroški voziček, stolček za hranjenje, 
nosečniške hlače La vie, oblekico za krst, avto zvočnike 
Jensen (2x 150 W) Tel.: 031 / 566 052.

Prodam bolniško posteljo, skoraj novo, dobro ohran
jeno, z vsemi dodatki. Cena po dogovoru.
Tel.: 051 / 203 251, 04 / 596 12 47.

__________________________ NAJAMEM

V Ribnici ali okolici najamem dvo- ali trosobno stanovan
je oz. manjšo stanovanjsko hišo. Tel.: 031 / 445 579.

V Ribnici najamem garažo. Tel.: 051 / 370 880.

_____________________________ ODDAM

V Merharjevi ulici 3 v Ribnici oddamo v najem poslovne 
prostore. Tel.: 070 / 345 404.

MALI OGLASI

Zahvala donatorjem
Za izvedbo prireditve ob 30. obletnici se 
Gobarsko društvo Ribnica iskreno zahvaljuje 
naslednjim donatorjem:
Inotherm, Prigorica; Občina Ribnica, Stanislav 
Škrabec, Gostinstvo in turizem Pugelj, Zobec 
Transport, Štupica Transport; Zasnova, Lovšin 
Tone s.p.; Župnijski urad Ribnica, Piramida, SDS; 
KVM Grafika, Lepovče; Peskokop Rigler, Petek 
Transport; Frizerstvo Vesna, Nemška vas; 
Vulkanizerstvo Osvald; Andotehna; Ivan Levstek; 
Pevci pod vodstvom Alojza Osvalda in Jože 
Henigman.

ISKRENA HVALA.

Ob bolečem spominu na 9. april, ko 
sem imel prometno nesrečo v Gotenici, 
bi se s temi vrsticami rad zahvalil 
vsem, ki ste karkoli storili zame v danih 
okoliščinah. Vem, da sem preživel le z 
vašo hitro pomočjo, ki mi je bila nude
na na kraju nesreče.
Še enkrat iskrena hvala vsem in vsako
mur posebej za vaše veliko dejanje.

Gregor
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Program:

od ponedeljka do petka
- 6.30 - 9.30 Informativni jutranji program 

sobota od 8.00 -12.00
brezplačni mali oglasi 

(sobota, ob 10. uri) 
aktualne novice 

gospodarske novice 
na današnji dan

policijsko poročilo (Ribnica, Kočevje) 
malice 

horoskop 
obvestila 

zanimivosti
komercialno predstavitvene oddaje 

(pon., tor., čet, pet., med 9. In 10. uro) 
aktualna vprašanja, kramljamo z župani 

(sreda, med 9. In 10. uro)
Podjetni Urban 

(vsako sredo ob 11. uri)

16h - 19h razvedrilno informativno 
popoldne

športna oddaja
(ponedeljek, med 16. in 18. uro)

19h - 22h zabavni večerni program
Glasbeni paradiž (pon., sre., čet.) 

Zlata 80. leta (nedelja)
Rešeto domačih 

(torek med 19. In 21.)

- Ü®2H§t NOVICE vsak dan 
ob polni uri, med 6. in 20. uro

- Lokalne novice (Velike Lašče, Sodražica,
Loški Potok, Ribnica, Kočevje), 

vsak torek In petek, ob 11.20 In 16.20

■ Podjetniški utrip, vsak dan ob 12.50
- MIKROSVET, oddaja o računalništvu,

vsakdan ob 10.30 in 19.07
- Lestvica mobilnih melodij Planet 10,

vsak dan ob 19.50
- oglasi vsakih 15 minut čez in 15 minut 

do polne ure

GLASBENE ČESTITKE 
(nedelja, med 12. In 16. uro) 

cena čestitke 3.000 SIT (2 skladbi)
(če želite čestitko shranjeno na CD 

Je cena čestitke 3.500 SIT)

IN ŠE:
- strokovno narejeni režirani oglasi 

• možnost oglaševanja na 30 drugih 
radijskih postajah in ostalih medijih
- prevzamemo organizacijo manjših

in večjih prireditev
- poskrbimo, da je dogodek slišen

in viden povsod po Sloveniji
- če vas zanima še kaj, se oglasite pri

nas in izvedeli boste resnico!

Telefon: 836 98 16, trženje: 041 633 415, 041 320 651 
SMS nabiralnik: 051/ 220 220 

E - pošta: lnfo@radlourban.com, studlo@radlourban.com, 
marketing@radiourban.com

Ugodni
osebni krediti 
v evrih
S časom odplačevanja do 10 let, 
brez dokazil kako ga boste 
porabili, hitro, preprosto in 
v gotovini!

Vabimo vas v naše poslovalnice, kjer smo vam na voljo za 
vse dodatne informacije.

www.nlb.si

ljubljanska banka
Nova Ljubljanska banka d.d., Ljubljana

Podružnica Kočevje

®

mm
VRHUNSKA KAKOVOST

• lesena okna in vrata e les/ aluminij okna in vrata

• pvc okna in vrata • aluminij okna in vrata

• pvc/ aluminij okna e polkna, rolete, komarniki

• Svetovanje - izmera - montaža - servis 

e brezplačen prevoz do 100 km 

e 5% gotovinski popust

Les/aluminij

INLES d.d., Kolodvorska 22, 1310 ILibnica

www.inles.si, e-mail: info@inles.si

Maloprodaja Ribnica, tel.: 01 8377 162, fax: 01 8377 33 i

Sl Si1' Thermo 8

- 8-komomi PVC profili 
debelim Sz mm

-—-.L—----- :----- S



msmMM, NEPREMIČNINE Franc TANKO s p.
Del. čas: od 10 -17, sob. 10 -13, Prečna 4a, Ribnica, Tel.: 83 62 101, GSM.: 041 643 004

PRODAMO
HIŠE:
- KOČEVJE • center, starejša stanovanjska hiša ,14x12 m. zgraj. 
1932, velikost parcele 1395 m2, el., voda, takoj vseljiva, možna 
zamenjava za stanovanje v Ljubljani 22,6 mio SIT (94.000 
EUR).
-RIBNICA-JURJEVICA, stanovanjska hiša z gostinskim lokalom 
11x18 m, obnov. 1980 in gospodarskim poslopjem, 12x14m, 
takoj vseljiva, vel. pare. 1884 m2, CK, cena 19 mio SIT ali 
89.500EUR.
- RIBNICA - DOLENJI LAZI, kmetija delno obnovljena, zgrajena 
pred letom 1967, dodatni objekt izdelan do III. gradbene faze, 
velikost stavbe 34 X 8 m z vrtom in njivami v skupni izmeri cca 
1ha, lepa sončna lokacija, klasično ogrevanje, vselitev takoj, 
cena 22.800.000,00 SIT ali 95.000,00 EUR.
- RIBNICA, DOLENJA VAS, center, Starejša stanovanjska hiša, z 
gospodarskim objektom ter garažo, takoj vseljiva, zgrajena 
pred letom 1967,12x10 m .velikost parcele 770 m2, klasično 
ogrevanje, cena 11.800.000,00 SIT ali 49.167,00 EUR.
• LOŠKI POTOK, Gora-Kržeti - Stanovanjska stavba 11x12 m, 
zgraj. 1980, III. grad. faza z gospodarskim poslopjem in 
travnikom v skupni izmeri 2782 m2, cena 5,7 mio SIT ali 25.00 
EUR.
- SODRAŽICA - center, starejša stan hiša z poslovnim prostorom 
37 m2 - trgovina, 10x11 m, zgraj. 1930 in gospodarskim 
poslopjem, 10x22 m, vel par 608 m2, zemlj. 162 m2, klas. 
ogrevanje, el., voda, cena za stan. hišo in posl. prostor 12,3 mio 
SIT ali 58.500 EUR, za gosp. poslopje pa 6,8 mio SIT ali 
32.500 EUR.
- SODRAŽICA - ŽIMARICE, del stanovanjske hiše s poslovnim 
prostorom. Velikost objekta je 170 m2. Objekt ima pridobljeno 
uporabno dovoljenje za trgovino In gostinski lokal. CK in vsa 
infrastruktura, takoj vseljivo, v nadstropju možno dograditi 
luksuzno stanovanje cca 90 m2, cena 13.950.000,00 SIT ali 
58.130 EUR.
-KOČEVJE-strogi center, poslovno stanovanjski objekt, 12x10 
m, obnovi. 1994, velikost par. 147 m2, v obratovanju, (trgovina, 
servis, stanov.), tri etaže, uporabna površina cca 300 m2, cena 
26,0 mio SIT ali 112.069,00 EUR.
STANOVANJA:
- NOVO V RIBNICI: več novozgrajenih stanovanj v centru Ribnice, 
cena za m2 po dogovoru, rok vselitve približno 4 mes.
-RIBNICA-center, dvosobno, 59,51 m2, IV. nadstropje, zgrajeno 
1979, kompletno opremljeno, CK, tel, KT, cena 12,6 mio SIT. 
POSLOVNI PROSTORI:
- LJUBLJANA, center, poslovni prostor vel. 29,06 m2, v III

nadstropju, poslovne zgradbe takoj vseljivo, CK, cena 
6.650.000,00 SIT ali 28.000,00 EUR.
- KOČEVJE - industrijska cona, novejši poslovni prostori v izmeri 
cca 450 m2,14x12 m, zgraj. 1997, z urejeno dokumentacijo za 
proizvodnjo mirno dejavnost, 14 park. mest, vsa infra struktura 
cena 63, 95 mio SIT ali 273.876 EUR, v račun vzamemo tudi 
stanovanje v Ljubljani, uporaba takoj.
- KOČEVJE - center, obnovljen poslovni prostor v izmer ca 120 
m2, pisarne v prvem nadstropju, delno opremljene, zgrajene 
pred letom 1967, takoj vseljive, cena 21 mio SIT ali 87.500
EUR.
GRADBENE PARCELE:
• RIBNICA • ORTNEK več gradbenih parerel, različnih velikosti z 
lokacijskim dovoljenjem- prodamo, cena za m2 4.530,00 SIT ali 
20 EUR.
- RIBNICA ■ Velike Poljane, parcela na lepi lokaciji, vel. 4132 m*, zazidljive 
600 mz, cena 5.5 mio SIT, elektrika na parceli, voda • zajetje, sončna lepa.
- RIBNICA - Hrastje, več gradbenih parcel, različnih velikosti 
prodamo cena za m2 je 3.200,00 SIT ali 14 EUR.
- RIBNICA • Slemena, dve gradbeni parceli, velikosti 816m2 In 664 
m2, lepa lokacija, cena za parcelo velikost 816 m2 Je 2.5 mio SIT 
ali 10.416 EUR, parcela velikosti 664 m2 pa Je 2 mio SIT ali 8.333 
EUR.
VIKENDI:
- OSILNICA - Padovo, Kmetijo primerno za vikend- stan. hiša 6x7 
m, zgraj. 1931, in nekaj gozda, njiv, travnikov in pašnikov v 
skupni izmeri cca 8,5 ha. Cena 9.988.000,00 SIT ali 44.000 
EUR.
ODDAMO V NAJEM 
POSLOVNI PROSTORI:
- RIBNICA - strogi center, tri lepo urejene pisarne z uporabnim 
dovoljenjem, skupna velikost 75 m2, vseljivo takoj cena najema 
po dogovoru.
• KOČEVJE • tri pisarne, opremljene, varovane, v pritličju, vel. 
cca 63 m2,21 m2 in 16 m2, CK, vsa dokumentacija- uporabno 
dov. Cena najema po dogovoru.
- KOČEVJE - center, obnovljeni poslovni prostor v izmeri cca 120 
m2 - pisarne v 1 nadstropju, delno opremljene, zgrajene pred 
letom 67, takoj vseljive, cena 21.000.000,00 SIT ali 87.500 
EUR.
KUPIMO:
STANOVANJA:
- LJUBLJANA - Kodeljevo, Prule, kupimo dve garsonieri do 20 
m2,1. ali II. nadstropje, gotovinsko plačilo, od 11.2 mio SIT do 
13.5 mio SIT, vseljivo takoj.

UREDIMO VAM VSO DOKUMENTACIJO, SVETUJEMO IN SE ZA VAS 
STROKOVNO IN SRČNO POTRUDIMO PRI PRODAJI IN NAKUPU VAŠIH NEPREMIČNIN, 

POKLIČITE NAS IN NAM ZAUPAJTE VAŠE ŽEUE

Muhič Erika s.p. T7l • -f

Frizerski studio Üif IrvEl
Opekarska 47 a, 1310 Ribnica

mm@s ©©läbij

Sončenje v novem, sodobnem 
turbo solariju

Dopust: od 9. do 16. julija ter od 30. julija do 8. avgusta

OKNA IN VRATA
PE Ribnica: 

Nemška vas 3 
Tel.: 040/258-924 

Ljubljana: 
Interalta d.o.o., Ljubljana 

Stegne 21 c 
Tel.: 01/511-16-24 

www.interalta.si 
isjo kulturo bivanja

Tone Pogorelec

Blesk 2 d.o.o.
Čistilni servis in 
slikopleskarstvo 
Bukovica 2, 1310 Ribnica 
Tel.: 01/836 99 33, 
fax: 01/836 99 34,
ficm** HUI /RA7 400 

C "il Ul ’.E-mail: blesk2@amis.net
-- • ■'____________
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• Tedenska . je preprog
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GOSTINSTVO - TURIZEM
/fLITI 1 Tel.: 01/8361 189 ali 01/8361-66S

HaRMČ^LLJ GSM: 031/760-897
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BARVE
ULICA TALCEV 28,RADIZEL,2312 OREHOVA VAS 
TEL/FAX.02/605-6001, gsm: 070/409-525

IZDELAVA VSEH VRST FASAD 
SANACIJA FASAD
BARVANJE LESA (napušči, vrata, balkoni...) 
ANTIKOROZIJSKA ZAŠČITA 
STROJNI OMETI 
MONTAŽA MAVČNIH PLOŠČ

DELO OPRAVLJAMO PO CELI SLOVENIJI. 
ZAGOTAVLJAMO STROKOVNO IN KAKOVOSTNO IZVEDBO DEL 

ZA OPRAVLJENO DELO DAJEMO GARANCIJO

7a dobri kruhek

Pekar na 50 sPMe zlate roke
HO/II /T babičin recept
JhHnM tel: 8955-558

Humec 24, 1331 Dolenja vas 
Tel.: 01 8364-533 
GSM: 041 712 103

Slikopleskarstvo -BOgC
Peter Bojc,&p-

FRIZERSKI IN PRODAJNI SALON

►Angelika
Angela Lušin s.p., Trg 25 maja 9, Sodražica 
Tel.: 01/836 66 00, GSM: 051 335 761

MicroERA MOBITEL
zastopstvo v Ribnici!

Najnovejša tehnologija ONDULACIJE las. Dosežek, 
ki smo ga dolgo čakali. Ni trajna in v času 8 do 10 
tednov lasje preidejo v svojo naravno predhodno 
obliko. Postopek: predhodno diagnostiranje las. 
Nova tehnika navijanja. "Trening Peter Prebio" 
Zaradi zahtevnejšega postopka se po možnosti 
predhodno naročite.

Delovni čas
torek od 8.00 do 15.00
sreda od 8.00 do 12.00 in od 15.00 do 19.00
četrtek, petek od 8.00 do 19.00
sobota od 7.00 do 13.00

Nekateri potrebujejo 
več prostora.
Golf z vsemi svojimi odlikami, 
le malo večji. Višji, z znatno 
več prostora za glavo, kolena in 
ramena ter še prostornejšim 
prtljažnikom. Višji položaj sedežev, 
celotni varnostni paket z 4
ABS, ASR in 6 zračnimi blazinami, ' 
klimatska naprava ter 
najsodobnejši motorji TDI® in PSI® 
so še njegovi dodatni plusi.
Prostornost + kakovost + varnost + dinamika = še več užitka pri 
vožnji. Prepričajte se sami. Pri vašem Volkswagnovem partnerju.

PRODAJA, ODKUP, SERVIS 
GSM APARATOV
MicroERA Jože Šilc s.p., Merharjeva 3,1310 Ribnica 
Tel.: 8373 116, fax: 8373 117, GSM: 041/402-779 
e-mail: lnfo@mlcroera-sp.si, inicroera@sioi.net, http: www.microera-sp.si
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PREDSTAVITVENA VOZILA

SAT - antenski sistemi
Peter Kočevar s.p. Merharjeva 2, Ribnica, GSM: 041 761-769

VW Polo 1,9 SDI Comfortline 47kw, pet vrat, el.pomik 
prednjih stekel, ABS, daljinsko centralno zaklepanje 
z alarmom, meglenke, klima"climatic"

VW NOVI Passat lim.Trendline 77kw, meglenke, 
večfunkcijski prikazovalnik, klima"climatronic", 
normalno rezervno kolo, radio RCD 300 PLUS 

VW Golf Plus Trendline 1,9 TDI 77kw, zasilno kolo, 
dnevne luči, klima"climatronic", el.paket 

VW Touran Trendline 1,9 TDI 77kw, klima "climatronic"

II pol LUCIJU.

Novi Golf Plus
VOZILA NA ZALOGI

VW Polo Comfortline 1,9 SDI 47kw, 1,2 47kw, 1,4 55kw, klima climatic, daljinsko centralno 
zaklepanje, el.pomik prednjih stekel, ABS, meglenke, radio beta 

VW Golf Trendline "Champion" 1,9 TDI 66kw-90km, pet vrat, kovinska barva, klima "climatronic", 
stikalo za dnevne luči, zasilno rezervno kolo

VW Golf Trendline, Comfortline 1,9 TDI 77kw, 2,0 SDI 55kw, pet vrat, radio RCD 300, elpaket, 
klima "climatic" ali "climatronic"

VW Golf Plus Trendline 1,9 TDI 77kw,-zasilno rezervno kolo,-dnevne luči, avtomatska klima, el.paket 
VW Passat lim. Trendline 1,9 TDI 96kw in 74kw, exclusive, dnevne luči, klima "climatronic"
VW NOVI Passat lim. 2,0 TDI 103kw-140km, Highline, meglenke, lita platišča Macan 17, 

večfunkcijski volan, radio RCD 300, alarmna naprava, prtljažna mrežica 
VW Touran trendline 1,9 TDI 77kw, klima "climatronic"
VW Sharan Trendline Family 1,9 TDI 96kw, dnevne luči, radio Delta, tehnik paket

VW Polo 1,9 SDI, letnik 2003, dve blazini, el.pomik 
pred.stekel, daljinsko centralno zaklepanje, klima 
"climatic", el.ogrevana in nastavljiva ogledala, 5 v 

VW Sharan 1,9 TDI Trendline, letnik 2001, dvojna avt. 
klima, daljinsko centralno zaklepanje, CD izmenj. 
za 6 kom, tehnik paket, radio Gamma 

Ford Focus 1,8 66kw, letnik 2000, mehanska klima, 
elstekla spredaj, ABS, daljinsko cent. zaklepanje, 
dve blazini

Renault Clio, 1.2 Bepop, letnik 1996, 5 v

Prevzem Izrabljenih 
motornih vozil

SERVISNE STORITVE

Notranje čičenje bencinskih In dizelskih motorjev 
Testi izpušnih plinov

liSiilil

RANDEU
A V T O H I Š A

Mahovnik 2, 1330 Kočevje 
telefon 01 8951 488, telefaxOl 8955 240 

e-mail: damijan.randelj@porsche.si 
salon in delavnica pon.- pet. od 7. do 18. ure 

sobota salon od 8. do 12. ure

PORSCHE
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FABIA CLEVER COMBI - že od 2.374.000 SIT 

FABIA CLEVER + 1.9 SOI - že od 2.553.000 SIT

Ugodne cene vozil ŠKODA
Joras Center

SEFIT
POOBLAŠČENI PRODAJALEC IN SERVISER 

VOZIL SEAT in ŠKODA
Ob železnici 7, 1310 Ribnica 

tel.: 01/8369-040, 8361-127, fax: 8369-045 
Delovni čas: pon. - pet. od 8. do 19. ure 

sob. od 8. do 13. ure
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Turistično društvo Ribnica vabi vsa društva, klube 
in ostale interesne skupine, da sooblikujete 

okrogli jubilej,
30. semenj suhe robe in lončarstva, 
ki bo v nedeljo, 4. septembra 2005.

Zaradi obsežnejšega programa, predstavitve 
dogajanja in življenja v naši občini, prosimo vse, 
ki želite biti s kakršnokoli aktivnostjo prisotni na 
osrednji slovesnosti, da se oglasite do 10. junija 
2005 in prispevate svoj delež na prireditvi, ki bo 
obeležila tudi 100 let Turistične zveze Slovenije.
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Hkrati vabimo vse gostince in ostale 
organizatorje, da do omenjenega datuma pošljete 
svoj program, saj bomo s promocijo pričeli sredi 
junija in to v večjem obsegu, kot pretekla leta.

Vse dodatne informacije dobite na številki 
041/ 536 889 - Marko Modrej, vodja programa.

I***

MOTOMAN d.o.o.
Robotizacija in avtomatizacija v industriji

PRAVI PARTNER V SVETU ROBOTIZACIJE V INDUSTRIJI

Šest osni čienkasti roboti iz družine MOTOMAN, 
nosilnosti od 3kg- 500kg, ki jih krmili visoko zmo
gljiv krmilnik XRC, ki edini na svetu omogoča 
sinhrono krmiljenje itlrih robotov hkrati, oziro
ma lahko zvezno krmili 27 robotskih osi.
IDEALNA REŠITEV V APLIKACIJAH:
O OBLOČNEGA VARJENJA 

O UPOROVNEGA VARJENJA 

O STREGE

O PLAZEMSKEGA IN 
LASERSKEGA REZANJA 

O POLIRANJA 

O PALETI RANJA 

O BRUŠENJA 

O LEPLENJA

I , I $>
•. v S!1

MOTOMAN CvSKSSBd«.
Lepovče 23,1310 Ribnica 
tel.: +386 (0)1 83 72 410 

faks: +386 (0)1 63 61 243 
e-mall: lnfo@rratomanrobotec.sl 

www.mofomonrobotec.si
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NOV POSLOVNI ČAS 
ZAVODA ZA 
ZDRAVSTVENO 
ZAVAROVANJE

Obveščamo vse zavarovance in pravne osebe, da 
prične s 1. 6. 2005 Zavod za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije poslovati po novi razpored
itvi poslovnega časa v skladu z določili Uredbe o 
upravnem poslovanju.

Uradne ure za stranke bodo s 1. junijem 2005 
potekale na Izpostavi ZZZS v Ribnici po nasled
njem razporedu:

Ponedeljek od 8. do 12. ure in od 13. do 15. ure 
Torek od 8. do 12. ure 
Sreda od 8. do 12. ure in od 13. do 17. ure 
Petek od 8. do 13. ure

Prosimo vse stranke, da razporeditev upoštevajo.

ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE
SLOVENIJE 

OE Ljubljana, Izpostava Ribnica

UPRAVNA ENOTA RIR- 
NICA z novimi telefon
skimi številkami

Oddelek za občo upravo, skupne in 
splošne zadeve

tajništvo UE 837 27 10
faks 836 22 07
glavna pisarna 837 27 18

Oddelek za upravne notranje zadeve

tajništvo 837 27 20
faks 836 13 98
matične zadeve 837 27 27

Oddelek za okolje in prostor, kmetijstvo in 
gospodarstvo

tajništvo 837 27 30

ORATORIJ 2005 Z 
- NE SE RAT'!

Letos bomo spremljali zgodbo o pravičnem 
Tobitu in njegovem sinu lobiju. Izpostavljena so 
plemenita dela očeta Tobita, njegovo trdno zau
panje v Boga in pogum. Ko oče oslepi, pošlje 
svojega sina na dolgo in nevarno pot k rojaku, ki 
mu je pred leti zaupal v hrambo večjo vsoto 
denarja. Tobiju se na poti pridruži plemeniti 
mladenič Azarja, za katerega se na koncu izkaže, pl 
da je sam nadangel Rafael. Če te zanima, kakšne 
dogodivščine in nevarnosti bodo spremljale 
mladega fanta in če mu bo uspelo prinesti zdrav- 
ilo za očeta, se nam pridruži na letošnjem ora
toriju. Hkrati se bomo med oratorijem pripravljali 1 
tudi na slovesnost nove maše Tadeja Kersniča.
Lepo bi bilo, če bi pri takem župnijskem prazniku 
sodelovali tudi naši najmlajši.

Oratorij bo od 27. 6. 
do I. 7. 2005 na 
župnijskem vrtu.

Oratorijski dan bo potekal po že ustaljenem 
dnevnem redu: prihod otrok ob 9. uri, sledijo 
petje, molitev, igrica, kateheze, delavnice, kosilo, 
popoldanske velike igre in ob 16. uri zaključek 
oratorija. Vendar bo letos tudi nekaj novosti:

1. V sredo, 29. 6.
se bomo odpravili na "oratorij IZLET". 
Podrobnejša obvestila bodo otroci dobili na 
oratoriju.

2. V petek, 1. 7.
bomo oratorij zaključili z mašo ob 17. uri, 
zato bodo otroci ta dan prišli ob 13. uri in ne 
že zjutraj. K zaključku ste povabljeni tudi vsi 
starši, sorodniki, prijatelji... Več nas bo, lepše 
se bomo imeli!

3. Letos bomo vsem otrokom omogočili skup
na kosila (razen na dan izleta), saj je tudi to 
eden od močnih vzgojnih elementov.

Cena za enega otroka je 3.000,00 SIT. Če je iz 
iste družine udeleženih več otrok, za drugega 
otroka plačate 2.000,00 SIT, za tretjega pa 
1.000,00 SIT.
Prijavnice lahko dobite v cerkvi na mizicah, poleg 
revij. Izpolnjeno prijavnico skupaj z denarjem v 
zaprti kuverti vrnete v nabiralnik, ki bo posebej za 
to postavljen pri mizicah v cerkvi. Prijave zbiramo 
do 10. junija 2005.
Vabilo velja tudi vsem birmancem (tisti, ki so bili 
letos pri birmi), dijakom, študentom, ki bi se radi 
pridružili skupini animatorjev in tako sebi in 
otrokom polepšali letošnje počitnice.
Ne se bat' odrasti!
Ne se bat' delati dobra dela!

Animatorji Oratorija 2005

RIBNIŠKI ŠTUDENTSKI KLUB RAZPISUJE 

FOTOGRAFSKI NATEČAJ Z NASLOVOM:

V OBJEKTIV UJETI TRENUTKI 
RIBNIŠKE DOLINE
Ribniški študentski klub letos prvič razpisuje 
fotografski natečaj. Zato pozivamo vse dijake, štu
dente, tiste malo mlajše in malo starejše, da v 
roke primejo svoj fotoaparat in fotografirajo prele
po Ribniško dolino in njene skrite kotičke. 
Posnemite jo v tisti luči, kot jo vidite sami. 
Zanimiva in polna navdiha vas vabi.

ČAS TRAJANJA:
od 1. junija do Sl.avgusta 2005

FORMAT:
13x18cm (črno-bela, barvna, digitalna)

ŠT. POSNETKOV:
največ dve fotografiji

NAGRADE:
Nagradni sklad v vrednosti 100.000 tolarjev 
(praktične nagrade in fotomaterial)

Posnetki ne smejo biti starejši od enega leta.

Avtor fotografije mora biti posameznik.

NATEČAJ JE ANONIMEN, zato upoštevajte 
naslednja navodila: Fotografije pošljite v kuverti, 
v katero priložite dodatno kuverto, ki naj vsebuje 
vaše podatke (ime in priimek, naslov, telefonsko 
številko, e-mail naslov). Na zunanjo stran te

kuverte pa napišete šifro, ki naj bo sestavljena iz 
treh črk in treh številk (npr. ŽŠM167). 
Organizator ne prevzema odgovornosti za 
morebitne poškodbe fotografskih del, ki bi 
nastale med pošiljanjem.

STROKOVNA ŽIRIJA bo od vseh prispelih 
fotografij izbrala 30 najboljših. Fotografije bodo 
ocenjene s kriteriji, kot je izpovednost in original
nost ter estetika. Najboljše tri bodo nagrajene in 
z ostalimi 27 razstavljene na posebni razstavi v 
sklopu študentskega kulturnega tedna v začetku 
oktobra.

Fotografij ne vračamo.

Fotografije pošljite najkasneje do 31. avgusta 
2005 na naslov:
Ribniški študentski klub 
Knafljev trg 2 
1310 Ribnica
S pripisom: Za fotografski natečaj

Za več informacij lahko pokličete na številko 040/ 
890 440 - Katja.
Vašega sodelovanja se veselimo in vam želimo 
veliko sreče na lovu za dobrimi posnetki.

Lepo vabljeni!
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V SPOMIN
(na dogodke in osebnosti)

KUPONI

KUPON ZA OBJAVO BREZPLAČNIH MALIH OGLASOV

Besedilo:

KUPON ZA NAGRADNO IGRO

Rešitev:

Ime in priimek:

Ulica:_______

Pošta:______

Tel.:________

***

Izpolnjeni kupon izrežite in ga v pismu oziroma na dopisnici 
pošljite na naslov:
REŠETO, Škrabčev trg 40, 1310 RIBNICA, 
najkasneje do 15. junija 2005.

Pravilna rešitev iz 4. številke Rešeta je:

MAJ, MESEC LJUBEZNI

Med pravilnimi rešitvami pa je žreb določil naslednje nagrajence:

1. nagrado, darilni paket, ki ga poklanja MERCATOR, prejme:
SARA NOVAK, Bukovec 2, 1316 ORTNEK

2. nagrado, darilni paket, ki ga poklanja MERCATOR, prejme:
PATRICIJA PER, Sušje 14,1310 RIBNICA

3. nagrado, darilni paket, ki ga poklanja MERCATOR, prejme:
ZARJA KLUN, Hrovača 7, 1310 RIBNICA

4. nagrado, darilni paket, ki ga poklanja MERCATOR, prejme:
NAJA, PIJA RUS, Lepovče 28,1310 RIBNICA

5. nagrado, darilni paket, ki ga poklanja MERCATOR, prejme:
JANEZ BOLHA, Prečna 5, 1310 RIBNICA

4

Nagrajencem iskreno čestitamo!
Kupone za prevzem nagrade boste prejeli po pošti.

V letu, v katerega smo pošteno 
zakorakali, praznujemo kar nekaj 
odmevnih obletnic, od 60. oblet
nice konca 2. svetovne vojne, o 
kateri se še vedno vse preveč lomi
jo kopja, iščejo žrtve in z njimi 
žrtveniki.
Popolnoma jasno namreč je, kdo 
je bil zmagovalec, kdo poraženec. 
Kaj se je dogajalo po vojni, kdo je 
kam koga 'zapeljal', potisnil, je dru
gotnega pomena, igra politike in 
trdih političnih sistemov prejšnjega 
stoletja. Vojni zmagovalec pa je 
jasno tisti, ki prežene napadalca, 
agresorja, pa kdorkoli to je.
Tudi aktualna politika v Sloveniji je 
morala povzeti jasno sporočilo 
naših prednikov, kako je treba rav
nati v teh, še vedno perečih 
čustvenih trenutkih, če želi 
obdržati visoko naklonjenost 
javnosti. Pred dnevi sem spremljal 
javnomnenjsko anketo o vred
notenju narodnoosvobodilne 
vojne, ki jo znova, po desetih letih 
beganja, podpira večina Slovenk in 
Slovencev. Ob tem pa je hkrati 
treba dodati, da gre za pregon 
nacistov in fašistov, mnenje o tem, 
kaj se je dogajalo takoj, že v 
naslednjih dneh po vojni, pa se 
precej delijo in se bodo še, tudi v 
zgodovinskih knjigah.
Še več, kot 60 let, kar celo stoletje 
letos praznuje Turistično društvo 
Ribnica, ki pa žal ne hrani pisnega 
dokumenta o ustanovitvi društva, 
tako da je kakšna posebna evforija 
v zvezi s tem brezpredmetna. Je pa 
dejstvo, da so naši predniki, člani 
TD Ribnica, bili eni prvih zagov
ornikov in ustanoviteljev Turistične 
zveze Slovenije, ki prav tako letos 
praznuje 100 let. Iz teh virov, ki so 
uradni, gre sklepati, da organizirani 
turizem v naši dolini diha že več kot 
100 let.
Tako bo tudi letošnji semenj, ki bo 
povrhu še 30. po vrsti, pod okril
jem nacionalne organizacije. 
Pripravljalni odbor številnih sejem
skih prireditev, ki bodo letos precej 
obogatene, temelječe na domačih 
akterjih, vključno z menoj, ki ga 
vodim, zelo pogreša neprecenljive
ga, vedno pripravljenega poma
gati, pred leti vodilnega člana 
sejemskega dogajanja na 
področju kulture, profesorja 
Janeza Debeljaka, ki sem ga zelo 
spoštoval. Prenesel mi je zlata 
vredne izkušnje, ki bi jih potreboval

še ogromno, a jih je žal odnesel s 
seboj s tega sveta. Večkrat se 
sprašujem, zakaj ravno zdaj, ko 
pripravljamo jubilejni sejem, ko si 
želimo mladi pokazati, kaj so nas 
naučili predhodniki. Gospod 
Janez, hvala za vse napotke, vse 
vzpodbudne besede za naprej. 
Letos pa nas ni zapustila le nar
avna enciklopedija Ribnice, 
temveč tudi velika svetovna oseb
nost, Karol Wojtila, papež Janez 
Pavel II., ki je do konca svojega 
pontifikata združeval nekoč velike 
sovražnike, bil je oče združene 
Evrope, o kateri so sanjale mnoge 
generacije, človek velikega duha in 
globokega uma, ki je znal 
odpuščati celo ljudem, ki so mu 
stregli po življenju. Če znova 
pričakujemo prihod odrešitelja, 
potem je bil v prvi osebi prav pre
jšnji papež.
O precejšnjih obletnicah, ki smo 
jim letos priča, če se vrnem na 
izhodišče, boste lahko razmišljali in 
svoj možganski labirint čistili še v 
našem kvizu. Za nami pa je tudi 
prva obletnica vstopa Slovenije v 
Evropsko unijo. Pred dvema 
letoma, ko smo se odločali o 
vstopu naše dežele v družino velik
ih, nas je DA obkrožilo kar 90 %, 
ob prvi obletnici pa je zagov
ornikov modre združbe le še 70 %. 
Večina meni, če se lahko naslonim 
na raziskave, da živimo približno 
enako, kot smo pred vstopom v EU 
in dovolite, da povzamem besede 
predsednika vlade, Janeza Janše: 
'Ni nas preplavila cenena delovna 
sila z vzhoda, niti nas niso pokupili 
kupci nepremičnin z zahoda.' Res 
je, da Evropa, kljub še vedno 
nevarni gospodarski krizi, postaja 
trdnejša, varnejša, močnejša. Tudi 
cene se kaj veliko po vstopu niso 
zvišale, kriminal se na srečo ni 
povečal, česar smo se tudi precej 
bali. Glavni akterji, ki jih zasledimo 
v črnih kronikah, tako med 
povzročitelji k.d. kot žrtvami, pa 
vidimo, da ne prihajajo z zahoda, 
temveč držav, ki si šele želijo v EU. 
Vedno se za razmišljanja nabere 
toliko tem, da moram končati, pre
den se razpišem, ker bi potem 
moral 'zakupiti' nekaj strani. A ja, še 
nekaj...mislim, da je preveč za v 
nekaj stavkov, tako da....se nadalju

je.

Marko Modrej
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ČEŠNJEV KVIZ
(v kompotu jubilejev)

Pripravil Marko Modrej

Nekoč, nedavno je tega, ko mladostni dan sva proslavljala. Krasili dvorane smo in parke, vsaj enkrat na leto očistili 
obcestne jarke. Vzneseno nosili palico smo štafetno, mladež imela se nadvse je fletno. Ne preveva me nostalgija, 
toda praznik vrste te pa le prija. Predlog zdaj je ta, da žlice nosili bi inu rešeta, postali slavni ribn'ški bi štafetarji, 
kjer vključili lahko bi se še vsega naveličani kafetarji. Toliko v razmislek, vi pa kar v miru rešite tale kviz, kjer vam 
na vsako vprašanje ponujamo več odgovorov in trditev, a le enoje pravilno. Črko pred pravilnim odgovorom vpišite 
v razpredelnico in dobili boste... nekaj, povezano s/z....

1. V prejšnji številki se nam je pero ustavilo pri evropskem tekmovanju 
glasbenikov, za naslov Pesem Evrovizije. Znova smo se Slovenci 
ustavili v polfinalu. Z razliko od prejšnjega tekmovanja, nam je letos 
kazalo za odtenek bolje. Na katero mesto se je v Kijevu skupno 
uvrstil Omar Naber?

A 12
Č 22
M 26

2. Abrahamovo torto je v Ukrajini zarezala Helena Poparizou, s sklad
bo My number one, ki je tako prihodnji festival ponesla v...

B Berlin 
E Atene 
T Madrid

8. Pa smo znova pri obletnicah. Lepa številka 2005 s seboj nosi tudi 
okrogle obletnice. 100 let TZS smo že omenili. 110. obletnico pa 
letos praznuje revija...

A Prarešeto 
C Rokodelski almanah 
I Planinski vestnik

9. Na pol poti prejšnje obletnice, se je pri Abrahamu letos ustavil-a tudi 
GZR oz...

T Gasilska zveza Ribnica 
O Gozdni zavarovani revir 
D Geodetski zavod Ribnica

10. 50 let uspešnega dela letos beležijo še v...

3. Od evro jubileja preidimo v domače loge, kjer se bo letos, 4. sep
tembra, zgodil x. semenj suhe robe in lončarstva. x =

K 20 
S 30 
N 40

4. Kdo vsa ta leta, poleg številnih zaslužnih članov, krmari od ene do 
druge, največje prireditve daleč naokoli?

Z Tadej Osvald 
F Jože Šilc 
C Andrej Klemenc st.

5. V sklopu visokega sejemskega jubileja bo letos praznovala 100. 
rojstni dan zveza, katero so pred stoletjem k življenju spravili tudi 
Ribničani. Gre za...

J Turistično zvezo Slovenije 
I Zvezo svobodnih zdomarjev 
H Lončarsko zvezo Dolenjske

6. V KUD-u France Zbašnik iz Dolenje vasi imajo v svojih vrstah zelo tal
entirano, vsestransko dekle, Mojco Levstek, ki se nam je v petek, 1. 
aprila predstavila kot...

Č Društvu Lipovški koledniki 
D Turističnemu društvu Grmada 
K Rakitniškem plavalnem klubu

11. Mimo okrogle obletnice, 30. let, ne moremo niti pri zasedbi, ki se je 
s koncertom predstavila v soboto, 14. maja v župnijski cerkvi sv. Šte
fana v Ribnici in sliši na ime...

Č Oktet Gallus 
H Ribniški slavček 
O Kvartet Zvonček

12. Verjetno smo koga celo izpustili, a prostora je zmanjkalo. Tudi vam, 
spoštovane, spoštovani, ob okroglem in visokem jubileju v tem in 
prihajajočih mesecih želimo veliko...

Š zdravja 
Š sreče
Š osebnega zadovoljstva

(PtmMlijo© ma@8§äa© (Mi UfflgxsMi)© to jjto gtaSOpte w
tezaoBO aOö mi <š)®(paaatoa MiOttsaamaf)©
(ä® D& ihmtüa

O Štefka Kučan 
Z Pika Nogavička 
U Ana Liza

7. Poleg delovnih in uspešnih gledališčnikov iz Dolenje vasi, s kamenč
ki vztrajnosti lepo polnijo mozaik razpoznavnosti tudi mladi iz VETD 
Hrovača, ki nastopajo s humorno predstavo...

O Urbanovje 
N Radio Mlajku 
Ž Petkov kozuc
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Med pravilnimi rešitvami bomo ponovno izžrebali 5 lepih nagrad.
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ANKETA O BRANOSTI REŠETA
S
fi

Ob začetku izhajanja Rešeta, leta 1998, smo tele
fonsko anketirali vzorčni del populacije, da bi ugo
tovili, katere vsebine bralci najraje berete, kaj se 
vam zdi odveč in česa bi si v Rešetu še želeli. 
Programski svet je odločil, da po osmih letih izha
janja Rešeta anketo ponovimo, da ugotovimo, 
kako razmišljate danes.

pj Prav lepo vas naprošamo, da si vzamete malo 
časa in izpolnite vprašalnik ter nam ga do 30. juni

ja 2005 pošljete v kuverti na naslov: Rešeto, 
Škrabčev trg 40,1310 Ribnica (s pripisom: anke
ta).
Želeli bi, da se nam odzovete v čim večjem 
številu...ne samo da bo vzorec reprezentativen, 
marveč tudi zato, da s takim načinom komunici
ranja pripomorete k še boljši podobi časopisa. 
Dobrodošli.

Kmečke igre:

Velike Poljane se 
prebujajo

Ha Velikih Poljanah bodo v 
nedeljo,

12. junija 2005,
prvič organizirane

kmečke igre.
Organizatorje Športno društvo 
Velike Poljane. Potekala bodo na 

igrišču ter travniku poleg 
gasilskega doma na Velikih 

Poljanah,

pričetek bo ob 
14. uri.VPRAŠALNIK

I. Ali menite, da Ribničani potrebujete 
glasilo, ki vas želi obveščati o vseh 
dejavnostih in dogajanjih v občini?

1. DA
2. NE
3. NE VEM

II. Rešeto berem:

1. V CELOTI
2. DELNO
3. SAMO TEME, KI ME ZANIMAJO (obkrožite 

lahko več odgovorov):
a. Politika (delo občinskega sveta, župan, zapis- 

nice poslancev, politične odločitve)
b. Gospodarstvo (predstavitev podjetij, uspehi 

in težave podjetij)
c. Kultura (kulturni dogodki, razvoj kulture)
d. Družbene teme (socialna problematika)
e. Komunalni, prometni razvoj ter urbanizem 

(urejanje komunalne in prometne infrastruk
ture, prostorski razvoj)

f. Pogovori meseca
g. Šport (dogodki, pogovori)
h. Pisma bralcev
i. Predstavitev osebnosti (zanimive osebe iz 

Ribniške doline in izven nje, ki se ukvarjajo s 
privlačnimi dejavnostmi ali pa je njihovo delo 
postalo opazno v javnosti)

j. Kviz
k. Razpisi, natečaji, zahvale
l. Po dolini (članki iz življenja naših vasi in 

naselij)
m. Podlistek
4. GA NE BEREM

III. Katere vsebine so po vašem mnenju 
odveč?

1. NOBENA
2. POLITIKA
3. ŠPORT
4. KULTURA
5. DRUŽBENE DEJAVNOSTI
6. GOSPODARSTVO
7. NE VEM
8. DRUGO (navedite, kaj):

IV. Katere vsebine pogrešate?

1. NOBENE
2. POLITIKA
3. ŠPORT
4. KULTURA
5. DRUŽBENE DEJAVNOSTI
6. GOSPODARSTVO
7. NE VEM
8. DRUGO (navedite, kaj):

V. Kako ocenjujete Rešeto? Lestvica je 
petstopenjska, pri čemer je 1 negativno 
in 5 odlično (ustrezno obkrožite).

1. VSEBINSKO: 1 2 3 4 5
2. TEHNIČNO: 1 2 3 4 5

Pomerilo se bo okoli 10 ekip iz 
| bližnje in daljne okolice v igrah,

kot so: vožnja samokolnice,
I naveza, "pajsanje" hloda, štafeta 

s hoduljami, skakanje v Žaklju,
| zajemanje vode, vlečenje vrvi in 

v igri presenečenja.
Še vedno zbiramo tudi prijave 

šestčlanskih ekip (deklet in fan- 
j tov), pripravljenih pomeriti se s 

konkurenco.
Za več informacij ali prijavo 

naj zainteresirani pokličejo na 
telefon 041/ 774 116 (Jože).

Po igrah bo sledila

j veselica z ansamblom 
j Dolomiti,
I ki igrajo vse, kar vam srce poželi.

j Torej še enkrat: Vsi vabljeni na 
Velike Poljane v nedeljo, 12. junija 

j ob 14. uri, ker se bo tam dogajalo 
marsikaj!

Predsednik ŠD Velike Poljane:
Jože Andolšek

S SPLAVOM 
PO DRAVSKI DOLINI

j Društvo upokojencev obvešča vse člane, da 
j pripravljamo 2. julija zelo zanimiv izlet s splavar- 
j jenjem po Dravski dolini.

Spol (ustrezno obkroži): M/ Ž

Starost:_______________________

Izobrazba/ poklic:______________

Cena izleta:
prevoz 2.500,00 SIT, malica, glasba, splavarjenje
3.500.00 SIT, razni ogledi 1.500,00 SIT. Skupaj:
7.500.00 SIT.

| Vse informacije dobite na tel.št. 8361 277 ali 
| 8361 291 (ga. Ela).
| Prijave sprejemamo vključno do ponedeljka 20. 
| junija. Ob prijavi je treba plačati akontacijo v viši

ni 2.500,00 SIT.
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Zgodbe, ki jih piše življenje

'PLETENINKE' - "Družilo nas je 
delo in veselje"

Delo je 120 tekstilnih delavk Pletenine iz 
Sodražice družilo preko 15 let, vse dokler podjet
je leta 1993 ni šlo v stečaj. Po 12 letih so se 
odločile, da spominov na lepe čase vendarle ne

' iv'il t|
I i

1

bodo pustile kar tako lahko umreti 
pomislite, v petek 13. maja, 
zbrale v restavraciji Krona v 
Ribnici. Datum v sebi ne 
nosi nekega turobnega 
sporočila, je pač tako 
naneslo, kot nam življenje 
nosi na pot razne 
preizkušnje. Izgubiti službo 
ne samo enkrat, pač pa 
celo trikrat, je zaskrbljujoča 
pustolovščina za matere z 
družinami, a ravno v to so 
se bile primorane spustiti 
mnoge, ki so po lastninjen
ju Pletenine iskale nov 
kruh. Našle so ga na 
Zavodu za zaposlovanje, v 
Suknu, na Inlesu, v Mirni,
Ložu itd. Silva Škerlj iz 
Slemen, ki je bila pobudni
ca srečanja, je od letošnje-

in so se,

nizaciji srečanja in v Pletenini pustile 16 let svoje
ga dela.
Marinka Andoljšek z Griča je tamkaj dobila svojo 
prvo zaposlitev in ostala do konca. Zdaj je na 
Zavodu, ker je prestala operacijo hrbtenice.

f/frp.

feL
Janez Drglin, Lucija Starčevič, Silva Škerlj (stojijo) in Marinka Andoljšek 
(desno spodaj)

MIA

Malokatera 
tekstilna 
delavka seje 
po stečaju 
odločila za 
zasebništvo, 
čeprav so 
bile šivilje za 
delo po 
naročilu med

ljudmi zelo iskane. Pravzaprav 
smo med ISO našli le eno, ki seje 
določila za tak podvig. Majda 
Šmalc iz Dolenjih Lazov, kije v 
Pletenini delala 12 let, je takoj po 
stečaju vedela, da si bo uredila 
svojo delavnico. V zasebništvu je 
šest let in posel ji teče toliko 
dobro, da bi enako odločitev sveto
vala še kaki drugi šivilji.
Vedno je želela ustvarjati in pri 
tem zelo uživa, pravi. Se posebej 
rada se loti kakih slovesnih oblačil, 
sicer pa večinoma šiva vso žensko 
konfekcijo.

ga praznika dela na Zavodu, potem ko je izgubila 
službo v Pletenini, Zaščiti in Plastiki. Vajeti za 
organizacijo srečanja je tako dobro držala v 
rokah, da je v petkovo druženje pritegnila kar 80 
nekdanjih delavk Pletenine, pa tudi dolgoletnega 
direktorja, Janeza Drglina. Ta je pripomnil, da naj 
se vse slabo pozabi, saj je lepih spominov več kot 
dovolj. "To so bili časi trdega dela, dobrega 
zaslužka in medsebojne povezanosti," so v en 
glas povedale delavke, ki so sodelovale pri orga-

Drglin je bil direktor podjetja 10 let, stečaja pa ni 
vodil. Ko je nastopil funkcijo, je najprej saniral 
firmo, nato pa zaposloval 'Vse, od A do Ž in bil 
deklica za vse...", je dodal. Priznal je, da je bil 
zahteven in strog direktor, saj je želel imeti vse 
zadeve urejene, a še zdaj najde pohvalne besede 
za svoje delavke. Podjetje, ki je večinoma izdelo
valo trenirke in tekaške drese za izvoz, je bilo zdra
vo in perspektivno, saj je v 13 letih svojo proizvod
no učinkovitost povečalo kar za 10x, vendar je 
lastninjenje na koncu pripeljalo do stečaja. 
Tekstilne delavke kljub vsemu ne obžalujejo, da 
so šle v tako vejo industrije, ki jim je odvzela kruh, 
tako kot ga zdaj kot po tekočem traku jemlje tudi 
drugim in drvi v propad. Kakovostne slovenske 
izdelke izučene šivilje še vedno raje kupijo v 
trgovini kot pa uvožene. "Srce mi zaigra, ko vidim: 
izdelano v Sloveniji," je dejala Marinka, ki je 
razočarana nad propadanjem tekstilne industrije. 
Neugodne situacije se je Drglin rešil z ustanovitvi
jo zasebnega podjetja, ki se ukvarja s proizvodnjo 
notranje opreme in ima trgovine v Novem mestu, 
Celju in Brežicah. Razmišljal je tudi, da bi jo odprl 
v Ribnici ali Kočevju, a se za podvig ni odločil. 
Pravi pa, da bi rade volje zaposlil delavke, ki so 
nekdaj že delale pri njem.
Stavba, kjer je nekdaj bila Pletenina, je namenje
na bolj komercialnim dejavnostim, V njej so lokal, 
frizerski salon, obetajo se tudi stanovanja. 
Zgodba, ki so jo začele 'pleteninke', pa se odvija 
še danes. Redko je, da bi se srečali delavci kake 
propadle frime, je dejala Lucija Starčevič s 
Knafljevega trga... In zato so si tudi prislužile 
mesto v Rešetu.

Tekst in foto Alenka Pahulje

H El

Nadaljevanje s strani 5

“Križišče v Mali Hrovači bo v bodoče urejeno tako, 
da bodo vozniki, ki bodo nameravali skozi mestno 
jedro, imeli svoja pasova za zavijanje v tej smeri. 
Domnevamo, da se bo večina tranzitnega prometa 
preusmerila na Merharjevo in Šolsko ulico, vendar 
je to za zdaj domneva. Po spremenjenih promet
nih razmerah bomo lahko šele ugotovili, kakšna bo 
gostota prometa preko starega dela mesta ter 
seveda odločali, kako urediti promet v njem, da 
bodo ulice starega mestnega jedra obiskovalcem 
zanimivejše in prebivalcem prijaznejše.”

Pri vseh spomladanskih cestnih delih je 
postala opazna znatna obremenitev 
obvozne ceste ter zaradi slabe postavitve 
prometnih oznak kar velika zmeda znotraj 
mestnega naselja. Glede na to, da bodo 
dela v Mali Hrovači potekala vse do avgusta, 
ko se bo skozi Ribnico valila truma turistov, 
je smotrno vprašati, ali se bo Ribnica priprav
ila na to situacijo ter možnost velikih promet
nih zamaškov?

“Žal bo urejanje križišča prineslo s seboj prometne 
zastoje, tako kot je to primer na gradbiščih cest in 
celo avtocest drugod po Sloveniji. O zastojih bosta 
tako Direkcija za ceste kot občina poročali v javnih 
občilih ter prosili voznike za strpnost.
Investitor obvoza ni predvidel, občina ni izdala 
soglasja za obvoz, razlog pa je v delni in ne popol
ni zapori ceste oziroma križišča, ki se obnavlja. 
Vozniki sicer uporabljajo kot obvoz različne 
ceste, ki pa za to niso predvidene.”

OBISKALI OBČINO LANDSKRONO
V aprilu ste odšli na obisk v Landskrono.
Kakšen je bil namen obiska in ali je prišlo do
kakšnih bolj jasnih sklepov glede prihodnje
ga sodelovanja med občinama?

“Konec aprila je bilo na povabilo župana 
Landskrone Göste Nilssona srečanje županov 
osmih občin in drugih evropskih držav. Prisotne 
so bile delegaije iz kraja GLOSTRUP - Danska, 
PLOCHINGEN - Nemčija, KOTKA - Finska, 
VÖRU - Estonija, KOLOBRZEG - Poljska, RIB
NICA - Slovenija, LANŠKROUNA - Češka in iz 
mesta gostitelja LANDSKRONA. Obisk na 
Švedskem je trajal 2 delovna dneva.
Gostitelji so nam pokazali svoje športne 
zmogljivosti ter prikazali kulturne znamenitosti, na 
delovni večerji pa so se odvijali razgovori o 
možnostih nadaljnjega sodelovanja.
Namen obiska je vsekakor bil razširitev sodelo
vanja med obema krajema v bodoče.
"Brez sodelovanja in povezovanja ne bomo zmogli 
sedanjosti in tudi ne prihodnosti. Švedske občine, 
vključno z Landskrono, imamo veliko odgovornost 
v tem razvojnem procesu. Sodelovanje se lahko 
razvije na različnih področjih, od turizma, izo
braževanja, kulture, športa, varovanja okolja itd. 
Temelji lahko na podlagi izmenjav, obojestranskih 
izkušenj in informacij. Proučile se bodo tudi 
možne aktivnosti in sodelovanje pri iskanju raznih 
poti za možnost sofinanciranj s strani EU. V 
kratkem času ne moremo pričakovati trajnejših 
povezovanj, zato je potrebno določeno obdobje 
"je poudaril župan Nilsson.
Pri medsebojnem sporazumevanju sta nudili 
svojo pomoč sestri Avguština in Olga Budja, ki že 
vrsto let živita na Švedskem."

Pripravila A. Pahulje

Xešero
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30 let gobarskega društva

GOBARJI V SVOJE VRSTE VABIJO 
TUDI MLADE

Jubilejev v spomladanskih mesecih kar ni bilo 
konca in tako je svojih 30 let praznovalo tudi rib
niško gobarsko društvo.
Okrog 120 gobarjev se je zbralo 23. aprila v 
gostišču Pugelj v Ribnici, med njimi delegacije iz 
Kopra, Sežane, Ilirske Bistrice, Cerknice, 
Ljubljane in Novega mesta. Srečanje je bilo nar
avnost prisrčno, s kupi daril, ki so jih gostujoče 
delegacije poklonile društvu in dolgoletnemu 
predsedniku ribniškega gobarskega društva 
Alojzu Kosu. Obletnico je s svojim obiskom 
počastil tudi predsednik Mikološke zveze 
Slovenije Amadeo Dolenc, ki je v imenu Zveze 
društvu podelil priznanje za dolgoletno delo, poz
dravni nagovor pa je udeležencem namenil tudi 
ribniški župan.
30 ribniških gobarjev ima srečo, da je v njihovih 
vrstah tudi vrhunski poznavalec gob Alojzij Boh, ki 
je determinator na vseh ribniških razstavah ter 
zato tudi častni član društva. Ob jubileju so se mu 
člani ponovno zahvalili za vso strokovno pomoč in 
mu poklonili uro v podobi gobe in z ribniškimi 
motivi, saj je Boh ribniški rojak. Priznanja so pre
jeli še Bojana Roštohar, ki je ravno tako determi- 
natorka, ter ustanovna člana Vesna Lavrič in 
Janez Gorše. Lavričeva je bila 10 let tudi pod
predsednica društva in aktivna pri skoraj vseh 
akcijah, medtem ko je Gorše član nadzornega

odbora ter dejaven vsa tri desetletja društva.
To je bilo ustanovljeno leta 1975 kot gobarska 
družina, sestavljali pa so jo Viktor Oblak in še 
nekateri navdušenci. Članstvo je vsa leta nihalo, 
zdaj pa se je ustavilo pri številki 30. Predsednik 
Kos upa, da se jim bodo pridružili tudi mladi, saj 
teh zdaj v svet gob niso mogli pritegniti.
Gobarji so se najprej dobivali po gostinskih 
lokalih ali pri kakšnem gobarju doma, nato pa so 
dobili prostor v zdajšnji policijski postaji. A selitev 
še ni bilo konec. Morali so se premakniti v staro 
posojilnico, ki jo bo Občina začela obnavljati in

Dolgoletni predsednik društva A. Kos

VETD HROVAČA ZBOROVAL PRI 
GORNIKOVIH

Sobotno dopoldne je pozdravilo 
sonce in privabilo k delovni akciji 
veliko Hrovačanov. Očistili so vaške 
jaške, pometli po javnih predelih vasi 
in uredili njivske poti. Hrovača je bila 
videti kot iz škatlice. Veseli obrazi so 
se poslovili, vendar le za kratek čas, 
saj jih je zvečer čakala še ena 
dolžnost-letni občni zbor.

Ob 19. uri jih je privabil k Gornikovim vonj po 
domačem golažu, ki so ga pripravili društveni 
kuharji. Vaščani se kar niso mogli odpraviti v pro
store Gornikove hiše, saj jih je vonj po dobri hrani 
bolj pritegnil od uradnega dela občnega zbora. 
Poročila nadzornega sveta in predsednika društ
va Ivana Prelesnika so bila dolga in obsežna, saj 
so v preteklem letu pripravili rekordno število 
prireditev sedemletnega delovanja. Naštejmo le 
najodmevnejše: Fižolov dan, Podoknica Veri 
Andoljšek, Žive jaslice in Miklavževanje, udeležba 
na dveh pustnih karnevalih: v Bukovcih in Ribnici, 
številni nastopi podmladka z gledališko predstavo 
Namišljeni bolnik in nastopi Radia Mlajku. Veliko 
delo na področju turizma, tradicije in kulture so 
opravili Hrovačani, za kar jim lahko le čestitamo. 
Prejeli so tudi priznanje Slovenskega 
etnološkega društva - Murkovo listino, v kateri je 
zapisano, da so redki kraji v Sloveniji, ki znajo na
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tako pristen način predstaviti svoje korenine. 
Strokovnjaki so napisali, da so Hrovačani edin
stveni pri pripravi Fižolovega dne, in ga ocenili kot 
strokovno izvedenega.
Predsednik društva je še poudaril, da v prihodnje, 
v letu, ki prihaja, ne bo mogoče izvesti toliko 
prireditev, saj občinske institucije ne prisluhnejo 
delovanju društva in le govorijo, da je 
Hrovačanom lahko, ko pa imajo Škrabca. Vaščani 
se zavedajo, kako pomemben donator je Janez 
Škrabec, vendar pravijo, da ne pripravljajo prired
itve le zanj, ampak za celotno Ribniško občino. S
150.000 tolarji, ki so jih prejeli za prireditve, in
200.000 tolarji, ki jih je dobil podmladek društva, 
res ni mogoče pripraviti več kot eno ali dve prired
itvi.
Vse te težave, ki pestijo društvo nekako vplivajo 
tudi na motivaciji članov, kar se je kazalo tudi v 
ozračju tistega sobotnega večera. Odločili so se, 
da bodo morali ukiniti nekaj prireditev, vendar so 
prepričani, da morda kakšna druga "inštanca" 
prisluhne njihovi volji do ohranjanja tradicije in jim 
pomaga na drug način. Če ne drugače, jim vsako 
leto podelijo kakšno priznanje. Pravijo, da jim je to 
v velik dokaz, da pa le ne opravljajo svojega dela 
tako amatersko, kot je iz visokih krogov slišati po 
Ribniški dolini.

Maruša Prelesnik

Častnemu članu A. Bohu so podarili uro v obliki 
gobe

člani se ponovno sprašujejo, kam neki jih bo zdaj 
vodila pot. Gobarjev ravno ne vidimo pogosto v 
javnosti, saj je njihov drugi dom gozd, so pa s svo
jimi razstavami vendarle redni gostje na tradi
cionalnem Ribniškem sejmu suhe robe in 
lončarstva. Tam lahko vidimo tudi do 250 različnih 
vrst gob, postrežejo pa nam tudi s kakšnim pre
senečenjem - npr. s 30 - kilogramsko gobo. 
Pravijo pa, da se je med ljudmi 'prijela' še ena 
zadeva: gobje polpete, ki jih strežejo ob ribniškem 
sejmu.
O koristnosti gob so nas člani društva poučevali 
tudi na drugih razstavah: v gradu, šolskih telovad
nicah, zdravstvenem domu, pri Francetovi 
jami...Njihov namen je bil, da nepoučene sez
nanijo s preprostim dejstvom: da niso užitni le 
jurčki in lisičke in da narava v sebi skriva vsa 
bogastva tega sveta.

Alenka Pahulje
Foto Alojz Kos ml.

ORKESTER ODPRT ZA 
NOVE ČLANE IN IDEJE

Ribniški pihalni orkester (RPO) od aprila deluje pod 
novim vodstvom, kar ste v prejšnji številki Rešeta že 
lahko prebrali. Zagotovo je mlado vodstvo prineslo 
novo svežino in nekakšno novo energijo, predsednik pa 
je iz glasbenih vrst, kar je dobro, saj lahko še bolje 
razume potrebe glasbenika Mlajše vodstvo bo delova
lo z vsem zagonom in močjo, ker pa je še malo 
neizkušeno, na nas v ozadju pazijo izkušeni člani, kar je 
odlična kombinacija V orkestru ni prišlo do nikakršnih 
večjih konfliktov, ki bi nas razhajali, čeprav bi zaradi 
velikega števila ljudi tudi lahko prišlo do kake slabe volje. 
Preurejali smo tudi prostore in jih prilagodili za naše 
potrebe, želimo pa si seveda še večje prostore. Kar se 
tiče načrtov...budnica, novoletni koncert..to so že sko
raj naše obveznosti, saj smo orkester vseh Ribničanov 
in ne nekakšna zasebna zadeva Načrtov imamo veliko, 
idej še več, nekatere so bolj uresničljive, druge manj. 
Orkester je že dokazal, da zna presenetiti, zato bomo 
glede planov malo skrivnostni...če pa malo namignem, 
naj zapišem, da nam je akustika ribniške cerkve pri srcu, 
ter da zadnje čase nekoliko bolj sodelujemo s Pihalnim 
orkestrom Kočevje; radi pa bi navezali tudi tesnejši stik 
z glasbeno šolo Ribnica V svojih vrstah Imamo tudi 
zelo mlade glasbenike, ki so velik potencial, ter 
vrhunskega dirigenta Novaka Pripravljamo tudi inter
netno stran o našem orkestru, ki bo na voljo, upamo, že 
letos. Naša e-pošta nosi naslov: ribniskipihal- 
niorkester@gmail.com. S svojimi pritožbami, pohvalami 
in z idejami lahko tako k izboljšanju orkestra pripomore 
prav vsak Ribničan.

Matija Bartol

HsSBI'-)



KOMORNI ZBOR PONOVNO RRONAST

Tli oglarska 
kopa...
Vaščani Rakitnice so v sodelovanju z 
Gozdarskim društvom Medved letos pripravili 
oglarsko kopo. Kopa je postavljena v Rakitnici za 
lovskim domom v gozdu. Kopo bodo prižgali v 
sredo, 25. maja 2005. Kopa bo gorela dva tedna, 
potem se jo bo odkrilo in pobralo oglje. To je bil 
glavni način gospodarjenja v listnatih gozdovih 
po Sloveniji pred dvajsetim stoletjem.

Mirko Perušek

V ribniški farni cerkvi sv. Štefana papeža so 13. 
maja pa vse do zgodnjih jutranjih sobotnih ur 
montirali prekrasen nov lestenec. Lestenec, ki ga 
je po naročilu ribniške župnije izrisal in izdelal 
pasar g. Erjavec iz Ljubljane, je v premeru širok 
več kot tri metre (3.20), osrednja nosilna palica 
pa je tudi dolga skoraj 3 metre. Prvič je lestenec 
v vsem svojem sijaju zažarel že v soboto zvečer 
ob koncertu Okteta Gallus ter seveda nato drugi 
dan pri prvem svetem obhajilu. Kot je povedal g. 
župnik Anton Berčan bodo lestenec blagoslovili 
ob zaključku še ostalih letošnjih del, ki jih bodo 
opravili v cerkvi. Tako je planirana obnova stopnic 
in izgradnja klančine za invalide ter obnova stolp
nih ur, ki bodo morda tekle že konec tega meseca.

Tekst in foto Zdenka Mihelič

Komorni zbor p. Stanislava Škrabca 
se je z državnega tekmovanja Naša 
pesem, ki je potekalo 17. aprila v 
Mariboru, ponovno vrnil z bronasto 
plaketo. Dobil jo je že predlani, saj se 
tekmovanje izbranih zborov odvija le 
vsaki dve leti. Člani in zborovodja 
Marijan Cvitak so z dosežkom zado
voljni, čeprav je Cvitak še pred 
odhodom dejal, da vsakič upajo, da 
bodo šli kako stopničko višje.Jože 
Lampe, vodja Ol JSKD, ki je zbor 
spremljal na to elitno tekmovanje 
slovenskih zborov, je dejal, da je zbor 
zelo lepo predstavil Ribniško dolino 
tudi v drugem delu tekmovanja, ki se imenuje 
Čist' druga pesem. Uvedeno je bilo šele pred 
dvema letoma in tudi takrat so se ga naši pred
stavniki z veseljem udeležili. Uglašeno je na bolj 
živahno noto, ker se želi izpostaviti tiste pevce, ki 
skrbijo za družabno življenje v zborih in brez kater
ih bi bile "priprave, potovanja in tekmovanja hudo 
duhamorna reč." Letos so obiskovalci lahko

komorni zbor videli v pristni ribniški izvedbi, s 
krošnjarjem in z vsem, kar še sodi zraven. 
Predvsem obilico humorja, po kateri smo 
Ribničani znani. In menda so spet navdušili 
občinstvo!

AP
Foto Jože Lampe

Turizem od Idrijce do Kolpe Turizem od Idrijce do Kolpe
V okviru Zavoda PO-PPD Od Idrijce do Kolpe, ki 
skrbi za regionalno povezovanje naravne in kul
turne dediščine 13 občin na območju med reko 
Idrijco in Kolpo, želimo izboljšati pretok informa
cij s področja turizma tako na lokalnem, regional
nem in tudi širšem nivoju. V ta namen začenjamo 
z zbiranjem in objavljanjem turističnih informacij 
v časopisih posameznih občin. V člankih bodo 
predstavljeni turistično razvojni projekti, turis
tične lokacije, ponudniki, primeri dobrih praks, 
aktualne informacije, razvojni trendi na področju 
turizma v Evropi in ostale zanimivosti.
V tej številki vam predstavljamo razvojni projekt z 
južnega dela območja med Idrijco in Kolpo. 
Namenjen je spoznavanju naravnih in kulturnih 
vrednot prostora, v katerem živimo, da bi do 
njega izboljšali svoj odnos in ga s spoštovanjem 
uredili tako, da bi se v njem bolje počutili najprej 
domačini, ki bi bili pripravljeni te danosti deliti 
tudi z drugimi obiskovalci.
SVET KOLPE
Projekt celostne turistično-regenerativne 
ponudbe na obeh straneh državne meje vzdolž 
gornje Kolpe
Ideja projekta se je razvila v občini Kostel s sode
lovanjem občin ob Kolpi (Kostel, Delnice, Čabar, 
Osilnica, Kočevje, Skrad, Brod Moravice, 
Črnomelj) in predstavlja nadgradnjo v maju 2004 
nastale Turistične cone Po Kolpi in Gorjancih. 
Projekt je bil 1. marca 2005 prijavljen na razpis 
Pobude skupnosti INTERREG III A, Sosedski 
program Slovenija/Madžarska/Hrvaška 2004 - 
2006. Rezultati razpisa za zdaj še niso znani, ven
dar se posamezne aktivnosti že izvajajo. V nadal
jevanju vam predstavljamo ozadje projekta, 
povzeto iz predhodnih geomantičnih raziskav 
območja, ki jih je opravil svetovno znani geomant 
Marko Pogačnik.
V posameznih pokrajinah delujejo specifične 
sile, ki so izrazitejše kot kjerkoli drugod.
V tem smislu ima pokrajina vzdolž zgornjega toka 
reke Kolpe izrazito razvito funkcijo regeneracije, 
preobrazbe in obnavljanja in omogoča visoko 
kakovostni zdravilni turizem. Vzdolž Kolpe na 
obeh straneh meje med Hrvaško in Slovenijo so

razporejeni posebni vitalno-energijski centri, ki 
delujejo tako, da spodbujajo preobrazbo in 
regeneracijo v naravi in pri ljudeh, ki tam živijo. 
Na osnovi teh izjemnih darov, ki jih hrani dolina 
Kolpe skupaj z dolino Čabranke je nastala 
zamisel, da se ta prostor primerno opremi in 
ponudi Evropi kot pokrajino, kamor lahko pridejo 
gostovat ljudje, ki potrebujejo:
• obnovitev svojih življenjskih sil, ker so utrujeni 

od hitrega življenjskega tempa v mestih,
• regeneracijo po prestani bolezni, ali šoku, ki jih 

je prizadel,
• obnovitev stika s svojim bistvom in komu

nikacijo s silami narave, ipd.
Namen geomantične študije, ki je v pripravi, je, 
da razišče vse centre življenjskih sil in določi nji
hove funkcije v procesu zdravljenja. Na koncu bo 
za vsak kraj predlagala način, kako naj bi ljudje te 
kraje obiskovali, da bodo osrečili sebe in naravo 
Kolpe.
Svet Kolpe je razvojni projekt območja. Hitrost 
uresničevanja zamisli je odvisna od finančnih 
podpore, tako domače kot tuje. V letu 2005 bo 
izvedenih več aktivnosti, ki bodo ustvarile 
izhodišča za trženje skupnega turističnega pro
dukta in sicer:
o v avgustu se začnejo RAZISKOVALNE 

DELAVNICE, Šola Geomanitje in Marko 
Pogačnik

o prvi vikend v avgustu - TABOR LJUDSKIH 
PESMI, namen povezave izbranih energijskih 
krajev z ljudskim izročilom, zakjuček tabora bo 
koncert na Mednarodnem etnofestivalu 12. 
avgusta 2005 na tradicionalni prireditvi "TAM- 
BURANJE VA KOSTELE" 

o konec avgusta bo izveden prvi sklop 
DELAVNIC ZA JAVNOSTJO na področju 
zgornje Kolpske doline

o začele se bodo študije in priprave za idejno 
rešitev ter lokacijsko dokumentacijo za 
Zdraviliško vas FARA - BROD NA KOLPI

Alenka Henigman,
Zavod PO - PPD Od Idrijce do Kolpe

SlRešeto ■■■



JR
Ö 

jr
 ■"

 fi C
 rsi ■ H K

 K
O

 0
111

Praznovanja

Praznikov se ponavadi vedno 
razveselimo. To so trenutki, ko 
želimo, da o nas in o našem razpo
loženju vedo tudi drugi, pa najsi 
gre pri tem za osebne, državne ali 
kakšne druge praznike ali oblet
nice. Prazniki in praznovanja so 
tudi trenutki, ki združujejo in 
povezujejo. Še posebej bi to 
moralo biti izrazito ob državnih 
proslavah.

Vendar pa so bili dosedanja praznovanja in 
prireditve, še posebej tisti, ki so se dotikali naše 
zgodovine, naše preteklosti, bolj dejanja delitve in 
razmejevanja kot dejanja povezovanja, motivacije 
in spodbujanja vseh rodov in delov malega 
slovenskega naroda k iskanju boljših rešitev za 
našo skupno prihodnost. Prav na teh proslavah 
se je izredno močno gradilo na ideološki zasnovi 
in razlikah, na poudarjanju porekla, na doktri
narnih na nazorskih stvareh, skratka na zadevah, 
ki se jim je moderna in združujoča Evropa, ki 
gradi predvsem na razvijanju skupnih interesov, 
že zdavnaj odrekla.
Na zadnjih dveh proslavah, ki jih je organizirala 
slovenska država - 27.aprila na Mali gori in ob 
dnevu osvoboditve 9. maja v Cankarjevem domu 
- na obeh je bil slavnostni govornik predsednik 
slovenske vlade Janez Janša, pa je bilo čutiti 
bistven premik in povsem drugačen pristop pre
vladujočega dela slovenske politike pri 
razumevanju smisla in ciljev proslav. Janez Janša 
je na obeh poudaril pomen povezovanja in 
krepitve integritete naroda, in nas vse pozval, da 
praznujemo tisto, kar nas povezuje in da to 
praznujemo tako, da nas bo še bolj povezovalo in 
utrjevalo.
Vsi razumemo, da so med nami razlike, da se do 
vrste preteklih in sedanjih dogodkov ne bomo 
mogli nikoli docela poenotiti, da bodo razlike 
obstajale še naprej, vendar cilj nobene oblasti, ne 
lokalne in ne državne, ne sme biti izločevanje ali 
izključevanje zaradi drugačnih pogledov in dru
gačnega razmišljanja. Predvsem politika se mora 
potruditi, da postane povezujoča, da vključi v pro
cese iskanja, oblikovanja, razvoja, razmišljanja itd. 
čimveč državljanov, ki so pripravljeni ponuditi 
svoje talente za dobro države.
Če se ne bomo uspeli poenotiti in oblikovati 
osrednjih nacionalnih ciljev in vrednot, za katerimi 
bo velika večina državljanov, potem bomo mi in 
naši potomci kar naprej žrtve neproduktivnih ide
oloških obračunavanj in delitev, žrtve levih in 
desnih ekstremizmov in zaradi tega tudi zelo 
šibak, nezanesljiv in nepredvidljiv člen 
evropskega povezovanja, ki je koncipiran pred
vsem na preseganju razlik.
Ob tem pa je zanimivo, da se zlasti državne 
proslave na Mali gori, tu je bila sploh prvič, niso 
udeležili nekateri najpomembnejši politiki in pred
stavniki strank, ki se deklarirajo za liberalne - 
odprte in/ali demokratične. Mislim, da je bilo 
sporočilo slovenskim državljanom očitno.
Seveda pa se ob tem vsi zavedamo, da je potreb
no še marsikaj storiti tudi na simbolnem 
področju, ki najlažje in najbolj globoko združuje in 
tudi ločuje. Začeti moramo podobno kot veliki
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narodi. Ti (npr. Američani, Francozi...) imajo nekaj 
praznikov, o katerih ni nobenega pomišljanja in jih 
praznujejo vsi pripadniki naroda.
Zato moramo v naši zgodovini poiskati dogodke 
in dejanja, ki so nam 
dovolj blizu, ki so hkrati 
naš narod povezovali in 
družili in ki niso sporni, ne 
za nas ne za naše sosede.
Prav kmalu bomo na 
poslanske klopi dobili 
vladni zakon, ki sledi tem 
načelom in ki prinaša dva 
nova praznika:
-15. september, dan pod
pisa Mirovne pogodbe z 
Italijo, s katero se je Primorska dokončno 
priključila Sloveniji
- in 23. november, Maistrov dan, kot spomin na 

našega dolgo zatajevanega generala, ki je z 
vojaško akcijo po koncu 1. svetovne vojne 
zavaroval severno mejo in ohranil Štajersko z 
Mariborom slovensko ter istočasno omogočil 
priključitev Prekmurja k Sloveniji.
Upam, da se bo slovenska politika tokrat poenoti
la in da bomo tudi na simbolni ravni naredili 
pomembnejši korak v prihodnost.

Jože Tanko,
poslanec SDS v DZ

repu evropske lestvice - naši študenti v povprečju 
zelo dolgo študirajo.

Povečanje zaposlenosti je pomemben 
cilj....
Povečanje zaposlenosti je možno doseči pred
vsem z večjimi investicijami, tako domačih kot 
tujih vlagateljev. Zato ne bodimo nestrpni, če se v 
našem kraju pojavi kdo, ki bo odprl tovarno, 
storitveno dejavnost ali kaj podobnega, saj to pri
naša delovna mesta, polnijo se zavarovalni skladi 
in tudi proračun, iz katerega se potem lahko 
zagotovi pomoč za ljudi v stiski. Zato bomo 
odpravili administrativne ovire ob ustanavljanju in 
delovanju podjetij, povečali fleksibilnost dela, kar 
bo po našem mišljenju povečalo delež zaposlitev 
za nedoločen čas. Izboljšali bomo posredovanje 
za zaposlitev, zlasti usposabljanje brezposelnih 
za tiste poklice ali znanja, ki jih delodajalci 
resnično potrebujejo. Več bo usposabljanja na 
delovnem mestu, razširili bomo ukrepe zaposlo
vanja za mlade in še posebej za starejše nad 50 
let, ki jih delodajalci ne zaposlujejo. Poleg tega 
bomo z novim kvotnim sistemom, ki se bo izvajal 
že v letošnjem letu, razširili možnosti zaposlovan
ja invalidov.

Kako s pokojninami?
Popravili bomo način usklajevanja pokojnin, da bi 
te bolj sledile rasti plač. Dodatno bodo uvedene 
vdovske pokojnine za vse, poleg tega pa bomo 
povišali enkratni dodatek za rekreacijo. To je tisti 
dodatek, ki ga je vlada predlagala v mesecu jan
uarju, pa ga je skupščina ZPIZ-a zavrnila. Tedaj 
so proti dodatku glasovali celo predstavniki 
upokojencev, zato bi se morali slovenski upoko
jenci vprašati, kakšni predstavniki jih zastopajo.

Kaj si lahko državljani 
obetajo od Ministrstva za 
delo, družino in socialne 
zadeve?
(II. del)

l

Pravične socialne pomoči....
S tem mislimo na to, da se ljudem v stiski 
resnično zagotovijo zadostne pomoči, tistim, ki jih 
zlorabljajo, pa ukinejo. V zadnjih dveh letih se je 
število pomoči na Centrih za socialno delo 
povečalo za 100 %, kar nas vodi v domnevo, da 
jih prejemajo tudi tisti, ki jih ne bi smeli. Mnogo 
ljudi me opozarja, da so med prejemniki višjih 
pomoči tudi tisti, ki se imajo za samohranilce, 
čeprav živita partnerja skupaj; da plačujejo neka
teri premožneži najmanjši prispevek za vrtec (ker 
nimajo evidentiranih dohodkov), da so nekateri 
kar naprej na vratih socialne službe in najdejo 
nešteto izgovorov, da ne gredo v službo. Zato 
bomo naredili red na zaposlitvenem področju in 
preprečevali delo na črno. V našem programu je 
tudi študentsko delo. Tako mene kot vas moti 
razširjenost študentskega dela, ki ga opravljajo 
poleg študentov še mnogi drugi. Bomo pa uvedli 
dodatne štipendijske sheme, da ne bodo neka
teri zaradi socialnih stisk prisiljeni delati, namesto 
da bi se učili. Tudi glede trajanja študija smo na

Vojni veterani in žrtve vojnega nasilja...
Pri Zakonu o popravi krivic bo rok za vlaganje 
zahtevkov podaljšan. Status žrtve vojnega nasilja 
bodo imeli vsi, ki so postali žrtve, ne glede na to, 
kdo jim je povzročil gorje. Do sedaj je bil del 
državljanov krivično izločen. Ugotovili smo, da je 
prejšnja oblast nekaterim kategorijam zagotovila 
obseg pravic prejemkov izven običajnih okvirov. 
Prejemki v višini 600 tisoč mesečno poleg poko
jnine zagotovo niso sorazmerni in lahko pri 
drugih državljanih izzovejo občutke krivic, zapos
tavljanja. Kaj si lahko mislijo tisti, ki morajo trdo 
delati za 80 ali 100 tisočakov mesečno?

Uresničevanje navedenih ciljev ne bo preprosto 
in gladko, vendar se zavedamo, da so uresničljivi. 
To je potrebno zaradi državljanov - predvsem tiste 
običajne večine, ki ni glasna in se ne kaže v 
javnosti, njena stiska pa je velika: kako preživeti 
vsakdanjik, plačati obveznosti za šolanje otrok, 
račune za stanovanje, prehrano in še marsikaj.

Mag. Janez Drobnič, minister



Svetniški zapisski

Dan potem
Vsak konec meseca - kot verjetno velika večina občank 
in občanov občine Ribnice nestrpno pričakujemo novo 
izdajo občinskega glasila Rešeto.
Kot vsakič z velikimi pričakovanji pričnem preletavati 
strani, vendar pa čedalje bolj dobivam občutek, da glasi
lo objektivno in celovito ne obvešča prebivalcev občine o 
za njen nadaljnji razvoj občine še kako pomembnih 
zadevah. Nikakor ne morem sprejeti dejstva, da je 
občinskemu proračunu kot tistemu dokumentu, ki še 
kako pomembno vpliva na razvoj občine in posledično 
tudi na kvaliteto življenja nas vseh, namenjeno tako malo 
pozornosti, med tem pa se na veliko piše o vsakem za 
občino Ribnico nepomembnem dogodku, ki se odvija v 
skednju v vasi poleg Ribnice. Postavlja se mi vprašanje, 
kdo sploh je ustanovitelj glasila in čemu je le - to namen
jeno.
Prepričan sem, da si proračun kot tako pomemben 
dokument za občino zasluži več pozornosti in da se 
vsem bolj natančno predstavijo razvojni načrti in projekti 
za tekoče ter prihodnja leta, da bi občani dobili bolj objek
tivno sliko o tem, kako uspešna oz. neuspešna je sedan
ja občinska koalicija, ki je tako veliko obljubljala pred volit
vami, saj je to že njen tretji proračun. Mogoče pa komu 
ni po volji, da se vidijo ti silni uspehi, ali pa o tem ne sme 
pisati. Sprašujem se, kje je tako opevani razcvet podjet
ništva, ki je bilo v mandatu prejšnjega župana tako silno 
zapostavljeno. Kje so sedaj vsi tisti kritiki, ki so bili takrat 
tako nezadovoljni ? V zadnji številki Rešeta župan odgo
varja urednici, da občina nima v lasti večjih kompleksov, 
ki bi jih lahko namenila potencialnim investitorjem. Že pri 
sprejemanju prejšnjih proračunov smo svetniki SDS 
opozarjali, da bi morala Občina, ki je imela predkupno 
pravico, kupiti zemljišča v Kasarni, jih komunalno urediti 
in potem ponuditi v prodajo zainteresiranim investitor
jem, a se to vladajoči koaliciji, ki podpira župana, ni zdelo 
pomembno. Prepričan sem namreč, da občina mora 
zagotovi komunalno urejeno zemljišče injDotem lahko 
pričakujemo nove investitorje v občin. Če ne bomo 
naredili tega, se bodo investitorji usmerili tja, kjer je to 
urejeno. Lep primer takega načina delovanja je občina 
Kočevje, ki imaveliko komunalno urejenih obrtnih con in 
občina nastopa kot lastnica zemljišč.
Zdajšnji vladajoči koaliciji pa je najpomembnejši projekt 
nova knjižnica na Marofu. Samo za projekt je namen
jenih 20 mio SIT, celotna investicija pa naj bi po prvih 
izračunih stala preko 320 mio SIT.
Dejstvo je, da občina bolj potrebuje nove investicije na 
področju oskrbe s pitno vodo, saj vsi njeni prebivalci 
nimajo zagotovljene preskrbe s pitno vodo, zgraditi je 
potrebno čistilno napravo v Dolenji vasi, dom za ostarele 
in ne nazadnje imamo tudi še kar nekaj lokalnih cest, ki 
so še vedno makadamske. Pomembno je tudi najti 
ustrezno dolgoročno rešitev pri ravnanju z odpadki, saj 
se nam , če ne bomo sami nič naredili, lahko zgodi, da 
bodo naše smeti odvažali na deponijo v Ljubljano ali 
Novo mesto, seveda pa ne po taki ceni kot sedaj. Na 
tem področju se bo potrebno povezati s sosednjimi obči
nami in najti ustrezno skupno rešitev.
Menim, da bi bilo potrebno proračunska sredstva 
nameniti za take investicije, ki bodo zagotovile vsem pre
bivalcem občine vsaj primerljive pogoje za življenje: ne 
nazadnje vsi vplačujemo dohodnino v občinski proračun. 
Prepričan sem , da sedanje občinsko vodstvo deluje 
slabo. To kažejo tudi številke pridobljenih sofinancerskih 
sredstev za investicije od države. Bojim pa se, da tudi 
predvidenih sredstev v proračun ne bomo dobili.
Tem in takim problemom bi moralo biti namenjeno več 
prostora v občinskem glasilu.

Vinko Levstek, SDS

PISMA bralcev
Odgovor na notico o domnevnem 
poskusu nezakonitega izplačila 
dodatka za strokovno delo

V občinskem glasilu Rešeto št. 4, z dne 29. aprila, je 
bila na strani 8 v okvirju objavljena notica, da sem si kot 
ravnateljica Vrtca želela izplačati dodatek za svetovalno 
delo, ki naj mi "menda ne bi pripadal". V nadaljevanju bi 
zato želela vsem bralcem Rešeta, staršem otrok v 
vrtcu, sodelavkam in sodelavcu odgovoriti na povsem 
neupravičene očitke.
Kot prizadeta v zadevi nasprotujem, da se objavljajo 
nepreverjeni podatki in da se na tak način poskuša 
diskreditirati mene kot osebo in ravnateljico Vrtca.
Za obrazložitev konkretne zadeve bi bilo potrebno 
veliko več prostora, zato v pričujočem odgovoru 
izpostavljam le najnujnejše okoliščine primera.
Resnica je namreč taka, daje Ministrstvo za šolstvo in 
šport (v nadaljevanju: Ministrstvo) z dopisom št. 603- 
5/2004 z dne 15. marca Občini Ribnica - Oddelku za 
družbene dejavnosti poslalo dopis s prikazom struk
ture plače za ravnateljico Vrtca Ribnica, poimensko na 
moje ime. Iz navedenega dopisa jasno izhajajo ugo
tovitve Ministrstva, da mi je bila dejanska plača obraču
nana za 0,50 količnika manj, kot bi mi pripadalo na 
podlagi Dogovora o uresničevanju pogodbe o 
zaposlitvi za ravnatelje vrtcev (v nadaljevanju: 
Dogovor). S tem Dogovorom je bil julija leta 1997 
namreč uveden dodatek za delo z otroki oz. svetovalno 
delo v višini 0,50 količnika, ki je med drugim pripadal 
vsem ravnateljem vrtcev, iz česar sledi, da sem bila 
upravičena do tega dodatka že v prejšnjem mandatu, 
in sicer od uveljavitve Dogovora naprej. Ker pa je pri 
moji pogodbi o zaposlitvi prišlo do napake in je bil 
sporni dodatek pomotoma izpuščen, mi le-tatudi nikoli 
ni bil izplačan. Pri redni plači mi je bil ta dodatek 
upoštevan šele od januarja 2004 dalje, po popravi 
Aneksa k pogodbi o zaposlitvi, kjer mi je bila plača 
obračunana v skladu z vsemi veljavnimi predpisi.
Ob tem se je pojavilo vprašanje kaj storiti z neizplačan
im dodatkom od leta 1997, saj sem tudi sama - tako 
kot ostali delavci - delavka vrtca in bi bila zato upraviče
na do vseh pravic iz delovnega razmerja in konkretne
ga delovnega mesta, pri čemer bi morala uživati tudi 
popolno pravno varstvo. V tem primeru to pomeni, da 
mi na podlagi veljavnopravne zakonodaje dodatek za 
strokovno delo pripada za 5 let nazaj, saj terjatve iz 
delovnega razmerja zastarajo v petih letih. Skladno s 
tem sem zahtevek za izplačilo dodatka naslovila na 
Občino Ribnica, ki pa me je za ureditev zadeve napoti
la na Svet vrtca. Taje najprej sklep o priznanju pravice 
sprejel, čeprav za takšno izplačilo vrtec nima denarja. 
Kasneje pa so se znotraj Sveta vrtca pojavili pritiski in 
očitki, daje bila točka dnevnega reda, na katerem seje 
odločalo o pravici do dodatka, oblikovana neprimerno 
oziroma zavajajoče, saj se je glasila “Aktualna prob
lematika" in ne na primer "Neizplačevanje dodatka za 
strokovno delo". Ob vseh teh namigovanjih in zlobnih 
podtikanjih, ki so pripeljale tudi do notice v občinskem 
glasilu, ter izjave o "sumu, daje storjeno kaznivo dejan
je", sem na drugem sestanku Sveta vrtca od zahteve 
odstopila.
Ob vsem navedenem bi želela poudariti, da sem se 
zaradi vseh zapletov, ki so se porodili ob tem neiz
plačanem delu moje plače, plačilu za nazaj načelno 
odrekla. Vendar pa se temu odreku nisem zavezala v 
taki meri in na tak način, da bi bilo obstoj pravice do 
tega plačila pred pristojnim sodiščem nemogoče doka

zovati.
Nesprejemljivo je, da se me poskuša diskreditirati in 
blatiti ter mi pripisovati nezakonito ali celo kaznivo 
dejanje, ko sem le želela moralno neoporečno in 
povsem zakonito uveljavljati pravice, ki mi gredo po vel
javnih predpisih in ki mi jih je pripoznal tudi minister z 
določitvijo plače in Ministrstvo s prej omenjenim dopi
som.
Upam, da sem utemeljila, da pri uveljavljanju pravice ne 
gre za nikakršno kaznivo dejanje.

Andreja Hojč

BLAGOSLOV MOTORIS
TOV IN IEKLENIH 
KONJIČKOV

Na čudovit in skoraj poletno topel dan, na državni 
praznik 27. aprila, so se motoristi srečali na tradi
cionalnem, že 7. blagoslovu in odprtju motoristične 
sezone. Najprej so se zbrali v Ribnici na glavnem 
trgu, kjer so s postavljenimi jeklenimi konjički v obliki 
ribjih kosti privabljali precej ljudi. Ob ogromnem 
številu ljudi v Ribnici je deloval še Turistični informa
cijski center Ribnica, odprt pa je bil tudi muzej v rib
niškem gradu. Kot so uspeli prešteti in oceniti, je na 
tradicionalni blagoslov prihrumelo precej več kot 
1400 motorjev, ki so se po blagoslovu ustavili še pri 
Cenetu na letnem vrtu in se pogostili z golažem. 
Motoristi na motorjih najrazličnejših vrst so se v 
brezštevilni koloni seveda najprej popeljali k Novi

Posebnost: motorji v obliki ribje kosti

Štifti. Kot vsa leta jih je pri Novi Štifti pričakal pater 
Niko Žvokelj, ki seje s svojim motorjem pripeljal prav 
iz Strunjana. Po maši in blagoslovu, kjer je prisostvo
val tudi puščavski lisjak Miran Stanovnik, so 
ustanovili Solidarnostni sklad za ponesrečene 
motoriste. Zares lepa gesta, še lepša pa je bila ta, da 
seje nekaj prispevkov takoj nabralo, tudi nabirka od 
svete maše. V sklad so predhodno darovali že 
Ribničanje (120.000 SIT) in motoristi iz Loškega 
Potoka (70.000 SIT), je povedal vodja prireditve 
Pavle Hočevar. Žal je začel sklad prav kmalu tudi 
dejansko delovati, saj se je ob povratku od Nove 
Štifte ponesrečil motorist in že ob začetku sezone 
opozoril na velik davek za užitke hitrosti in neprev
idne vožnje. Kljub temu pa je gesto ribniških nav
dušencev motoristov treba gledati s pozitivne strani 
in kot je bilo rečeno pri Novi Štifti, naj jih skozi celo 
leto varuje božji blagoslov, seveda s pametjo v rokah.

Tekst in foto Zdenka Mihelič
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o EKO DAN NA OŠ dr. FRANCETA 
PREŠERNA RIRNICA

22. april - DAN ZEMUE. Dan, ko se spomnimo 
na Zemljo in ekologijo. Na naši šoli smo pripravili 
eko dan z naslovom VSAK DAN JE DAN ZEML
JE.
Najina naloga je bila, da pripraviva poročilo o 
celotnem dnevu. Začeli smo z ogledom igrice 

gl EKO-EKO, ki so jo pripravili učenci gledališkega 
krožka z mentorico Marjano Starc. Igrica je bila 
zabavna in poučna, tudi igralci so bili zadovoljni s 
svojim nastopom. Po igrici pa smo začeli z resne
jšim delom. Nekateri petošolci so praznili arhiv na 

f$( Inlesu, drugi so dežurali ob kontejnerju za papir, 
kamor smo prinašali star papir, ki smo ga zbrali in 

) prinesli v šolo.Učenci 5. d in 5. e so izdelovali 
zabojčke za papir in se zraven tudi zabavali. 
Učenci 7. razredov so čistili klopi in izdelovali 
plakate o dnevu Zemlje, živalih v naravi. V 8.

- razredih devetletke smo imeli kar nekaj delavnic - 
kreativno delavnico, pri kateri so učenci sestavljali 
pesmi, pisali primere, anketo in kritiko igre. Nekaj 
učencev, predvsem fantje, je izdelovalo nalepke 
na temo ohranjanja čiste vode v računalniški učil
nici. Pri gospe Marinki Mate so sestavljali 
vprašanja za intervju z Jožetom Zakrajškom. 
Ostali so pobirali smeti ob Bisrici.
8. razredi osemletke pa so bili najbolj pridni v 
očiščevalni akciji. 8. a in b sta očistila stadion, c in 
d sta se odpravila proti Ugarju, e pa proti

r
„,.

Otavicam.
Na koncu dneva smo bili vsi zadovoljni, ker smo 
tako ali drugače prispevali k lepši okolici.
Kako pa je potekal EKO DAN na RAZREDNI 
STOPNJI?
O tem smo povprašale učiteljico Andrejo 
Hočevar, koordinatorico eko šole:"Eko dan je bil 
na razredni stopnji še en korak k okoljski vzgoji v 
letošnjem šolskem letu. Skozi celo šolsko leto 
smo se namreč vključevali na različne likovne

razpise: Avto v službi človeka v sodelovanju s 
Porschejem, Embalaža je povsod okrog nas v 
sodelovanju s Slopakom, vsakodnevno smo čistili 
okolico šole (Zelena straža), opazovali ptice pozi
mi in jih hranili v sodelovanju z Zavodom za goz
dove, v naših učilnicah sortirali papir in ga teden
sko odnašali v za to namenjen kontejner ob šoli... 
Eko dan se je tudi nam pričel s predstavo EKO- 

EKO, nadaljevali pa smo v učil- 
MMi nicah, kjer smo se pogovarjali o 
TITI sortiranju odpadkov, kar je bila 
■MR letošnja rdeča nit eko dneva. Na 

to temo smo izdelovali plakate ter 
okrasne in uporabne predmete iz 
odpadnih materialov. Nastali so 
avtomobili, roboti, hobotnice, 

^ 1 "'I konji iz škatlic in plastenk. Četr-
11 * - tošolci pa so se odpravili na Inles,

kjer so pridno praznili arhiv. Na 
PŠ Sušje so urejali še okolico 
šole, na PŠ Dolenja vas pa so 
imeli kar eko teden, ki so ga 
posvetili zdravemu načinu 

n „s prehranjevanja.
>®3>'Uspeh okoljske vzgoje bo najbolj 

viden čez nekaj let, ko bomo tudi 
sami odrasli. Upajmo, da takrat 

ne bomo gledali listja, vej...v kontejnerjih, ker 
vemo, da so to organski odpadki, ki sodijo na 
kompostnik. Verjamemo, da bomo sortirali naše 
odpadke ter znali uporabljati kontejnerje za papir, 
plastiko, steklo."

Ana Hočevar in Urška Trdan, 8.e/9

varovancev in 5 
spremljevalcev je avtobus popeljal v Izolo, kjer 
smo se vkrcali na katamaran. Za večino je bila 
vožnja z njim posebno doživetje. Med dve uri in 
pol trajajočo vožnjo nam je vodič predstavil 
zgodovino Benetk. V prelepih Benetkah smo si 
ogledali najlepše znamenitosti ter delavnico 
muranskega stekla, kjer smo tudi pustili nekaj 
denarja.
Za nazaj se je zgodila majhna nevšečnost, pok
varil se je katamaran in morali smo počakati na 
drugačen prevoz.
Pošteno utrujeni od hoje in novih vtisov smo si kar

M ^

oddahnili, ko smo posedli v avtobus in se pre
pustili vožnji.
Dan je bil izpolnjen, varovanci in spremljevalci pa 
nadvse zadovoljni. Pokazali so, da znajo sodelo
vati in se prilagajati skupnim zanimanjem.
Vsi skupaj že kujemo nove načrte in pričakujemo 
nove izzive.

Hanča Mohar - Opeka

ŠKISOVA TRŽNICA
- blatno jezero polno veselih 
mladih duš

Kako bi se mesec maj začel brez prave tržnice? 
Kljub nekaterim zapletom, ki sta jih povzročila 
razkol med dvema organizacijama, je bila štu
dentska tržnica izpeljana po vseh pravilih, ki jih je 
že pred osmimi leti postavila tradicija. Ribniški štu
denti smo tudi letos stopili v korak z drugimi štu
dentskimi klubi dolenjske regije. Naredili so nam 
pravi otoček, kjer je odmevala narečna dolenjska 
beseda. Seveda je bila najbolj glasna ribniščina, 
ko pa je bilo med predstavniki RSK^a največ pred
stavnic neženejšega spola. Vendar to ni bil vzrok, 
da bi bili kaj manj aktivni. Predstavili smo se z 
domačo govejo juho, naredili prav posebno zas
tavo, imeli majčke v stilu Versaceja in vsakemu 
radovednežu poklonili ribniški pušeljc.
Za posebno vzdušje, tisto v stilu Rock Otočca, je 
poskrbel tudi dež. Mivka, ki pokriva tla prired
itvenega prostora, je postala tako mehka, da si se 
počutil, kot bi bil sredi otoka Raba, le temperature 
so bile deset ali dvajset stopinj nižje. Odrešili so 
nas gumijasti škornji, brez katerih ne bi preživeli 
petega maja.
V prihodnjih mesecih, polnih izpitov, RŠK-jevci ne 
bomo počivali, saj pripravljamo natečaj za 
fotografije po Ribniški dolini in kolesarjenje na 
Kolpo. V dneh izida Rešeta smo imeli tudi pred
stavitev pesniške zbirke, ki jo je uredila Spela 
Adamič. Špela, v imenu vodstva kluba se ti 
iskreno zahvaljujem.

Maruša Prelesnik

VARSTVENO DELOVNI CENTER V 
RENETKAH

Za vsakega člove
ka je doživetje 
nečesa novega 
posebno, zanimivo 
in vznemirljivo.
To je bil za nas 13. 
maj, ko smo po 
dolgih pripravah in 
pričakovanjih odšli 
na izlet s katamara
nom Prince of 
Venice v Benetke, 
še vsi zaspani 
smo se zbrali zgo
daj zjutraj pred 
VDC. 15

30 ilelsr-)



RIBNIŠKI ROKOMETAŠI ZOPET V 
PRVO LIGO

»H
il
M : •
ÜM■

V 1. B - državni rokometni ligi se je 
14. maja zgodilo še zadnje dejan
je. V najtežji in tudi najboljši 
tekmi letošnje sezone sta se 
pomerili ekipi RD Ribnica in RD 
Slovan. Močnejši so bili ribniški 
rokometaši, ki so tako prešli v 
najboljšo 1. A - državno rokomet
no ligo v sezoni 2005/ 2006.

Povratek v najboljšo državno rokometno ligo so si 
zagotovili že štiri kroge pred koncem sezone, 
osvojili pa so tudi tron 1. B 
DRL Prvo mesto so držali v 
svojih rokah od prvega kroga 
tekmovanja 1. B RDL, 26. sep
tembra lani, pa do konca.
Slovan, ki se kot drugouvršče
na ekipa lestvice 1. B DRL tudi 
uvršča v 1.A, seje dobro upiral, 
predvsem s premišljenimi in 
ostrimi napadi. Gotovo je bila tu 
posredi tudi želja premagati 
Ribničane z najmanj tremi goli 
razlike, saj bi tako dosegli isto 
število točk na lestvici in se tako 
povzpeli na prvo mesto 
lestvice, ki so ga branili domači
ni. Toda to je bil račun brez krč
marja. Nepopustljiva igra na 
obeh straneh je še kako uprav
ičila naziv derbija. Gostitelji so 
pred polno dvorano gledalcev 
in navijačev, ki so jih vseskozi 
navdušeno vspodbujali, še 
drugič premagali Ljubljančane, 
sicer tokrat z minimalno razliko 31:30. Prva B liga 
je tako za Ribničane že zgodovina. O tekmi in 
načrtih so takoj po tekmi spregovorili kapetan 
ekipe Damjan Škaper, tudi drugouvrščeni na 
lestvici naj strelcev, pa trener Janko Ilc ter 
predsednik RD Ribnica Marko Obrstar. 'To je bila 
zares težka tekma za nas vse, Slovan se je dobro 
upiral, prevladovala pa je naša borbenost in srčna 
želja zmagati. To je zgodovinski trenutek, ko se 
zopet vračamo v 1. A ligo. Čestital bi tudi Slovanu, 
ki se je skupaj z nami uvrstil v 1. A ligo. Toda jutri 
je že nov dan in potrebno bo pogledati načrte 
realno in z novim zanosom," je dejal kapetan 
Škaper. Trener Ilc pa je prav tako poudaril, da je 
bila tokratna tekma res težka.
"Izkazalo seje, daje bil to pravi 
derbi in, lahko rečemo, tekma 
na res visokem nivoju. Sicer je 
šlo res samo za prestiž - kdo 
bo na vrhu lestvice, toda 
ponosni smo, da smo to mi.
Po upadu forme v spom
ladanskem delu smo se zbrali 
v polni pripravljenosti in se 
pokazali kot pravi tim. Za 
uspeh so zaslužni prav vsi 
igralci, pripomogla pa je tudi 
polna dvorana navijačev. Za 
drugo leto vidim realne cilje 
uvrstitev na spodnji del 
lestvice 1. A DRL," je na 
kratko strnil realne plane tren
er Ilc. Kako bo naprej, je nez

Pokal je zmagovitim Ribničanom 
predal predsednik Rokometne 
zveze Slovenije Marjan Sedej

nanka tudi za predsednika Obrstarja, ki je med 
drugim rekel, da bo taka ekipa v prvi ligi težko 
obstala, kar vedo že dolgo. "Povratka v prvo ligo 
sicer nismo planirali, želja je bila, da smo še eno 
leto v 1. B ligi. Toda kljub vsemu smo zelo veseli. 
Potrebujemo še dva ali tri izkušene igralce, najra
je Ribničane ali pa kakšne mlade perspektivne 
igralce iz bližnje okolice. Z nekaterimi starejšimi 
igralci se že pogovarjamo, natančneje pa bomo 
vedeli junija, ko so prestopni roki. Takrat bomo 
tudi vedeli za kompletno postavitev ekipe, kaj se 
bo z njo dalo narediti in kakšna pričakovanja 
glede na tekmovalce si bomo zadali. Naša velika 

želja je, da bi se med sponzor
je vrnil tudi Inles. Naš pro
račun za drugo leto v prvi ligi 
bo namreč za polovico manjši 
od ostalih prvoligašev... Klub 
je sedaj finančno več ali manj 
saniran, celo bolje se je iztek
lo, kot sem pričakoval. Tako bo 
naš naslednji izziv dokazati, da 
tudi z manjšimi sredstvi, a s 
kvalitetnimi domačimi igralci, 
ki so se kalili v vsem znani 
odlični ribniški rokometni šoli, 
zmoremo enakovredno igro. 
Prvi, ki bo igralce RD Ribnica 
uspel pripeljati v prvo ligo in 
jih tam zadržati, bo prekinil 
negativni trend nihanja," je 
dejal predsednik Obrstar, 
ponosen na zmagovite 
igralce, ki se jim je na koncu 
priredilo tudi veliko slavje.

Lestvica 1.B DRL:
Točke

1. RD RIBNICA 36
2. RD SLOVAN 32
3. RK GORIŠNICA 26
4. RK DOL TKI HRASTNIK 24
5. ŠD VELIKA NEDEUA 20
6. RK PEKARNA GROSUPUE 20
7. MRD DOBOVA 17
8. RK SEVNICA 14
9. RK MIP - GORICA LEASING 12
10. RK MITOL SEŽANA 12
11. RK CERKLJE 7

Zdenka Mihelič
Foto Marko Burger

Navdušenje so zmagovalci delili z izjemnim občinstvom

DARE PETKOVIČ
NAGRAJEN ZA 
PLAVALSKE USPEHE

Trener plavalcev Plavalnega kluba Ribnica Dare 
Petkovič je aprila letos prejel državno priznanje 
Plavalne zveze Slovenije za uspešno 20-letno 
delo v plavalnem športu in za razvoj plavalnega 
športa v Ribnici. Plaketo za uspešno dolgoletno 
delo sta tokrat prejela le dva v Sloveniji.
Trener Dare Petkovič je začel kot trener pred dva
jsetimi leti v sezoni 1984/ 1985 pri Iliriji, kjer je bil 
njegov prvi tekmovalec, ki ga je treniral, Peter 
Mankoč, danes slovenski vrhunski plavalec. 
Treniral je tudi še kar nekaj uspešnih plavalcev, a 
Mankoč je tisto najbolj zveneče ime. Leta 1989 je 
ustanovil Plavalni klub Kamnik, ki še vedno 
uspešno deluje. Tam je ostal pet let, nato pa se je 
vrnil k Iliriji in ostal v tem klubu do leta 2001, ko 
se je podal v skoraj sveže ustanovljeni ribniški 
plavalni klub. "Vedno zahtevam, da se dela 
kvalitetno in da so taki tudi pogoji dela. Seveda 
mora biti pri tem še ambiciozno vodstvo. In v 
Ribnici je vse to bilo," je povedal glede svojega 

prestopa v ribniš
ki klub, v katerem 
je naredil skupaj z 
vodstvom za 
mlade plavalce 
izredne prve 
korake na poti k 
uspehu. Le-ti pa 
se kažejo bolj in 
bolj. "Tako to priz
nanje, ki sem ga 
prejel, največ 
pomeni kot priz
nanje za klub, za 

res uspešno delo z najmlajšimi in mladimi. Tega 
se v Sloveniji veliko bolj zavedajo in cenijo kot v 
Ribnici," je ugotovil Petkovič. Plavalna zveza 
Slovenije, kateri predseduje Jure Prosen, PK 
Ribnica že kar nekaj časa priznava, da so v bistvu 
regijski plavalni center. Glede 50 - metrskega 
zunanjega bazena ni še nič novega. "Bistveno je, 
da je notranji bazen odprt celo sezono, vse do 
konca julija, prav do 29. 7., kar je izredno 
pomembno, saj se bomo udeležili končnega 
absolutnega prvenstva Slovenije, ki bo od 4. do 
7. avgusta." Petkovič pravi, da se kljub uspehom 
PK še vedno veliko fantov odloča za rokomet in 
jih plavanje manj zanima. "Za punce pa dejansko 
ni nekega pravega športa v Ribnici, zato je več 
možnosti, da se nam pridružijo. Moram povedati, 
da imamo kar nekaj plavalk, ki so dober 'material' 
za slovenski vrh. Če pa si v njem, si tudi v 
evropskem, kajti slovenska reprezentanca je 
izredno kvalitetna."
Meni tudi, da je vodstvo kluba zelo ambiciozno in 
skuša zagotavljati optimalne pogoje za delo. Klub 
ima v svoji petletki šele letos prvič normalne 
pogoje za delo. Dobri pogoji se že kažejo v 
boljših rezultatih. "Še bolj pa se bo napredek 
pokazal drugo leto. Letos je v slovensko 
reprezentanco pri mlajših dečkih prišel Anže 
Pavlin. Ob takem delu in vodstvu pa pričakujem, 
a se bo kmalu še kdo uvrstil v reprezentanco."

Tekst in foto Zdenka Mihelič
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TURISTIČNO ŠPORTNO DRUŠTVO 
GRIČ

VSE LJUBITELJE 

REKREACIJE

VABIMO
NAS.

KOLESARSKI 
MARATON 
TŠD GRIČ 

po Ribniški dolini, 
ki bo v

SOBOTO, 18. junija 
ob 14. uri,

s startom in ciljem na športnem igrišču na 
Griču.

Proga je dolga ca. 50 km in bo potekala na 
trasi Grič - Nova Štifta -Travna gora - Jelenov 
Žleb - Glažuta - Konfin - Rakitnica - Založje - 

Ugar - Sajevec - Breg - Dolenji Lazi -Grič. 
Startnina za odrasle 2000,00 SIT, za mladino 
do 18 let 1000 SIT. Vsak udeleženec prejme 
spominek in topel obrok. Obvezna uporaba 

kolesarske čelade, udeležba na lastno odgov
ornost.

Po končanem kolesarjenju bo ob 18. uri 
družabno srečanje - veselica na Igrišču Grič. 

Igral bo ansambel Ribniški pušeljc.

KMN KOT prireja

TRADICIONALNO 
LIGO V MALEM 
NOGOMETU z 

zaključnim 
turnirjem!

Tekmovanje bo potekalo na 
igrišču v Dolenjih Lazih, predvido
ma v mesecu juniju in juliju. Vodje 

zainteresiranih ekip vabimo na 
sestanek, ki bo v sredo, 1. junija 
2005, ob 20.30, v gasilnem domu 

v Dolenjih Lazih.
Za vse dodatne informacije lahko 
pokličete na tel. št. 031/ 669 473 

(Andrej)

H

Duatlon Ribnica 2005

TK Inles - Riko Ribnica državni 
ekipni prvaki, Palrčevid in Simiče
va pobrala glavni nagradi

Kot že nekaj zadnjih let je bilo v 
ribniškem grajskem obzidju tudi 
tokrat prizorišče sprint duatlona, 
ki pomeni nekakšen uvod v 
slovensko duatlonsko ter triatlon
sko tekmovalno sezono in je štelo 
za ekipno državno prvenstvo v 
sprint duatlonu. Ob pogledu v 
nebo in na termometer je v zgod
njih jutranjih urah kazalo zelo 
slabo, vendar se je na štartni listi 
kljub slabemu vremenu pojavilo 
rekordnih 150 duatloncev z vseh 
koncev Slovenije in Hrvaške.

Medtem ko se je poleg dežja iz minute v minuto 
nižala tudi temperatura, so se na štartu prvi zbrali 
najmlajši; prisrčen cici duatlon s čelado na glavi 
tudi med tekom; očitno se je dobro zasidral med 
otroki, in postal v zadnjem času prava atrakcija ne 
le za starše, ampak tudi za vse ostale gledalce ob 
progi. Premagati so morali 
dolžino 400 m teka, 1 km 
kolesa in še enkrat 100 m 
teka. Med dečki je zmagal 
Adrijan Pelaj (TSD Grič), 
naša Aljaž Lovšin in Nejc 
Kromar (TK INLES - RIKO 
Ribnica) pa sta zasedla 
drugo ter tretje mesto. Pri 
deklicah je zmagala Tina 
Perše (PK Radovljica), 
takoj za njo pa je v cilj 
pritekla Maruša Andoljšek 
(TK INLES RIKO Ribnica), 
tretja pa je bila Tinina ses
trica Špela (PK Radov
ljica).
Cici duatlonu je sledil 
supersprint za kadete in 
kadetinje. Na progi, dolgi 
2 km teka, 8 km kolesa ter 1 km teka, se je najbol
je znašel Dejan Henigman, v cilj je pritekel prvi, 
drugi, z zaostankom le nekaj sekund, je bil Luka 
Kaplan, tretji Vid Pucelj, četrti Nik Zobec in peti 
Andraž Hočevar (vsi člani TK INLES - RIKO 
Ribnica). Med dekleti in že v pravem zimskem 
mrazu je zmagala Karin Žnidarčič (TK INLES - 
RIKO Ribnica), druga je bila predstavnica 
Multisporta iz Krškega Nina Mandl, tretja pa naša 
mala obetavna triatlonka, Monika Oražem (TK 
INLES-RIKO Ribnica).
Zaradi nadležnega dežja se je na startu zbralo s 
polurnim časovnim zamikom točno opoldne lepo 
število premraženih tekmovalcev, ki jih je čakala 
proga s 5 km teka, 20 km kolesa ter 2,5 km 
drugega teka. Za naslov ekipnega državnega 
prvaka se je prijavilo sedem moških ekip ter ena 
ženska.
Na prvo menjavo sta skupaj pritekla Hrvat Dejan 
Patrčevič ter naš Bojan Čebin, sledil jima je 
Damjan Kromar, ki pa ju kljub vsem naporom na

kolesu ni mogel ujeti...Patrčevič in Čebin sta tudi 
v drugo menjavo prišla skupaj in zmagovalca je 
določil drugi, 2,5km dolgi tek. Kljub željam in 
stiskanju pesti za Cebina pa smo pri vhodu v grad 
zagledali zmagovalni dres druge barve...Cebinu 
je malo zmanjkalo in zmago je moral prepustiti 
Hrvatu Dejanu Patrčeviču (TK Petar Zrinski), sam 
je zasedel drugo mesto, tretji pa je bil lanskoletni 
zmagovalec Damjan Kromar (oba TK INLES 
RIKO Ribnica). Mate[ Benčina je osvojil 5.mesto, 
Franci Šilc 7., Matej Šporar 13., Simon Pogorelc 
19., Uroš Bršec 23. ter Miha Zajc 31.mesto (vsi 
TK INLES - RIKO Ribnica).
V ženski konkurenci je zmagala Mateja Šimic 
(Trisport), drugaje bila Melita Šinkovec (TK Sokol 
Tivoli) in tretja Živa Petrin (Trisport), naša Maša 
Tramte pa je zasedla 6.mesto.
TK INLES RIKO Ribnica je prijavil tri moške 
ekipe. Prva, v postavi Čebin, Kromar, Benčina in 
Šporar, je zanesljivo uspela ubraniti lanskoletni 
naslov ekipnega državnega prvaka v sprint duat
lonu.

Med dekleti so ekipne državne prvakinje postale 
članice Trisporta iz Kamnika, in sicer Mateja 
Šimic, Živa Petrin in Pia Golob.
Posebno poglavje na tej letošnji prireditvi pa si 
zaslužijo pridruženi člani TK INLES - RIKO 
Ribnica. To so očetje nekaj naših otrok, ki so s 
treningi pričeli že v lanskem letu, nadaljevali tudi 
letos in se tokrat pogumno spopadli s sprint duat- 
lonom. Vsem je podvig uspel in za to jim iskreno 
čestitamo. Janez Kožar je osvojil 35., Branko 
Kodelja 42., Emil Benčina in Franci Andoljšek 53. 
ter 54., Matjaž Andoljšek 61. in Tomaž Batinič 
68.mesto.
Največje čestitke pa veljajo izvrstnemu Tomažu 
Oražmu, ki je zasedel celo 26.mesto v absolutni 
razvrstitvi, v svoji kategoriji veteranov I pa dosegel 
svojo prvo bronasto medaljo.
In takrat je končno posijalo tudi sonce.

Brigita Kromar
Foto arhiv TK INLES-RIKO
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Medalja na evropskem prvenstvu v duatlonu

SREBRNI ČEBIN

Lanskoletni srebrni kolajni je triatlonec - duat- 
lonec Bojan Čebin v zbirko svojih najprestižnejših 
odličij dodal še eno srebrno medaljo. Osvojil jo je 
15. maja na evropskem prvenstvu v duatlonu, ki je 
pod okriljem Evropske triatlonske federacije

potekal v Debrecenu na Madžarskem. Sama 
tekma se je odvijala zelo hitro, saj so na prvem 
teku favoriti močno pospešili in naredila se je 
manjša skupina 6-7 tekmovalcev, v kateri je bil 
tudi Bojan. V zasledovalni skupini sta mu sledila

mlada in zelo perspektivna duatlonca: Matej Špo
rar in Peter Benčina. Bojan je z veliko rutino prišel 
prvi na kolo in kontrolirano vozil vseh 20 km. V 
pogovoru mi je zaupal, da so na kolesu nenehno 
poskušali z napadi in skoki, vendar so bili vsi nad

zorovani. Na zadnjem, tretjem 
krogu, je zasledovalna skupina, v 
kateri je bil tudi Matej Šporar, ujela 
prvo in tako je nastala ogromna 
grupa tekmovalcev (ca. 30).
Peter je na kolesu rahlo zaostal in 
vozil kolo v tretji skupini. Tako se je 
na zadnji 2,5 km dolg tek podalo 
okoli 30 tekmovalcev. Po hudem 
tempu drugega teka se je Bojanu 
uspelo prebiti na odlično drugo 
mesto in tako je ponovil uspeh 
izpred enega leta v Swansea, VB. 
Matej Šporar, debitant na velikih 
tekmah, je zasedel 26. mesto Peter 
Benčina pa 37. mesto.

Na EP sta v kategoriji amaterjev 
nastopila tudi Damjan Kromar ter Matej Benčina; 
Damjan je zmagal v svoji kategoriji, Matej pa je 
zasedel četrto mesto.

Tekst in foto Miloš Petelin

MLMN občine Ribnica 2005

Tekmovanje se nadaljuje
V tekmovanju medobčinske lige v malem 
nogometu (MLMN) se prvenstvo nadaljuje v obeh 
skupinah. Bliža se polovica 1. dela tekmovanja in 
že se lahko predvideva, kdo bo napredoval v 
boljšo in kdo v slabšo skupino v 2. delu tek
movanja.
Pred vami so rezultati in lestvici po 4. odigranih

krogih. Sicer pa rezultate lahko ažurno spremljate 
na spletni strani: www.sportno-drustvo-loncar.si. 
Ponovno ste vljudno vabljeni na tekme, ki so v 
naši občini na sporedu ob petkih zvečer na 
igriščih v Dolenji vasi in Dolenjih Lazih.

Peter Kočevar

Skupina A: 04. KROG: 13.05.
KM N SODRAŽICA : AVTOHIŠA ZALAR 1 : 3 (1 : 0) 
KM N KOT : ŠD RIB'CA 6 : 2 (2 : 0)
VABI-SCO : AVTOPRALNICA PETEK 6:1 (5:0)

LESTVICA:
mesto Moštvo T z N p zadetki točke Razlika

1. VABI-SCO 04 4 0 0 32 : 8 12 + 24
2. AVTOHIŠA ZALAR 04 3 1 0 23 :11 10 + 12
3. KMN KOT 04 2 1 1 19:16 7 + 3
4. AVTOPRALNICA PETEK 04 1 0 3 10 :18 3 -8
5. KMN SODRAŽICA 04 1 0 3 8 :16 3 -8
6. ŠD RIB'CA 04 0 0 4 10 :33 0 -23

Skupina B: 04. KROG: 13.05.
A' D' B' ? BAR : GRAFIT 4 : 3 (2 : 2)
ŠD PONIKVE: ŠD V. POUANE 9 :1 (5:1)
KMN LONČAR : KM N VODNAR 4 : 6 (1 : 3)

LESTVICA:
mesto moštvo T z N p zadetki točke razlika

1. ŠD PONIKVE 04 4 0 0 23:5 12 + 19
2. A'D'B' ? BAR 04 4 0 0 26:9 12 + 17
3. KMN VODNAR 04 2 0 2 14:23 6 -9
4. GRAFIT 03 1 1 2 14:12 4 + 2
5. KMN LONČAR 04 0 1 3 13:18 1 -5
6. ŠD VELIKE POLJANE 04 0 0 4 8:31 0 -23

isšsri»

V Čatežu naporno, 
a razposajeno

Na letošnje priprave smo se odpravili 23. aprila. 
Že na poti tja nas je spremljalo sonce, zato smo 
že takrat vedeli, da bodo priprave kot vsako leto 
nepozabne, če odštejemo napore na treningih, ki 
so kar 2-krat dnevno.
Utaborili smo se v udobnih hiškah, primernih za 
popoldansko razposajenost in druženje. Trenirali 
smo zelo pridno in nabrali kar 10 treningov v 5 
dneh. Razen občasnih dežnih ploh smo trenirali 
ob soncu in prišli domov lepo zagoreli. Na 
pripravah sta nas spremljali Darka in Barbara, in 
čeprav smo bili odločeni, da jima bomo pokazali, 
kako uporniški in neposlušni znamo biti, sta nas 
imeli kar lepo pod kontrolo. Tako ni bilo 
nikakršnih večjih nesporazumov. Ampak seveda 
ne gre brez norčij in tudi letos smo naredili nekaj, 
po čemer se bomo spominjali priprav. Z 
aparatom za gašenje požarov je nekdo močno 
olepšal okolico.Jn ker smo plavalci med seboj 
povezani in ščitimo eden drugega, bomo za to 
krivi vsi, če bo prišlo do zapletov po objavi tega 
članka.
Lahko zaključimo, da smo na pripravah združili 
želeno napredovanje v plavanju, ki smo ga 
dosegli s treningi, in obilico veselja ter poglabl
janja prijateljstev.

Utrinke s priprav zabeležila Sara Oražem

Na Pokalu Žolna 
blestel Pavlin

V maju so se deklice in dečki prve selekcije pri
javili na mednarodni miting Ilirija. To naj bi bila 
prva tekma v sezoni v odprtih bazenih. Zaradi 
nizkih temperatur in hladne vode so tekmo 
prestavili, tako da smo se vrnili brez skoka v vodo. 
Mlajša selekcija v sestavi: Lucija Kous, Izabela 
Andoljšek, Patrik Dvorščak, Mihael Dvorščak, 
Anže Pavlin, Tilen Kočevar, Jan Mate, Martin 
Maležič, Jan Košir, Juš Weinberger, David Kovač 
se je udeležila tekme za Pokal Žolne v Ljubljani. 
Anže Pavlin je dosegel 2. mesto na 50 m kravl, 3. 
mesto na 50 m hrbtno, 6. mesto na 50 m prsno; 
Mihael Dvorščak, ki trenira letos prvo leto, je 
dosegel 4. mesto na 50 m prsno.
Vsi plavalci so dosegli osebne rekorde v 50- 
metrskem bazenu in se uvrstili v prvo tretjino tek
movalcev.

Karin Kočevar
Foto Rihard Pavlin
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NEKDANJI UPI RIBNIŠKEGA 
ROKOMETA SE VRAČAJO NA PARKET

■i niNii —

Datum: SOBOTA, 11.6. 2005
Kam: na SAMARSKE in BELE

STENE (Hrvaška), skupni 
pohod s PD Kočevje

Odhod: s parkirišča za prostori PD
Ribnica (Škrabčev trg 5, Ribnica) 

Izhodišče: Mrkopelj
Zahtevnost: LAHKA - ZAHTEVNA POT
Trajanje: 8 ur
Vodja pohoda: Vida Ofak, Marjan Intihar

Datum: SOBOTA - NEDEUA,
25. - 26. 6. 2005

Kam: na ZELENICO (1536 m),
VRTAČO (2181 m),
STOL (2236 m),
GOLICO (1835 m)

Odhod: s parkirišča za prostori PD
Ribnica (Škrabčev trg 5, Ribnica) 

Izhodišče: Ljubelj
Zahtevnost: LAHKA (Vrtača ZAHTEVNA)
Trajanje hoje: 7 ur, 7 ur 
Vodja pohoda: Stane Babič

Za vsak pohod bodo izobešeni plakati z vsemi 
potrebnimi podatki (prijave, ura odhoda, cena, 
zborno mesto, prevoz....).

PLANINSKE NOVIČKE:
J Planinci se pridno podajajo v planine ter uživajo 
njih lepote. Toda ne družijo se samo na pohodih 
ter raznih sestankih in srečanjih, nazadnje so pre
senetili z dvema ekipama na prvomajskem turnir
ju v malem nogometu v Dolenjih Lazih. V mlajši 
kategoriji so se pomerili mladi planinci iz 
planinskega krožka (in dosegli celo tretje mesto) 
ter v kategoriji starejših ekipa planincev, ki 
dežurajo v Planinski koči pri Sv. Ani na Mali gori. 
Take aktivnosti in druženja vodijo samo še k večji 
dobri volji in povezanosti članov.

Srečno in varno gori-naokoli, hodite odprtih oči in 
srca ter se pustite presenetiti!

Tekst in foto Zdenka Mihelič

Veterani že odigrali mednarodno tekmo in pristali na četrtem mestu

Že nekaj let smo ob naključnih srečanjih gojili 
željo, da se zopet zberemo, si podamo žogo, 
strnemo obrambno vrsto in bombardiramo v 
napadu. Naposled je le počilo in želja se je iz 
nekega ribniškega bara prenesla, najprej na 
ustanovni zbor in naposled v ribniško dvorano. 
Na prvem treningu so bile poleg raznih bolečin 
prisotne tudi emocije, saj smo tu prebili svojo mla
dost, eni manj, drugi več. Že na začetku smo 
dobili dobro podporo matičnega rokometnega 
društva, za katerega trenutno igramo in ga pred
stavljamo. Želimo si, da bi sodelovanje še okrepili, 
saj smo del zgodovine tega kluba oziroma društ
va in bi bilo tudi za nas nespodobno, da bi morali 
igrati za kakšno drugo 
društvo. Seveda smo si 
na začetku zadali, da se 
poleg rednih treningov 
letos udeležimo tudi naj
manj treh turnirjev. Prvi - 
mednarodni v Izoli -je že 
za nami. Tridnevni turnir 
se je začel 29. aprila z 
žrebom ekip, nadaljeval 
naslednji dan s tremi 
tekmami, in sicer: z 
zmago proti ekipi 
Krmelja in emocialno 
nabiti ekipi Orient iz 
Osijeka ter porazom 
proti številčnejši in ned
vomno veliko bolj 
pripravljeni ekipi iz 
Trebnjega. Turnir se je 
končal 1. maja, ko je bilo 
potrebno odigrati še tekmo za uvrstitev v polfinale 
proti ekipi Gamsov iz Radeč. Iztržili smo neod
ločen rezultat, ki je zadostoval za nadaljevanje. Na 
zadnji tekmi proti Sevnici pa se je že poznala utru
jenost okrnjene ekipe in tako smo za las zgrešili 
tretje mesto.
Tako smo turnir zaključili na nehvaležnem, a za 
nas uspešnem četrtem mestu.
V naših vrstah smo prvo izgubo občutili že na 
uvodnih treningih, smola se je nadaljevala tudi na 
turnirju, saj je že po prvi tekmi eden od igralcev

dobil mavec na desni roki. Sledilo je še nekaj 
lažjih poškodb in predčasen odhod enega izmed 
igralcev zaradi službenih obveznosti. Tako je bil 
"krst" ekipe več kot uspešno opravljen. Na koncu 
bi se še enkrat zahvalili vodstvu rokometnega 
društva Ribnica, donatorju Grča d.d za prijavnino, 
trgovini Trim Sport za dobre pogoje pri nabavi 
športne opreme in navsezadnje tudi našemu tren
erju izpred mnogo let g. Nikoli Radiču, ki nam je 
omogočil trening tekmo z ekipo kadetov RD 
Ribnica.
Igralci na turnirju: Tomaž Krajc, Andrej Bolha, 
Mario Abram, Leon Lovšin, Simon Prelesnik, 
Darko Begič, Boris Fink, Ervin Pajnič in Gregor

Virant. Seveda ne smemo pozabiti našega selek
torja Francija Pajniča in navijaške skupine, ki je 
nenapovedano pripotovala v Izolo.
Naslednji turnir bo v Sevnici 4. junija, kjer bo 
kolektiv zopet srčno zaigral proti nasprotnikom. 
Vemo, da je pri rokometu nujno potrebno. 
Vabljeni tudi vsi navijači in ljubitelji rokometa!

Za Veteransko ekipo dogodke zbral in napisal 
Gregor Virant

Foto: Mimoidoči

sobota, 11> 6« 2005, ob 10» uri
Ind. cona Podbkrajnik pri Gostišču IN KRAJCAR, terlmica

PRIVLAČNE NAGRADE
za ekipe in posameznike

Trojke 3+1, veteranske ekipe (od35. i*tnaprej) 
ženske ekipe (lačeiek ob 14. uri) 

število ekip je omejeno.
Prijave do 10. 6. 2005, 041 362 675 (Miha)

.tsšero



Potopis

NA ALJASKO PO SANJE
(II. del)

Piše:
Dušan Matoh

Četrtek, 3. marec

Dan odhoda na letališču Brnik. Ob 6.15 moramo biti tam. 
Prespal sem v stanovanju pri Tini. Neprezračeno in pretoplo 
enosobno stanovanje je za dober počitek neprimerno. 
Povzročilo mi je glavobol in tudi spati nisem mogel. Ampak 
naj to pripišem raje sebi in svoji nestrpnosti. Tudi nadaljeva
lo se je bolj slabo. Pero je malo zamudil, a nas je še 
pravočasno pripeljal na Brnik. Ima pač podobne izkušnje iz 
svoje službe v NUK-u. S Tino sva se približno ob 7.30 vkrcala 
na letalo Adria Airways, ki je kot malo večji avtobus in prav 
nič posebnega. Kmalu smo leteli nad Avstrijo, ob Renu in 
nad Amsterdamom večkrat zakrožili. Končno smo le pristali. 
Ogromno letališče je imelo prejšnji dan snežne zamete, tako 
da je bilo povsem zaprto. Vladala je popolna zmeda in tudi 
pri meni je nastala panika. Bal sem se, da bom zamudil 
veliko dirko. Približno tri ure smo čakali v vrsti pred okencem 
nizozemskega prevoznika, da smo dobili karte za 
Minneapollis v ZDA. Jasno je, da danes ne bomo videli 
Anchoragea oz. Aljaske. Pripravljeni moramo biti ob 14.22, 
poleteli pa naj bi ob 16.22. Cisto sem izgubil upanje, da se 
bo to dobro končalo. Ali ne bi bilo bolje, da bi ostal v Ribnici 
pri Šibili in Kirnu, ki ju že neznansko pogrešam? Končno 
smo se vkrcali v letalo Norwest Airlines. Pregledi in carinska 
kontrola so bili zame prav smešni. Nora 
vprašanja, če sem sam pakiral prtljago, če mi 
je kdo lahko kaj vstavil vanjo in če sem jo imel 
varno spravljeno. Moji Tinki so zaplenili škar
jice za nohte. Prav trapasti so ti Američani.
Veliko večje letalo NWA DC 10-30 je bilo 
povsem natrpano. Sedeli smo kot šibice in 
bilo je pretoplo. Hrana in pijača nič posebne
ga, stevardese pa so zmešano letale sem ter 
tja. Ena je pograbila mojo bundo in jo hotela 
odnesti bog ve kam, pa sem neumno 'kiklo' še 
pravi čas ustavil. Ob 18. uri smo končno 
poleteli iz Amsterdama do Manchestra, 
irskega morja, Dublina, čez ocean, visoko gori 
čez Islandijo in Grenlandijo, preko polotoka 
Labradorja in jezer v Zvezno državo 
Minnessoto in njen Minneapolis. To je ogrom
no mesto, veliko kot Slovenija, z velikim letal
iščem, ampak vse je šlo hitreje kot v 
Amsterdamu. Prtljago sva dobila, vendar sva jo takoj predala 
naprej za Anchorage. Odločila sva se, da prespiva kar v 
hotelu, ker je bilo že do sedaj vse dovolj mučno in utrujajoče. 
Za hotel Ramada sem plačal 70 dolarjev, kar se mi zdi kar 
precej. Je pa tudi res, da bi bilo čakanje na letališču do 11. 
ure drugega dne , ko vzleti prvo letalo za v Anchorage, prav 
neprijetno.

Petek, 4. marec

Sedaj, kot to pišem, sem že v Minneapolisu. Upam, da se 
zjutraj ne bo spet kaj zapletlo in da bom videl start v 
Anchorageu. Vsekakor ni to, kar sem od potovanja pričako
val - raje bi ostal v Ribnici, kajti nenehno me obdaja slutnja, 
da bom zamudil start. Sprašujem se, kako daleč je še ta 
Aljaska. Kdaj bom videl prvega malamuta? Ura je 00. 45, 
sedim in razmišljam ter pišem te vrstice v hotelu in čakam 
nadaljevanja. Tina sladko spi, sam pa ne morem zaspati. 
Čedalje bolj opažam, da me velika mesta odbijajo. Vsi gov
orijo hitro in nerazločno, vsi so paranoični in bojazljivi. 
Blagor tistim, ki so v naravi ali na podeželju! Sedaj razumem 
svojega starega očeta Špička, ki se je na stara leta hotel vrni
ti iz Clevelanda. Zal je hodil predolgo; ni mu več uspelo ujeti

svoje mladosti in ne ljubezni do svoje zakonite žene, zares 
enkratne moje stare mame Ivane Špičkove. Postaran in 
osamljen je tako umrl v Clevelandu. Minnessota - dežela 
Indijancev...Zdaj to ni več to. To je mesto vseh ras, narodov 
in res bi rad z nekim indijanskim pozdravom zaključil to tur
obno razmišljanje in pričakal novi beli dan. Hawk! Govoril 
sem! Naposled le jutro in kot vedno sem zgoden. Napravila 
sva prve posnetke pred pet metrov visokim indijanskim 
kipom ter odšla na zajtrk. Potem pa zopet na letališče. Tam 
spet smešna kontrola z radarjem in neumnimi vprašanji. 
Temu spet sledi dveurno čakanje. Ob 11.24 sva se vkrcala 
na letalo NWA 757 200-300. Potovanje v Anchorage je bilo 
do sedaj najboljše. Na letalu sva spoznala tudi Krisa, ki je 
doma iz Anchoragea in je na terenu delal za ameriško vojsko 
kot zidar. Po štirih urah in pol sva končno prispela na cilj. 
Odlično! Sledil je zaplet s prtljago in postal sem malo živčen. 
Naša prtljaga je verjetno s tovornim letalom priletela kak dan 
prej. Po stari navadi se mi dvigne pulz in takrat je z mano 
hudo. Udaril sem po okencu in prestrašeni garderober je 
tresoč se iskal prtljago po računalniku. Obnašanje ni bilo pri
jazno, a pritiske slabo prenašam. Tudi mene v obeh mojih 
službah nihče ni toleriral, vedno so zahtevali popolnost. Po 
dolgem čakanju sva le prispela v najin hotel Dawton Inn, ki 
stoji na 5. aveniji. Kar hitro sva se odpravila v mesto.

Pomagal sem postavljati ograjo in napis za start Iditaroda. 
Delo mi pač ni odveč. Pričakujem, da bodo fotke uspele. 
Samo mesto je malo manjše od Ljubljane, središče pa 
večje. To je na dveh avenijah, ki segata do obale, ob kateri je 
železnica. Iskala sva tudi pse, a jih ni bilo. Na 4. aveniji so 
zaprli promet, da bodo lahko pripeljali sneg za start, po asfal
tu sani pač ne bi drsele. S Tino sva odšla na večerjo na ribo. 
Jedla sva v manjši restavraciji pri Scotiju losose. Tokrat je 
plačala Tina - 26 dolarjev.Bilo je res dobro in zadosti. 
Utrujena sva se vrnila v hotel. Meni je bilo nekako tesno pri 
srcu, najbrž zaradi zdravil in časovnega zamika. Ko sem 
prišel v hotel, sem takoj vzel zdravila, kajti jutri bo treba vsta
ti za start zelo zgodaj. Mesto je lepo, ker je tudi pristanišče, 
vidijo se gore. Je veliko trgovin z eskimskimi oblekami in 
kožami, toda obiskal jih bom po startu. Še nekaj je zelo 
pomembno in takoj udari v oči: Eskimi so vsi po vrsti opiti. 
Opiti z alkoholom, da se komaj premikajo. Tudi urejeni so 
bolj slabo in imajo svoje gostilne, bi rekel kar'pajzlje', v kater
ih je zakajeno in tudi sicer zelo neugledno. Upam, da bo na 
podeželju drugače. Veliko sva snemala in slikala in lahko 
rečem, daje tu kljub vsemu lepo, daje to to, kar sem pričako
val. Samo snega ni. Za jutri ga morajo pripeljati na 4. aveni
jo. Upam...
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